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شرایط روزنامه صبح ایران در  که  کسانی  با  :باید  گفت  جمهوری   رئیس  اول  معاون 
حساس کنونی سوء استفاده کرده و با برخورداری از رانت به کشور و 
منافع ملی ضربه زدند به شدت برخورد شود اما نباید مبارزه با فساد 
گسترده را با مبارزه با چند مفسد اشتباه گرفت  اسحاق جهانگیری 
عصر شنبه در نشست روسای اتاق های بازرگانی کشور دبا تاکید بر 
این که فهم مشترک از اوضاع و شرایط کنونی کشور از سوی دولت و 
بخش خصوصی ضروری است گفت: دستیابی به راهکارهای مشترک 
به منظور حل مشکلات نیازمند اشتراک نظر از اوضاع اقتصادی کشور 

است.   جهانگیری تاکید کرد: پیام سیاست های اصل ۴۴ این است

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: با همکاری سایر کشورها، 
فضانورد ایرانی به فضا می فرستیم و این نوع تفکر و نگاه به صنعت 
فضایی ایران، حسادت آمریکا را برمی انگیزد. محمدجواد آذری جهرمی 
دیروز در مراسم آغاز هفته جهانی فضا که در وزارت ارتباطات برگزار شد، 
با تأکید بر شعار »توسعه فناوری فضایی« که با رشد استارت آپ های 
فضایی در کشور محقق شد، اظهار داشت: امروزه شاهد صرفه جویی 
در پرداخت هزینه های سیل فروردین ماه با استفاده از دانش فضایی 
هستیم. وی ادامه داد: باید با همکاری کشورهای دیگر، فضانورد ایرانی 
را به فضا بفرستیم. این نوع تفکر و نگاه صنعت فضایی، حسادت آمریکا 

معاون اول رئیس جمهوری: 

باید با رانت خواران به شدت برخورد شود
وزیر ارتباطات خبر داد

فضانورد ایرانی به فضا می فرستیم

جریان رقیب اصلاح طلبی را ضعیف کرد؟

ضرورت های پیله نشینی اصلاحات

وزیر بهداشت تشریح کرد

جزئیات شیوع ویروس HIV در روستای چنارمحمودی

مافیای کنکور به المپیادی ها هم رسیده است؟

عقلانی سازی دخل و خرج کشور؛

بودجه سال بعد 
بوی نفت نمی دهد؟

و  بالندگی  فروغ،  احیای  برای  اصلاحات  جریان   
و  خودانتقادی  به  سیاسی،  عرصه  در  خود  کارآمدی 
از  طیفی  نگاه  از  دارد.  نیاز  درون گفتمانی  بازاندیشی 
تحلیلگران، این جریان را پیله ای باید که به دور خود بتند 
و ضمن پیرایش، آرایش و دگردیسی، با عقلانیت سیاسی 

مضاعف و بنیان های اندیشه ای قوی به عرصه جامعه 
بازگردد.  جریان اصلاحات که در سال های دهه ۷۰ با 
ارایه رویکردی تازه به مسایل و اتخاذ شیوه ای متفاوت 
در کنشگری، افقی تازه پیش روی حیات سیاسی کشور 
گشوده بود، امروز و پس از عبور از فراز و فرودهای بسیار 
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رئیس مرکز مطالعات و تحقیقات راهبردی ارتش :

نیروهای مسلح ایران غافلگیر نمی شوند 

سالروز شهادت امام حسن مجتبی)ع( راتسلیت می گوییم

شود؛ موضوعی که به آن عقلانی سازی دخل و خرج گفته می شود. امسال سازمان برنامه و بودجه، سیاست اصلاح 
ساختاری بودجه را در دستور کار خود قرار داده است. طبق گزارش هایی که این سازمان در خردادماه منتشر کرد، محور 
اصلی این سیاست، قطع وابستگی بودجه دولت به نفت است. این برنامه که قرار است در بودجه سال ۱۳۹۹ اجرایی شود، 
می خواهد برخوردی قاطعانه تر با دستورالعمل های بودجه ای داشته باشد. به بیان دیگر، طبق نظام نوین بودجه ریزی، عواید 
حاصل از فروش نفت به عنوان درآمدهای حاصل از فروش سرمایه در نظر گرفته می شود، نه درآمد حاصل از کارکرد سرمایه. 
از همین رو، طبق هنجارهای اقتصادی باید این گونه عواید در راه خرید سرمایه های دیگر )برنامه های عمرانی( هزینه شود. 

خصولتی ها پیکره اقتصاد 
را قبضه کرده اند
امام )ره( به اقتصاد دولتی اعتقادی نداشتند

محسن رفیق دوست:

اعلام  به صراحت  گفت:  قم  شهرداری  ایمنی  خدمات  و  آتش نشانی  سازمان  سخنگوی 
می کنیم امکانات تیم های امداد و نجات آتش نشانی جوابگوی شهری باعظمت قم نیست. 
حمید کریمی بیان کرد: یکسری تجهیزات پیشرفته و به روز بعد از سفر رهبر معظم انقلاب در 
سال ۸۹ به قم برای سازمان آتش نشانی خریداری شد،  اما اگر ما بخواهیم تنها به این تجهیزات 
اکتفا کنیم باوجود پیشرفت در شهر و ساخت وسازها، توان امداد و نجات در مواقع بحران را 
نخواهیم داشت. وی افزود: باوجود بافت های فرسوده ای که در شهر قم است و هر آن امکان 
وقوع حادثه ای همچون ریزش آوار در این مناطق وجود دارد، داشتن تجهیزات امداد و نجات 
یک ضرورت اجتناب ناپذیر است. وی ادامه داد: بارها با مسئولان در این خصوص مکاتبه 
کردیم، بازهم در حال تلاش هستیم تا مسئولان را برای خرید تجهیزات موردنیاز سازمان 

آتش نشانی به خصوص در بحث امداد و نجات متقاعد کنیم تا در زمان بحران با چالش جدی

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم:

امکانات تیم های امداد و نجات  جوابگوی نیاز قم نیست
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فرماندار قم گفت: قم باید به الگویی در پذیرایی و اسکان زائران اربعین در سطح کشور تبدیل 
شود.مرتضی حیدری روز شنبه در جلسه ستاد هماهنگی اربعین در سالن جلسات فرمانداری 
افزود:  مصلای قدس نقطه نخست و مسجد مقدس جمکران دومین مکان در اسکان زائران 
اربعین خواهد بود، فرماندهی میدان در قرارگاه اربعین با سپاه پاسداران است. وی عنوان کرد: 
خدمات رسانی به زائران و قرارگاه اربعین وظیفه و رسالت تمام دستگاه و مدیران استانی بوده و 
تمام دستگاه ها باید به تعهدات خود دراین رابطه پایبند باشند.وی افزود:از ۱۵ مهرماه تا ۲۰ آبان 
ماه قرارگاه اربعین در مصلای قدس قم آماده ارائه خدمات کامل و اسکان به زائران اربعین است. 
حیدری گفت:  پیاده روی اربعین با همت مردم عراق و هدایت های مقام معظم رهبری جنبه 
بین المللی پیدا کرده و لازم است تا در مسیر پویایی و شکوفایی این حرکت حماسی گام برداشته 

شود.وی بیان داشت: بنابر بر دستور مقام معظم رهبری، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در

فرماندار قم :

قم باید به الگویی در پذیرایی اززائران اربعین تبدیل شود 
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شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

8

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

شهرداری قم در نظر دارد 
 

نسبت به واگذاری املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط کلی زیر، از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد 
شرایط اقدام نماید. 

شناسه 
معاملاتی

پلاک ثبتی/قطعه/
شماره

مساحتنشانینوع کاربریکد نوسازی
)مترمربع(

مبلغ مبلغ پایه کل)ریال(
تضمین)ریال(

واحد شماره ۱۲۹ ۱ /۱6/ز/۹۸
از پلاک ثبتی 

۱۰6۰۰/۱

سالاریه/پاساژ اریکه تجاری-
ملل/  طبقه اول

۳۲/۴۹۸,۱۲۲,۵۰۰,۰۰۰۴۰۷,۰۰۰,۰۰۰

زمین قطعه ۴ از ۳۹/ز/۹۸
۱۰۵۹۳/۲۱۸

مسکونی- ۴-6-۴6-۱۸
تجاری

بلوار الغدیر/کوچه 
شماره ۵۵/ کارخانه 

کوهرنگ سابق

۱۸۲۳/۲۳۹۱.۱6۱.۵۰۰.۰۰۰۳,۷۹۲,۰۰۰,۰۰۰

زمین قطعه ۴ از ۴۰/ز/۹۸
۲۵6۷/۵۷۴/۱۲۷۸

جاده کوه سفید/ صنعتی۳-۱۵-۹-6۱
۲۰ متری الیاف/ 
روبروی ساختمان 

کیسون

۵6۰۴.۴۸۰.۰۰۰.۰۰۰۲۲۴,۰۰۰,۰۰۰

زمین قطعه ۳۴ از ۴۴/ز/۹۸
۱/۲6۰

مسکونی ۵-۵-۱۳۱-۷۷
تراکم کم

بلوار پیامبر اعظم/ 
انتهای خ نصر/ 

کوچه ۵ امامزاده 
6۷۰/۰۰۰/۰۰۰

۲۲۵/6۷۴.۲۸۷.۷۳۰.۰۰۰۲۱۵,۰۰۰,۰۰۰

 peyman.qom.ir ۱-متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی
نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ ۵۰۰/۰۰۰ )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد 

است( . 
۲-تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت ۱- ضمانت نامه بانکی ۲- مطالبات بلوکه شده 
تائید شده ۳- وجه نقد مورد قبول است. جهت واریز وجه نقد به حساب شهرداری قم )سپرده حسن انجام کار( نزد 

بانک شهر به  شماره حساب بانکی ایران اقدام فرمایید.
.)۰۷IR – ۰6۱۰ – ۰۰۰۰ – ۰۰۱۰ – ۰۳۰۰ – ۴۳۰۰ – ۵۴( :شهرداری قم )۳-شماره حساب بانکی ایران)شبا

۴-مهلت خرید و تحویل اسناد:
-مهلت خرید اسناد: از روز دوشنبه  مورخ 1398/7/15    لغایت روز دوشنبه مورخ   1398/7/22 

-مهلت ارائه پیشنهاد: ازروز دوشنبه مورخ 1398/7/15  لغایت روز پنج شنبه مورخ 1398/7/25
۵-شرایط و ویژگیهای هر یک از املاک و مستغلات در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم مکلف اند 
پس از خرید و مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند . امضاء اسناد و مدارک 

به منزله قبول تمامی شرایط است.
6-متقاضیان محترم برای سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره ۳6۱۰۴۴۸۸ – ۰۲۵ و سوالا/ت عمومی با مدیریت 

امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها و کمیسیونها( با شماره تلفن ۳6۱۰۴۳۳۳- ۰۲۵ تماس حاصل فرمایند.
۷-محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسی صدر ، جنب بوستان شهید بنیادی ، شهرداری مرکزی ، طبقه 

ششم، اداره کل حراست.
*لازم به ذکر است ساعت تحویل پاکت توسط حراست روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از ساعت ۷:۳۰ الی ۱۴:۰۰و 

روزهای پنج شنبه ساعت ۱۳:۰۰ است.
WWW.QOM.IR    اداره کل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم

آگهی مزایده  عمومی)نوبت دوم( نوبت اول
شنبه 1398/7/13

نوبت دوم 
یکشنبه 1398/7/14

 فردا آخرین مهلت ارائه الکترونیکی 
اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده دوره 

 تابستان ۱۳۹۸ از طریق سامانه
 www.evat.ir است.

قابل توجه مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده

اطلاعیه

۳۵۰۱۹-۰۲۱ ستاد خبری دفتر مرکزی حراست | روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم | ۱۵۲6مرکز ارتباط مردمی
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اخبار

آتش بس بین یمن و عربستان 
چقدر محتمل است؟

با حمله به تأسیسات نفتی آرامکو، عربستان و آمریکا بنا به 
دلایلی ایران را به دست داشتن در این حمله متهم می کنند.

بحث اتهام زنی ها به ایران در خصوص حمله به تأسیسات 
نفتی آرامکو از چند منظر قابل بررسی است: یکی اینکه عربستان سعودی همسو با مواضع 
آمریکا رفتار می کند که در این راستا آمریکا به دنبال یارگیری و موضع گیری کشورهای 
منطقه علیه ایران است. از همین رو سعودی ها با الفاظی که آمریکایی ها درباره ایران 

استفاده می کنند سعی دارند ایران را تهدیدی برای امنیت منطقه جلوه دهند.
اقدام انصارالله یمن در حمله به آرامکو و همچنین عملیات »نصرمن الله« اقدام بسیار 
بزرگی است و عملیات زمینی اخیر در مقیاس ارتش های نسبتا بزرگ، آموزش دیده و 
باتجربه صورت گرفت. از همین رو عربستان سعودی در قبال این عملیات و شکست های 
پی در پی دیگر احساس سرشکستگی می کند و تلاش می کند با مطرح کردن نام ایران 
به عنوان عامل اصلی حمله آرامکو اینگونه القا کند که با قدرت های بزرگی چون ایران می 
جنگد و طرف اصلی یمن نیست. اینگونه از اتهام زنی ها به سعودی ها کمک می کند تا 

مقداری از فشارها را کم کنند.
از طرف دیگر حادثه حمله به آرامکو به خوبی ناکارآمدی سلاح های آمریکایی را ثابت کرد 
چرا که نتوانست این حمله را خنثی کند. عربستان سعودی در سال چیزی حدود 60 یا 70 
میلیارد دلار از آمریکا سلاح می خرد و علی رغم این هزینه های سنگین قادر نبوده امنیت 
عربستان و مراکز حساس خود را تأمین کند. حتی برای فرار از این شکست بزرگ نه تنها ایران 
بلکه پای کشور دیگری چون عراق را برای کاستن از عمق فاجعه مطرح و ادعا می کنند که 

ایران از خاک این کشور برای انجام این عملیات استفاده کرده است.
علی رغم فرافکنی ها و اتهام زنی های آمریکا علیه ایران و همچنین پذیرش مسئولیت این 
حمله از سوی انصارالله سوال اصلی باید این باشد که دلیل ناکارآمدی سلاح ها و سیستم 
های پدافندی آمریکا چیست؟ از زمان جنگ یمن که از مارس ۲0۱۵ و در نتیجه مداخله 
نیروهای ائتلاف عربی به فرماندهی عربستان آغاز شد، انصارالله یمن توانست قابلیت های 
نظامی خود را به تدریج افزایش دهد. ایران، حماس، جهاد اسلامی و دیگر گروه ها نیز از این 
قاعده مستثنی نبودند و موفق شدند با توسعه توانمندی ها به پیشرفت های بزرگی دست 
یابند. از طرفی سلاح های روسی نیز به گونه ای طراحی شده اند که کاملا در تضاد با سلاح 
های آمریکایی قرار دارند و در این بین واشنگتن هیچ گاه فکر نمی کرد که چنین عملیاتی 
توسط نیروهای انصارالله عملیاتی شود. حتی جنگ 33 روزه، جنگ ۲۲ روزه، سرنگونی 
پهپاد گلوبال هاوک توسط سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نیز به خوبی ناکارآمدی سلاح 

های آمریکایی را در برابر سلاح های محور مقاومت عیان کرد.
اتهام زنی های اخیر علیه ایران در حالی اتفاق می افتد که هیچ گونه مدرک و شواهدی 
مبنی بر دست داشتن ایران در حمله آرامکو وجود ندارد و حتی جزئیاتی درباره تصاویر 
ماهواره ای، اطلاعات ثبتی رادارها و باقی مانده سلاح ها منتشر نشد تا افکار عمومی 
حاضر به پذیرش آن شوند. آنها دلیلی برای این کار نداشتند و به همین دلیل تنها به اتهام 
زنی کفایت کردند. حتی آمریکایی ها اعلام کردند که برای بررسی ابعاد حادثه گروهای باید 
به آن محل اعزام شود که حتی قبل از انجام گرفتن این ماموریت و آشکار نشدن نتایج آن 
انگشت اتهام را به سمت ایران نشانه می گیرند و این نشان می دهد که اهداف سیاسی در 

پشت این قضایا قرار دارند.
به نظر می رسد حمله آرامکو به جای جنگ و درگیری منطقه را بیشتر به سمت تفاهم 
نزدیک کرد چرا که با حمله انصارالله پنج میلیون و هفتصد هزار بشکه از صادرات نفت 
عربستان قطع شد و هم اکنون دنیا با بحران عرضه نفت مواجه شده است و در همین راستا 
رئیس جمهور آمریکا به خاطر حمله به تاسیسات نفتی عربستان سعودی مجوز استفاده 
از ذخایر استراتژیک نفت آمریکا را صادر کرد. صادرات نفت از منطقه چیزی در حدود ۲4 
میلیون بشکه در روز است و وقوع هر نوع جنگی در خلیج فارس نیز کل صادرات نفت را 
مختل خواهد کرد و این بحران جهانی گریبانگیر همه کشورها خواهد شد. بنابراین اکثر 
کشورها با ارزیابی حمله به آرامکو و تبعات آن به خوبی دریافته اند که جنگ در منطقه به 
مراتب پیامدهای سنگین و غیرقابل جبرانی را در پی خواهد داشت. از همین رو این مساله 
ضرورت رسیدن به تفاهم را در بین کشورها بیش از بیش مهمتر و حیاتی تر می کند، لذا 
اولین جایی که به نظر می رسد این تفاهم شکل بگیرد یمن است. عربستان که در جنگ 
یمن شکست خورده ناگزیر است آتش بس را قبول و جنگ را خاتمه دهد که وقوع این اتفاق 
نیز در ماه های آینده بسیار محتمل است چرا که ریاض از این تجربه درس های زیادی گرفته 

و مهمتر از همه بهای سنگین آن را نیز پرداخته است.
*کارشناس مسائل خاورمیانه

 ۵ماه حیاتی

 اگر در سیاست، کسب قدرت هدف باشد که اغلب چنین است، پس دلیلی ندارد که 
اصولگرایان از صف طولانی رای دهندگان پای صندوق ها خوشحال شوند. زیرا تقریبا در 
هر انتخاباتی که انگیزه مشارکت بالا بوده است این اصولگرایان بوده اند که باخته اند! اولین 
تجلی این شکست روز دوم خرداد ۱376 در انتخابات ریاست جمهوری بود و آخرین آن ۲۹ 

اردیبهشت ۱3۹6 دوره اخیر انتخابات ریاست جمهوری بود. 
انتخابات سال ۹۸ مجلس را هم شاید بتوان با همین منطق ارزیابی کرد. از ماه ها قبل 
هجمه اصولگرایان به نمایندگان اصلاح طلب مجلس دهم شروع شد. حملاتی که 
فراکسیون امید با عملکرد نامقبول خود در نزد افکار عمومی، زمینه را برای آن مساعد کرده 

بود.
ماجرای موسوم به »ژن خوب« پسر محمدرضاعارف رییس این تشکل، وجود  نام فرزندان 
دو نماینده عضو این فراکسیون در لیست دریافت کنندگان طرح ترافیک، باز شدن پای 
یکی از اعضای این فراکسیون به یک پرونده اخلاقی و از این ها مهم تر اتهام ناکارآمدی به 

فراکسیون امید ، افکار عمومی را نه در کنار که این بار در برابر اصلاح طلبان قرار داد.
چند ماه مانده به یازدهمین دوره انتخابات مجلس، ولوله ای در اردوگاه اصلاح طلبان 
برپاست. عده ای مایوس از کرده و نکرده های این فراکسیون، این بار اعلام کرده اند تنها 
به شرط تایید صلاحیت نامزدهای اصلی اصلاح طلب در این انتخابات شرکت می کنند. 
برخی دیگر صحبت از گنجاندن اصلاح طلبان شناسنامه دار در این لیست می کنند و می 
گویند در لیست انتخاباتی اصلاح طلبان دیگر خبری از اصولگرایان یا اصلاح طلبان بی 
شناسنامه نخواهد بود. البته در بین اصلاح طلبان کم نیستند آن هایی که با وجود انتقاد از 
کرده و نکرده این فراکسیون، از ارائه لیست هایی مشابه فهرست امید در انتخابات ۹۸ هم 
حمایت می کنند. اما انتخابات اسفند ۹۸ به هر صورت برگزار و نتیجه آن اعلام و مجلس 

یازدهم هم شکل خواهد گرفت.
در صورت عدم شرکت گسترده اصلاح طلبان بالطبع فهرست اصولگرایان و چه بسا 
اصولگرایان رادیکال پیروز اسفند ۹۸ شود. در این صورت وزرای دولت روحانی روزهای 
سختی را با مجلس آینده در پیش خواهند داشت. آنها یا باید مواضع قبلی خود در حوزه 
هایی از جمله نشر، نفت، سیاست خارجی، احزاب و از این دست تجدید نظر کنند یا 

احتمالا با  استیضاح مواجه خواهند شد.
کم شدن قدرت دولت در حوزه اجرا نیز آثار منفی خود را در جامعه نمودار خواهد کرد. 
محدودیت های حوزه نشر و اینترنت بیشتر و فضای اجتماعی بسته تر خواهد شد. 
همچنین احتمالا برخی از مدیران دولتی نیز که روند  تغییر را حس می کنند، قصد تطبیق 

خود با مواضع اصولگرایان را  خواهند داشت .
کمتر از ۵ ماه به انتخابات مجلس، جریان اصلاحات باید فکری برای آینده سیاسی خود 
کند. بلاتکلیفی، دودستگی و منفعت جویی سم مهلکی بر فرصت این جریان برای حضور 

مجدد و حفظ بقا در عرصه قدرت است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

 قطع یک مرتبه یارانه پنهان برای کشور 
خطرناک است

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در مورد سخنان رییس سازمان برنامه و بودجه 
مبنی بر اینکه یارانه پنهان انرژی و درآمدهای جدید مالیاتی و دارایی هایی دولت جایگزین 
منابع نفتی در بودجه سال ۹۹خواهد شد گفت: حذف یارانه های پنهان همانطور که کم 
کم  بخش عمده ای از بودجه کشور را خورد باید کم کم قطع شود.۹00هزار میلیارد تومان 
در ظرف 6 سال  یارانه پنهان دادیم یعنی سالی ۱۵0هزار میلیارد تومان  یارانه پنهان 
داده ایم و اگر دولت تصمیم داشته باشد که یک مرتبه یارانه پنهان را قطع کند این برای 
کشور خطر است. این عضو کمیسیون برنامه و بودجهغلامعلی جعفرزاده  اظهارداشت 
: قطع یارانه پنهان به صورت یک مرتبه یعنی آب، برق، گاز، بنزین و گازوئیل به قیمت 
اصلی برگردد و این کار خطرناکی است. تقاضای ما از دولت این است که این در پروسه 
سه ساله انجام شود چراکه کمتر از سه سال برای کشور بحران ایجاد می کند. نماینده 
رشت خاطر نشان کرد: اگر بنزین، آب، برق و گاز گران شود قیمت تمام شده کالا بیش تر 
می شود و این بر تورم اثر می گذارد و وقتی ما برای افزایش درآمد برنامه نداریم گران 
شدن اینها خودش مسئله ساز است. جعفرزاده تصریح کرد: ما بنزین را 37 سنت تولید 
می کنیم و این یعنی 47 درصد قیمت دلار، فرض که دلار ۱0هزارتومان باشد در بهترین 
وضعیت قیمت بنزین 4 هزار تومان است. وقتی بنزین 4 هزارتومان شود برق و آب و گاز 
گران  می شود قطعا برای کشور خطرناک است. وی بیان کرد: ما نمي گوییم که قیمت 
ها آزاد نشود بلکه معتقدیم این کار انجام شود اما در بازه زماني سه و یا چهار ساله اجرایي 
شود. جعفرزاده تصریح کرد: توصیه من به دولت این بود که به جای درآمدهای جدید 
مالیاتی که  اصطلاح علمی دقیق آن افزایش پایه های مالیاتی است بازنگری در معافیت 
های مالیاتی را در اولویت قرار دهد. وی خاطر نشان کرد: در سال ۹۸ تمام درآمد مالیاتی 
کشور ۱۵0هزار میلیارد تومان است و نرخ معافیت های مالیاتی ۲۵0هزار میلیارد تومان 
است و این دو عدد فاصله زیادی با هم دارند. وی تصریح کرد: درآمدهای نفت در پروژه 

های عمرانی که الزاما زیر ساختی هستند باید هزینه شود و نه هر پروژه عمرانی.

حسن رویوران*

رئیس مرکز عربی مطالعات ایران: 

آمریکا به دنبال زمین گیر کردن ایران در 
عراق است 

 رئیس مرکز عربی مطالعات ایران با بیان اینکه آمریکا تلاش می کند تهران را در عراق 
زمین گیر کرده و این کشور را به باتلاقی برای ایران تبدیل کند، تاکید کرد: آمریکا می کوشد 

با ایجاد هرج و مرج زمینه را برای برخورد با ایران در عراق فراهم کند. 
»محمد صالح صدقیان« با اشاره به تحولات اخیر عراق و راهپیمایی های شکل گرفته 
در شهرهای مختلف این کشور گفت: در چند روز گذشته شاهد برگزاری راهپیمایی های 
اعتراضی در برخی از شهرهای مختلف عراق از جمله بغداد، کربلا، بابل و... بوده ایم که دو 

عامل خارجی و داخلی در انجام آنها موثر بوده است.
وی در تشریح ابعاد داخلی در تظاهرات اخیر در شهرهای مختلف عراق اظهار داشت: 
هیچ گروه، حزب و جریانی تاکنون مسئولیت برگزاری این تظاهرات را برعهده نگرفته 
است. در سال های ۲0۱۵ و ۲0۱6 نیز تظاهرات هایی در عراق انجام شده بود اما در آن 
سال ها، جریان مقتدی صدر از تظاهرات حمایت کرده و مسئولیتش را برعهده گرفته بود 

اما در راهپیمایی های اخیر، هیچ گروه و جریانی مسئولیت آن را قبول نکرده است.
این روزنامه نگار عراقی اضافه کرد: در تحولات ۲0۱۵ و ۲0۱6، اعتراضات محصور به 
بغداد بود اما هم اکنون، این راهپیمایی ها فراتر از بغداد رفته و در شهرهای دیگر نیز برگزار 
می شود. نکته جالب آنجاست که این راهپیمایی ها در شهرهای شیعه نشین مانند کربلا، 
بابل، حماء و... انجام می شود و در شهرهای اهل سنت و کردنشین چنین تحولاتی رخ 
نداده است.  این تحلیلگر مسائل عراق یادآور شد: مسئله ای که غیرقابل کتمان است این 
است که مطالبات اجتماعی گسترده ای برای مبارزه با فساد گسترده ای که ساختار عراق 
وجود دارد، از سوی مردم دنبال می شود. دولت عادل عبدالمهدی وقتی بر سرکار آمد، 
امیدواری های زیادی برای مقابله با فساد شکل گرفت اما با گذشت زمان اتفاق خاصی رخ 

نداده و اکنون مردم از آینده ای مبهم و نامعلوم سخن می گویند.
صدقیان افزود: فضای یاس و ناامیدی شکل گرفته در عراق موجب شده تا هرکسی که 
شعاری بدهد و صدای اعتراض خود را بلند کند، جوانان به میدان بیایند. شاید این افراد 
ندانند برای چه به میدان آمده اند ولی وضعیت در عراق به شکلی است که افراد به ویژه 

جوانان نسبت به شرایط موجود معترض باشند.
 صدقیان با بیان اینکه آمریکا تلاش می کند ایران را در عراق زمین گیر کرده و عراق را 
به باتلاقی برای ایران تبدیل کند، یادآور شد: ایران طی سال های گذشته همواره نقش 
مثبتی در تکمیل روند سیاسی در عراق و مبارزه با تروریسم در این کشور داشته است. این 
مسئله منجر به نفوذ سیاسی و معنوی ایران در عراق شده است و آمریکا احساس می کند 

ایران باید جلو نفوذ ایران در عراق گرفته شود.
وی اضافه کرد: پس از آنکه آمریکا در دستیابی به اهداف درباره ایران موفق نشد و 
ناکامی هایی در عرصه های مختلف دیپلماتیک به دست آورد، می خواهد با ایران در عراق 
مقابله کند. در این چارچوب آنها می کوشند با ایجاد احساس نارضایتی از ایران و هرج و 

مرج زمینه را برای برخورد با ایران در عراق فراهم کنند.
صدقیان درباره احتمال سقوط دولت و برگزاری این انتخابات در شرایط کنونی نیز عنوان 
کرد: این مسئله اخیرا از سوی مقتدی صدر مطرح شده در حالی که او در روزهای نخست 
گفته بود مایل نیست این تظاهرات با نام او گره بخورد. اظهارات اخیر او نیز در حالی مطرح 
می شود که دولت عبدالمهدی از ائتلاف دو جریان سائرون وابسته به جریان صدر و فتح 
نزدیک به حشدالشعبی شکل گرفته است و دیگر جریان ها مانند نصر، دولت قانون و 

حکمت در دولت نقشی ندارند.
وی ادامه داد: من بعید می دانم دولت عراق به سادگی ساقط شود و این تحولات نقش 

مستقیم و زودهنگامی در این مسئله نخواهند داشت.
رئیس مرکز عربی مطالعات ایران درباره تاثیر این تحولات بر راهپیمایی اربعین هم گفت: 
راهپیمایی اربعین سابقه ای چندصد ساله دارد اما در سال های اخیر از اهمیت بیشتری 
برخوردار شده است. در این بین برخی از بازیگران منطقه ای و فرامنطقه ای از برگزاری 

شکوهمند راهپیمایی اربعین ناراضی خواهند بود.
صدقیان افزود: هرچند مردم عراق از شرایط کنونی حاکم بر کشورشان ناراضی هستند 
اما من بعید می دانم که این مسئله تاثیری بر راهپیمایی اربعین داشته باشد چراکه مردم 

عراق بر اقامه این راهپیمایی تاکید دارند.

وزیر ارتباطات خبر داد

فضانورد ایرانی به فضا می فرستیم
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: با همکاری سایر کشورها، فضانورد ایرانی به فضا 

می فرستیم و این نوع تفکر و نگاه به صنعت فضایی ایران، حسادت آمریکا را برمی انگیزد.
محمدجواد آذری جهرمی دیروز در مراسم آغاز هفته جهانی فضا که در وزارت ارتباطات 
برگزار شد، با تأکید بر شعار »توسعه فناوری فضایی« که با رشد استارت آپ های فضایی در 
کشور محقق شد، اظهار داشت: امروزه شاهد صرفه جویی در پرداخت هزینه های سیل 

فروردین ماه با استفاده از دانش فضایی هستیم.
وی ادامه داد: باید با همکاری کشورهای دیگر، فضانورد ایرانی را به فضا بفرستیم. این 

نوع تفکر و نگاه صنعت فضایی، حسادت آمریکا را برمی انگیزد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه آمریکا در یک شب سه مجموعه فضایی 
از ایران که اقدامات صلح آمیز در فضا انجام می دادند را تحریم کرده است، گفت: قطعاً 

دانشمندان ایرانی پشت درِ تحریم های آمریکا نمی ایستند.
آذری جهرمی با تأکید بر اینکه اغلب کشورها در موضوع دانش صلح آمیز فضایی ایران 

تأکید دارند، افزود: با همکاری سایر کشورها، حتماً فضانورد ایرانی به فضا می فرستیم.
دقت  با  عملیاتی  ایرانی  ماهواره   ۱400 سال  تا  حال،  همین  در  کرد:  بیان  وی 

تصویربرداری یک متر در مدار زمین قرار خواهیم داد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه ۱400 سال پیش یزید بن معاویه در 
شقاوت و سنگدلی، بدتر از ترامپ بود و پاک ترین و شریف ترین بشر روی کره زمین را مورد 
اذیت و آزار قرار داد، خطاب به ترامپ گفت: آقای ترامپ! ماهواره هایتان را فعال کنید که با 
دقت ظرف چند روز آینده مسیر نجف به کربلا را از طریق ماهواره ها به خوبی رصد کنیم. 

آذری جهرمی خاطرنشان کرد: سرانجام تو برای یزید بن معاویه اتفاق افتاد و سرانجام 
محبان حسین  بن علی )ع( همان است که برای امام حسین )ع( پیش رفت.

 
جانشین وزیر دفاع :

پهپاد جاسوسی آمریکا با تجهیزات بومی 
سرنگون شد

جانشین وزیر دفاع با بیان اینکه قدرت دفاعی و بازدارندگی دفاعی در کنار دیپلماسی 
بسیار کارآمد است گفت: اگر کشوری ضعیف باشد آمریکایی ها حتما به آن کشورحمله 

می کنند، زیرا آنها به مسئله صرفه و منفعت در اقدامات خود توجه دارند.
سردار قاسم تقی زاده در دومین همایش ملی مصون سازی زیرساخت ها و صیانت از 
مردم که در سالن همایش های الغدیر وزارت کشور برگزار شد، اظهارداشت: مجموعه 
نیروهای مسلح و صنعت دفاعی توانست فعالیت های علمی و صنعتی را در سطح ملی، 
مدیریت و پیش ببرد و به طور طبیعی و با توجه به تکنولوژی ها و فناوری های سلاح های 
دشمنان و تهدیدات موجود از سوی رژیم صهیونیستی و آمریکا، فناوری های های مقابله 

و تکنولوژی های جهشی دفاعی را طراحی و بکار گرفته است.
وی با اشاره به به بودجه 700 میلیارد دلاری نظامی آمریکا گفت: اگر ما می خواستیم به 
سبک اتحاد جماهیر شوروی سابق وارد رقابت تسلیحاتی با آمریکا شویم که البته جماهیر 
شوروی به دلیل همین رقابت دچار فروپاشی شد، ممکن بود مشکلاتی هم برای ما به 

وجود می آمد.
 وی با اشاره به استراتژی اتخاذ شده از سوی جمهوری اسلامی ایران برای مقابله با 
آمریکا گفت: با تدابیر مقام معظم رهبری ما در مقابل دشمن به یک جنگ و دفاع نامتقارن 
پرداختیم و بر همین اساس فناوری ها و تجهیزاتی که تولید شد ویژه و خاص جمهوری 
اسلامی ایران است. سردار تقی زاده گفت: 60 هزار آمریکایی در اطراف کشور ما حضور 
دارند و آنها قطعا این عقلانیت را دارند که اقدامی علیه ما نکنند و می فهمند که تجهیزات 
و امکاناتی می سازیم و استفاده می کنیم که توانسته هواپیماهای بدون سرنشین آنها را 

سرنگون کرده و یا پهپاد آنها را بنشانیم.

رئیس سازمان حج و زیارت:

اعزام زائران اربعین در کمال آرامش و امنیت 
انجام می شود

از استان های  اربعین حسینی  زائران  و زیارت گفت: روند اعزام  رئیس سازمان حج 
مختلف و خروج از مرز به مقصد کربلا و اعتاب مقدس درعراق در نهایت نظم، آرامش و 

امنیت در حال انجام است. 
علی رضا رشیدیان با اشاره به آخرین وضعیت نام نویسی زائران اربعین حسینی و اعزام 
ها از استان های مختلف افزود: برخی ناآرامی های روزهای اخیر عراق مشکلی در مسیر 
تداوم عزیمت زائران کشورمان به عتبات عالیات ایجاد نکرده و بعد از وقفه ای کوتاه در یکی 
دو مورد از مرزهای زمینی خروجی دوباره اعزام ها همانند گذشته از مرزها  انجام می شود.
 وی تصریح کرد : همچنین مشکلی در مسیر خروج زائران اربعین حسینی نیز از مرزهای 
زمینی شلمچه، چذابه و مهران وجود ندارد ضمن انکه امنیت مسیر زائران اربعین حسینی 
به صورت کامل از سوی کشور میزبان تامین شده است و هیچ مشکلی در اعزام ها و طول 
مسیر وجود ندارد. وی گفت: استقبال بسیارخوبی از نام نویسی در سامانه سماح صورت 
گرفته و تاکنون بیش از ۲ میلیون نفر در سامانه سماح ثبت نام کرده اند. رشیدیان با بیان 
اینکه سازمان حج و زیارت به عنوان متولی بحث زیارت در کشور با تمام توان در کنار ستاد 
مرکزی اربعین حسینی و سایر کمیته های مربوطه به  زائران اربعین خدمت می کند، 
گفت: ثبت نام از زائران همچنان با جدیت و استقبال متقاضیان ادامه دارد.  وی توضیح 
داد : اعزام زائران که از روزهای قبل آغاز شده و در ایام پیش رو شتاب بیشتری می گیرد.  

معاون اول رئیس جمهوری  گفت :باید با کسانی که در 
شرایط حساس کنونی سوء استفاده کرده و با برخورداری از 
رانت به کشور و منافع ملی ضربه زدند به شدت برخورد شود 
اما نباید مبارزه با فساد گسترده را با مبارزه با چند مفسد 

اشتباه گرفت 
اسحاق جهانگیری عصر شنبه در نشست روسای اتاق 
مشترک  فهم  که  این  بر  تاکید  دبا  کشور  بازرگانی  های 
و بخش  از سوی دولت  و شرایط کنونی کشور  اوضاع  از 
به راهکارهای  خصوصی ضروری است گفت: دستیابی 
مشترک به منظور حل مشکلات نیازمند اشتراک نظر از 

اوضاع اقتصادی کشور است.  
جهانگیری تاکید کرد: پیام سیاست های اصل 44 این 
است که بخش خصوصی سقفی برای پرواز و بزرگ شدن 

ندارد و ما باید تلاش کنیم تا بخش خصوصی قدرتمند و 
سالم در میدان اقتصاد کشور حاضر باشد.

به تجربه کشورهای  با اشاره  معاون اول رییس جمهور 
کشورمان  ماندگی  عقب  و  توسعه  در  آسیا  شرق  جنوب 
گفت:  امیرکبیر  دوره  در  اقتصادی  اصلاحات  وجود  با 
در  کنیم علتش  پیشرفت  آنها  نتوانستیم همانند  ما  اگر 
موانع فرهنگی، سیاسی و اجتماعی جدی ای بود که در 
کشور وجود دارد، باید همه تلاش کنیم که فعالیت بخش 

خصوصی در کشور رسمیت داشته باشد.
از  حاضران  از  برخی  دغدغه  به  اشاره  با  جهانگیری 
محدودیت ها در تجارت و جابجایی ارز و مشکلات پیش 
آمده در خصوص مبارزه با مفاسد اقتصادی افزود: نباید 
بگذاریم این نگرانی در میان بخش خصوصی کشور تسری 

پیدا کرده و اتاق بازرگانی باید با ارتباط بیشتر با قوه قضاییه 
در رفع نگرانی فعالان اقتصادی ایفای نقش کند.  

معاون اول رییس جمهور تصریح کرد: باید با کسانی که در 
شرایط حساس کنونی سوء استفاده کرده و با برخورداری از 
رانت به کشور و منافع ملی ضربه زدند به شدت برخورد شود 
اما نباید مبارزه با فساد گسترده را با مبارزه با چند مفسد 

اشتباه گرفت.  
وی ادامه داد: شفافیت، رفع تعارض منافع و ایجاد دولت 
الکترونیک می تواند بسترهای بروز فساد در کشور را از بین 
ببرد. دولت در این زمینه لایحه شفافیت را به مجلس ارائه 
کرده و در زمینه رفع تعارض منافع و دولت الکترونیک گام 
های مثبتی برداشته است که نمونه آن ایجاد سامانه های 
الکترونیکی است که نشان می دهد چه کسانی چه میزان 
ارز دریافت کرده و چه کالایی وارد کشور کرده اند،  امروز 

مردم به طور کامل در جریان این وقایع هستند.  
جهانگیری یادآور شد: در گذشته رانت های فراوانی به 
خاطر نبود شفافیت در اختیار برخی افراد قرار می گرفت و 

امکان پیگیری نیز وجود نداشت.
معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر این که دولت به 
بخش خصوصی کشور نیاز دارد، گفت: بیش از ۲3 میلیون 
فرصت شغلی کشور مربوط به بخش خصوصی است و 
بخش مهمی از بار اشتغال کشور بر دوش بخش خصوصی و 
فعالان اقتصادی قرار دارد.   وی افزود: دولت به هیچ عنوان 
به دنبال محدود سازی و تنبیه بخش خصوصی نیست، 
دولت هیچ زاویه ای با بخش خصوصی سالم و پا به کار ندارد 
و مصمم به حمایت از فعالان اقتصادی و بخش خصوصی 
است.   جهانگیری با بیان این که روند رو به رشد اقتصاد و 
بهبود شاخص های صادرات غیرنفتی و اشتغالزایی کشور 
در حقیقت ناشی از عملکرد مثبت بخش خصوصی کشور 
است، افزود: افزایش صادرات غیرنفتی اقدام بزرگ و مثبتی 
است که مرهون تلاش و همت بخش خصوصی است که 
باعث شده در سه ماهه سال جاری نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته 300 هزار فرصت شغلی جدید توسط بخش 
خصوصی ایجاد شود.   معاون اول رییس جمهور یادآور شد: 
امروز پس از گذشت یک سال و نیم از اعلام جنگ اقتصادی 
روند  کشور  اقتصادی  وضعیت  ایران،  ملت  علیه  آمریکا 
مثبتی را در پیش دارد و این در حالی است که آمریکایی 
ها انتظار داشتند که اقتصاد کشور با فروپاشی مواجه شود.

معاون اول رئیس جمهوری: 

باید با رانت خواران به شدت برخورد شود

 عضوهیات مدیره بنیاد مستضعفان گفت : طبق اصل 44 قانون اساسی قرار بود 
اقتصاد کشور »خصوصی« شود، اما در عمل »اختصاصی« شد و »خصولتی ها« پیکره 
اقتصاد را قبضه کردند، در حالی که هیچ یک از دو نوع اقتصاد خصولتی و دولتی به درد 

مردم نمی خورد.
محسن رفیق دوست اظهارداشت: چهار دهه از استقرار انقلاب اسلامی گذشت و هنوز 
که هنوز است اقتصاد کشور »اسلامی« نیست و تشکل های مردم نهاد نقش بسیار کم 
رنگی در امور دارند. طبق اصل 44 قانون اساسی قرار بود اقتصاد کشور »خصوصی« 
شود، اما در عمل »اختصاصی« شد و »خصولتی ها« پیکره اقتصاد را قبضه کردند، در 

حالی که هیچ یک از دو نوع اقتصاد خصولتی و دولتی به درد مردم نمی خورد.
وزیر سپاه در دولت نخست وزیری افزود :امام به اقتصاد دولتی و اقتصاد هرج و مرج 
اعتقادی نداشتند. تاکید امام به مسؤولان در حوزه اقتصادی »دخالت نکردن« در امور 
اجرایی بود به عبارت بهتر امام برای دولت در حوزه اقتصادی نقش برنامه ریز، هدایتگر، 
کنترل کننده و حمایتگر قائل بودند، حتی در بخش »کنترل و نظارت« نیز معتقد به انجام 
کارها به دست مردم بودند و البته مقام معظم رهبری نیز به چنین اقتصادی قائل هستند و 

این یعنی بی اثر شدن تحریم های ناعادلانه و ضدبشری غرب بر علیه ایران.
وی ادامه داد:رهبر فقید انقلاب اسلامی تاکید داشتند، نیاز دولت در بخش کنترل 
و نظارت نیز باید به دست مردم انجام شود، اما چهار دهه از استقرار انقلاب اسلامی 
می گذرد و هنوز که هنوز است بسیاری از کارها دولتی مانده و 80 درصد اقتصاد در قبضه 
و کنترل اراده دولتمردان است. وی تاکید کرد: اقتصاد مورد نظر امام »اقتصاد مردمی« 
است و اقتصاد مقاومتی مدنظر مقام معظم رهبری نیز مصداق این اقتصاد است و راه 
برون رفت از چالش های عدیده و مفاسد متنوع اقتصادی کشور همان حرف 38 سال 

پیشم است که در هیاتهای هفت نفره زمین بیان کردم و آن »فعال شدن تولید به دست 
مردم« است. اگر مزاحمت های دولتی کنار گذاشته شود و به مردم اجازه داده شود نیاز 
کشور در همه حوزه ها تامین شود، تحریم ها اثر خود را از دست می دهد و اقتصاد داخلی 

پویا، مردمی، مقاوم و  ضربه ناپذیر می شود.
وی در گفت وگو با ایسنا تاکید دارد که »به دلیل شرایط خاص سالهای ابتدای پیروزی 
انقلاب اسلامی و وضعیت جنگی کشور، دولت موقت سنگ بنایِ اقتصاد ایران را بر 
دولتی شدن همه امور گذاشت و با پایان جنگ تحمیلی نیز احدی از مسؤولان به فکر 
نجات اقتصاد کشور از سیطره دولت نیفتد بلکه بر عکس بر شدت و دامنه آن اضافه 

کردند«. 
وزیر سپاه در دولت نخست وزیری تصریح کردمعیار تشخیص پیروان راستین خط امام از 
مدعیان دروغین ایشان افکار، اندیشه ها و سیره زندگی امام خمینی و مقام معظم رهبری 
است. با مطالعه زندگی این بزرگان می توان راستگویان و منافق ها را تشخیص داد، هر 
چند که این کار بسیار سخت است. یک نشانه دیگر هم سراغ دارم و اینکه هر کس ادعا 
کرد که پیرو امام است، اما مخالف مقام معظم رهبری عمل کرد، بدانید که پیرو امام هم 
نیست برای اینکه رهبری هیچ کاری جز آنچه که در اندیشه و سیره امام خمینی)ره( بود، 

انجام نمی دهند.
وی خاطرنشان کرد:بنده به جز مراسم های رسمی و مناسبتی که پیش می آید با مقام 
معظم رهبری ملاقاتی ندارم اما هم اهل مطالعه هستم و کتاب زیاد می خوانم و هم زندگی 
و سیره ایشان را به چشم می بینم. به نظر بنده امروز پیروی از منویات رهبری پیروی از 
امام )ره( است. هر کس گفتار و رفتارش با رهبری تنظیم است، انقلابی و پیرو راستین 
امام خمینی است  هر کس غیر از این باشد،  در مورد پیرو امام بودن او هم باید شک کرد.

 رئیس مرکز مطالعات و تحقیقات راهبردی ارتش با بیان اینکه مردم مطمئن باشند 
نیروهای مسلح ایران غافلگیر نمی شوند، گفت: تمامی حرکات دشمنان در مرزها، منطقه 
و خارج از منطقه در زمین، هوا و دریا توسط سیستم های مختلف، هم سیستم های 

انسانی و هم تجهیزاتی، رصد می شود. 
امیر سرتیپ احمدرضا پوردستان رئیس مرکز مطالعات و تحقیقات راهبردی ارتش گفت: 
هشدارهای فرستاده شده از سوی نیروهای مسلح سبب تزلزل در اراده آمریکایی ها و 
موجب بازدارندگی شد. وی افزود: یعنی در هر مقطع زمانی، کارِ مقاومت فعال این است 

که یکسری هشدارهایی را بفرستد.
 زدن پهپاد آمریکایی یک هشدار بسیار قوی برای آمریکایی ها بود، چون رجز می 
خواندند، شاید به قول خودشان می خواستند طرح هایی را که روی میز داشتند عملیاتی 
کنند، حتی بنای یک نبرد و جنگ محدود در منطقه را داشتند اما زدن این پهپاد یک 
آلارم بود که ببینید یک پهپاد گلوبال هاوک شما که سقف پروازش 6۲ هزار پا است، توسط 
یک موشک تولید داخل ساقط می شود. امیر سرتیپ پوردستان خاطرنشان کرد: اینها  
هشدارهایی است که فرستاده می شود و در نهایت بازدارندگی ایجاد می کند، ما به این 

مقاومت فعال می گوییم.
 این »مقاومت فعال« در همه حوزه ها جریان دارد، هم در حوزه های داخلی و هم در 
حوزه هایی که عمق راهبردی جمهوری اسلامی ایران هستند مثل سوریه، لبنان، عراق، 
این مقاومت فعال جریان دارد و هر زمانی که نیاز باشد از این راهبرد و استراتژی استفاده 
می شود. رئیس مرکز مطالعات و تحقیقات راهبردی ارتش تصریح کرد: تمامی حرکات 

دشمنان در مرزها، منطقه و خارج از منطقه در زمین، هوا و دریا توسط سیستم های 
مختلف، هم سیستم های انسانی و هم تجهیزاتی، رصد می شود.

وی تاکید کرد: مردم مطمئن باشند نیروهای مسلح ایران غافلگیر نمی شوند و اگر 
سرتیپ  امیر  داد.  خواهند  پاسخ  قدرت  و  قوت  با  کند  خودنمایی  بخواهد  تهدیدی 
پوردستان با بیان اینکه مرزها امروز دیگر به صورت سنتی اداره نمی شود، گفت: در حال 
حاضر از سیستم های الکترونیکی استفاده می شود. در صنعت دفاعی دوربین های 
بسیار پیشرفته ای را درست کرده است، دوربین ها به صورت تلسکوپی هستند، قبلا باید 

دکل می زدیم و بالای دکل می رفتیم، الان نه. 
رئیس مرکز مطالعات و تحقیقات راهبردی ارتش افزود: دوربین آنتنی خودش هم در روز 
و هم شب ارتفاع پیدا کرده و تا عمق را رصد می کند، ضمن اینکه سیستم های پهپادی 
هم امروز استفاده و تمامی مرزها با پهپاد کنترل می شود. وی با تاکید بر اینکه امنیت 
بسیار خوبی امروز هم در مرزهای شرقی، غربی، شمال غرب و هم در مرزهای جنوب 
شرق وجود دارد، خاطرنشان کرد: هیچ تهدید نظامی خاصی مرزهای ما را تهدید نمی 
کند و اگر هم تهدیدی باشد، می تواند به صورت محدود باشد و این قابلیت و توانمندی 
هم وجود دارد که این تهدید در همان نطفه خفه شود و حتی قبل از اینکه به مرزها برسد. 
امیر پوردستان افزود: چون یکی از کارهای عمده ای که در حوزه حفاظت از مرزها انجام 
می شود، استفاده از سیستم های اطلاعاتی است، قبل از اینکه تهدیدات به مرزها 
برسند، شناسایی می شوند و تدبیر این است که تهدید قبل از رسیدن به مرز باید از بین 

برود. هم در زمین، هم در هوا و هم در دریا.

محسن رفیق دوست:

خصولتی ها پیکره اقتصاد را قبضه کرده اند
امام )ره( به اقتصاد دولتی اعتقادی نداشتند

رئیس مرکز مطالعات و تحقیقات راهبردی ارتش :

نیروهای مسلح ایران غافلگیر نمی شوند 

 سخنگوی شورای نگهبان از بررسی سیاست های کلی 
نظام قانونگذاری در پژوهشکده شورای نگهبان خبر داد 
و گفت: وجود ۱3 هزار قانون، مشکلاتی را در زمینه اجرا 

ایجاد می کند. 
اقدامات  به  اشاره  با  شنبه  روز  کدخدایی  عباسعلی 
نظام  کلی  سیاست های  درخصوص  نگهبان  شورای 
قانونگذاری ابلاغی از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
اظهار داشت: از بدو اعلام و ابلاغ سیاست های مذکور، 
جلساتی در پژوهشکده شورای نگهبان برگزار و کارگروهی 
نیز تشکیل شده است. وی بیان کرد: بر این اساس طی 
چند مدت آینده نتایج کارگروه پژوهشکده را جمع بندی 
و به کارگروه متشکل از نمایندگان سه قوه اعلام خواهیم 

کرد. سخنگوی شورای نگهبان درخصوص نقش شورای 
نگهبان در راستای تنقیح قوانین، ادامه داد: قانونی از سال 
۱3۸۹ در حوزه تنقیح قوانین مصوب شد که مسئولیت 
اصلی اجرای آن بر عهده مجلس شورای اسلامی بود؛ بر 
این اساس معاونت قوانین قوه مقننه نیز اقداماتی را انجام 
داد و در ادامه شورای نگهبان نیز در راستای تنقیح قوانین 
مشخص شده موارد را بررسی، سپس اشکالات را مطرح 

کرد که خوشبختانه همه آنها برطرف شود.
مجلس  سوی  از  باید  کار  بنابراین  افزود:  کدخدایی   
شورای اسلامی با هماهنگی قوای دیگر از طریق پیشنهاد 
اصلاحی انجام دهد که اگر این امر محقق شود، شورای 
نگهبان نیز سریع تر نظراتش را اعلام می کند. به عنوان 

مثال در دوره گذشته معاونت قوانین مجلس مواردی را 
اصلاح و برخی قوانین را نسخ کرد؛ البته ایراداتی وجود 

داشت که با همکاری قوه مقننه برطرف شد. 
الزامات  از  یکی  قوانین  تنقیح  اینکه  به  اشاره  با  وی 
عنوان  هزار  کرد: ۱3  تصریح  است،  کشور  قانونگذاری 
قانون مشکلاتی را برای اجرای امور ایجاد و ابهاماتی را 
رقم می زند از این رو طبیعتا تنقیح قوانین یکی از الزامات 
قانونی بشمار می رود و در این راستا رهبر انقلاب نیز به این 
امر توجه داشته اند. سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: 
باید یادآور شد عدم مغایرت با موازین شرع و قانون اساسی 
دو مولفه مهمی هستند که شورای نگهبان در تنقیح قوانین 

به آنها توجه می کند.

سخنگوی شورای نگهبان:

وجود 13 هزار قانون، ابهاماتی در اجرا ایجاد می کند

 وزیر بهداشت گفت: در روستای چنارمحمودی از مدت 
با  آلودگی  از موارد  از 40 روز پیش، گزارشاتی  ها قبل و 

ویروس HIV داشتیم.
سعید نمکی در حاشیه همایش روز ملی دامپزشکی با 
بیان این مطلب، اظهار داشت: متاسفانه چند روز پیش از 
سوی یکی از مقامات محلی به صورت غیرکارشناسی ادعا 
شد که سرنگ آلوده عامل شیوع ویروس HIV در این روستا 
بوده که قطعا با مستندات بسیار دقیق و کارشناسی که 

داریم باید بگوییم که هرگز چنین اتفاقی رخ نداده است.
وی تصریح کرد: متاسفانه بهورز زحمت کش و خدوم 
روستای چنارمحمودی مورد اتهام قرار گرفت و پاسخ ما 
این است که سرنگ آلوده، عامل شیوع این بیماری نیست 
و عوامل را شناسایی کرده ایم البته مردم شریف و پاکیزه آن 

منطقه بی دلیل و یا از راه هایی به این ویروس آلوده شده اند 
که هیچ گناه و تقصیری ندارند. 

کودکی که از مادر مبتلا به HIV متولد می شود، معصوم 
تر از آن است که مورد اتهام قرار گیرد و یا زنی که به شیوه 
ای آلوده شده باشد که شاید اطلاعی از آن نداشته باشد. 
تاکید کرد: ما و همکاران مان برای مردم  وزیر بهداشت 
شریف آن منطقه احترام ویژه ای قائل هستیم و به هیچ 
فردی در آن منطقه نباید اتهام آلودگی بی مورد زد و آنچه 
برای ما رسالت است، درمان بیماران است چون پرسنل 
بهداشتی و درمانی آن منطقه در ابتلای بیماران به این 
ویروس، هیچ نقشی نداشته اند اما نمی توانیم وقتی بیمار 
مبتلا به ویروس HIV به ما مراجعه کرد بگوییم ما در ایجاد 
این بیماری نقشی نداشته ایم پس در درمان و کنترل آن 

نقشی نداریم.
 نمکی افزود: خودمان را مکلف به درمان این بیماران 
دانیم  ویروس HIV می  به  ابتلا  از هر عامل  نظر  صرف 
خوب  بسیار   HIV درمان  داروهای  امروز  خوشبختانه  و 
عمل می کنند و تمامی این بیماران را درمان می کنیم و 
آزمایشات گسترده ای بر روی مردم این منطقه انجام می 
دهیم و امیدواریم بتوانیم تمامی بیماران این روستا را درمان 

کنیم.
 وی با بیان اینکه هزینه های درمان مبتلایان به ویروس 
HIV کاملا رایگان است، گفت: کمترین هزینه ای را در این 
زمینه به مردم تحمیل نمی کنیم و در مورد عوامل آلودگی به 
این ویروس نیز بعد از بررسی دقیق کارشناسان بهداشتی، 

اطلاع رسانی خواهیم کرد.

وزیر بهداشت تشریح کرد

جزئیات شیوع ویروس HIV در روستای چنارمحمودی

ناصر غضنفر ی*
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درمان بیماری ها با ورزش؛

ام اس را با انجام این تمرین های ورزشی به 
زانو درآورید

عضو هیئت مدیره انجمن فیزیوتراپی ایران گفت: ام اس بیماری مزمن و ناتوان 
کننده سیستم عصبی است که عوارض آن با تمرینات تعادلی خاص تاحدودی بهبود 

می یابد.
پریسا ارزانی عضو هیئت مدیره انجمن فیزیوتراپی ایران ، درباره  بیماری ام اس 
اظهار کرد: ام اس بیماری مزمن و ناتوان کننده سیستم اعصاب مرکزی )مغز و نخاع( 
این  از شایع ترین عوارض  را تخریب می کند؛  این سیستم  است که غلاف میلین 
بیماری می توان به دوبینی، لرزش، گرفتگی عضلات، اختلال در تعادل و راه رفتن 

اشاره کرد.
میزان شیوع ام اس در ایران

او بیان کرد: بر اساس گزارش انجمن ام اس، بین 40 تا 60 هزار نفر در ایران از این 
بیماری رنج می برند که میزان شیوع این عارضه در شهر های اصفهان، تهران، مشهد 
و اراک نسبت به بقیه شهر ها بیشتر است؛ ام اس در زنان بیشتر بروز پیدا می کند و 
عواملی مانند استرس، فاکتور های ژنتیکی و محیطی در پیدایش این بیماری مؤثر 

هستند.
این عضو هیئت مدیره انجمن فیزیوتراپی ایران افزود: بیماری ام اس بر همه جوانب 
زندگی شخصی و اجتماعی فرد مبتلا اثر می گذارد، از عوارض دیگر این بیماری 
می توان به ضعف عضلات، تاری دید، خستگی، اختلال در عملکرد روده ها و مثانه، 
و درک حس های  و اختلال در هماهنگی، قدرت  افسردگی، اختلالات شناختی 
مختلف اشاره کرد؛ این بیماری می تواند سیری خوش خیم داشته باشد و تا سیر 

ناتوان کننده پیشرفت کند.
تأکید کرد: ضعف عضلانی و مشکلات تعادلی عوامل محدود کننده در  ارزانی 
بیماران ام اس هستند، بنابراین یکی از بزرگترین مشکلات افراد دچار این عارضه 
برای تحرک و حضور در جامعه اختلال وضعیت است، ضعف عضلات تنه و پا، کاهش 
دامنه حرکتی مفاصل و سفتی عضلات علل ایجاد اختلال تعادل در مبتلایان به ام 
اس هستند؛ علاوه بر این علل، درگیری مخچه هم اختلال کنترل حرکتی و راه رفتن 

را در این افراد موجب می شود.
او تصریح کرد: علم فیزیوتراپی به ویژه بخش تمرین درمانی تعادلی، در کاهش 
اختلالات حرکتی مبتلایان به ام اس نقشی مؤثر دارد، در گذشته برخی از درمانگران 
به بیماران پیشنهاد می کردند برای پیشگیری از خستگی و افزایش دمای بدنشان از 
فعالیت های جسمی پرهیز کنند، اما به تازگی مطالعات بسیار نشان داده است که 
تمرین درمانی با نظارت فیزیوتراپیست در درمان این بیماران موثر است، از جمله 
تمرین های مؤثر برای مبتلایان به ام اس می توان به ورزش های استقامتی، مقاومتی، 

پیلاتس، آب درمانی، یوگا و تمرین های هوازی اشاره کرد.
این عضو هیئت مدیره انجمن فیزیوتراپی ایران گفت: اگر مبتلایان به ام اس هنگام 
انجام تمرین های ورزشی تعادل خود را از دست بدهند نباید نگران باشند، زیرا آنها به 
تدریج می توانند با تداوم انجام این تمرین ها تعادل خود را بهبود ببخشند، از جمله 
تمرین های اختصاصی تعادلی می توان به حرکت افقی و دورانی سر، تمرکز هنگام 
حرکت سر، جابه جا کردن وزن بدن، تعادل روی یک پا، ایستادن روی یک پا و به طور 

همزمان دور کردن پای دیگر اشاره کرد.
همچنین ایستادن به صورتی که یک پا جلو و پای دیگر عقب باشد و پاشنه پای جلو 
با پنجه پای عقب در تماس قرار بگیرد، راه رفتن به جلو، عقب و پهلو، از پله ها بالا 
و پایین رفتن، در مسیر دایره ای حرکت کردن، نشستن و ایستادن با چشمان باز و 
سپس با چشمان بسته، حمل کردن یک شی در هنگام راه رفتن، روی یک پا ایستادن 
و پرتاب کردن توپ به بالا و سپس گرفتن آن و رفتن روی پنجه و پاشنه پا از نمونه های 

دیگر تمرین های اختصاصی تعادلی است.
تمرین های ورزشی برای مبتلایان به ام اس

ارزانی اظهار کرد: در تمرین نخست فرد باید پاشنه پای چپ را جلوی پنجه پای دیگر 
قرار و سپس این کار را برای پای راست انجام دهد )مانند حالتی که شخص قصد دارد 
روی یک طناب راه برود(، این ورزش را فرد باید در مسیری که حمایت کننده کافی 
مانند دیوار و نرده وجود داشته باشد، هر روز انجام دهد. شخص باید این شیوه راه 

رفتن را  ۱0 قدم بدون استفاده از تکیه گاه انجام دهد.
او بیان کرد: در تمرین دوم فرد باید در حالی که ایستاده یا نشسته است یک توپ 
تنیس را حداقل ۹0 سانتی متر به بالا پرتاب کند، سپس آن را بگیرد، شخص باید این 
ورزش را روزانه به مدت ۵ تا ۱0 دقیقه انجام دهد، فرد هنگامی که توانست این تمرین 
را به راحتی انجام دهد، باید در هنگام راه رفتن هم آن را تکرار کند و به تدریج سعی 

کند که این تمرین را هنگام صحبت کردن و شمردن اعداد هم انجام دهد.
این عضو هیئت مدیره انجمن فیزیوتراپی ایران افزود: در تمرین سوم، فرد باید 
بایستد و سه نقطه فرضی را در جلو، پهلو و عقب پای راست خود در نظر بگیرد، سپس 
وزن خود را به پای چپ منتقل کند و پنجه پای راست را به ترتیب در این سه نقطه قرار 
دهد، در انتها این ورزش را با پای چپ هم تکرار کند، این ورزش به تمرین ستاره ای 
معروف است. ارزانی یادآوری کرد: تمرین های ورزشی برای مبتلایان به ام اس، باید 
پس از ارزیابی شرایط بیمار تعیین شوند، در صورت لزوم فیزیوتراپیست می تواند 
برای انجام این تمرین ها از ابزار های کمکی مانند تخته های تعادلی و لغزان، توپ 

فیزیوتراپی، فوم و دستگاه تعادل سنج )بایودکس( استفاده کند.

مسواک  شده اند:  ارائه  دندان  و  دهان  سلامت  حفظ  برای  که  توصیه هایی  جمله  از 
زدن دندان ها دو بار در روز، پاکسازی روزانه با نخ دندان، محدود کردن مصرف غذاها و 

نوشیدنی های شیرین و مراجعه منظم به دندانپزشک.
همه ما می دانیم که مسواک زدن یکی از اقدامات کلیدی برای محافظت در برابر پوسیدگی 
دندان ها، بوی بدن دهان و از دست دادن دندان است، اما آیا می دانستید که رعایت بهداشت 

دهان و دندان می تواند از شما در برابر ابتلا به برخی بیماری های دیگر نیز محافظت کند؟
برای محافظت از سلامت دهان و دندان ها حداقل دو بار مسواک زدن در روز و استفاده 
منظم از نخ دندان توصیه شده است، اما افراد بسیاری همچنان توجهی به بهداشت دهان و 
دندان های خود ندارند. این شرایط می تواند خطر ابتلا به پریودنتیت یا بیماری لثه را افزایش 
دهد. اما آثار مشکلات دهان و دندان تنها به لثه ها و دندان ها محدود نمی شوند. بافت های 
ملتهب، تحریک شده و متورم لثه، سد دفاعی محکمی در برابر باکتری ها و سموم نیستند. 
از این رو، مشکلاتی که در حفره دهان آغاز می شوند ممکن است با بیماری هایی در بخش 

های دیگر بدن مرتبط باشند.
شما می توانید جریان خون را همانند یک جاده شلوغ که به اندام های دیگر منتهی می 
شود در نظر بگیرید. پس جای شگفتی نیست که به مرور زمان، شواهد بیشتری بر ارتباط بین 

سلامت دهان و دیگر قسمت های بدن تاکید دارند.
اگرچه این پیوندها هنوز به طور دقیق تشریح نشده اند، اما دلیل دیگری برای حفظ 
سلامت دهان و دندان محسوب می شوند. از جمله توصیه هایی که برای حفظ سلامت دهان 
و دندان ارائه شده اند می توان به مسواک زدن دندان ها دو بار در روز، پاکسازی روزانه بین 
دندان، محدود کردن مصرف غذاها و نوشیدنی های شیرین، و مراجعه منظم به دندانپزشک 
اشاره کرد. در ادامه با برخی مشکلات سلامت که ممکن است با وضعیت سلامت دهان و 

دندان مرتبط باشند، بیشتر آشنا می شویم.
ممکن است خطر حمله قلبی را کاهش دهید

مشکلات قلبی ممکن است با باکتری های موجود در دهان که وارد جریان خون می شوند، 
مرتبط باشند. ارتباط بین سلامت دهان و دندان و مسائل قلبی عروقی به طور کلی با باکتری 
ها در ارتباط هستند زیرا باکتری های بیماری زای موجود در دهان می توانند از طریق جریان 
خون به دیگر بخش های بدن، از جمله قلب راه یابند. این باکتری ها می توانند موجب بروز 
عفونت در قلب و دیگر شرایط عروقی شوند و خطر حمله قلبی و سکته مغزی را افزایش دهند.
یک واکنش التهابی پاسخ بدن به فعالیت باکتری های بیماری زا است. اما التهاب مزمن می 

تواند عوارضی جدی را به همراه داشته باشد و نقطه اتصال سلامت دهان و دندان و سلامت 
کلی در نظر گرفته شود. نتایج یک پژوهش نشان داد که خطر تجربه یک حمله قلبی برای 
افرادی که بیماری پریودنتال خود را درمان نمی کنند، دو تا چهار برابر بیشتر است. گاهی 
اوقات، درمان بیماری پریودنتال و تقویت سلامت دهان و دندان تمام آن چیزی است که برای 

کاهش خطر بیماری قلبی نیاز دارید.
ممکن است خطر سکته مغزی را کاهش دهید

مکانیزم های مشابه که به نظر می رسد خطر بیماری قلبی را کاهش می دهند، ممکن 
است خطر سکته مغزی را نیز کاهش دهند. باکتری های مرتبط با بیماری لثه و آنهایی 
که در پلاک های دندان یافت می شوند در رگ های خونی مرتبط با سکته های مغزی و 
 Journal of Clinical حملات قلبی کشف شده اند. مطالعه ای در سال 2019 که در نشریه
Periodontology منتشر شد، نشان داد که بیماران مبتلا به پریودنتیت نسبت به افرادی که 
به این بیماری مبتلا نبودند، با خطر بیشتر سکته مغزی ایسکمیک و نرخ بقای پایین تر پس از 
سکته مغزی مواجه بودند. افزون بر این، درمان بیماری پریودنتال خطر سکته مغزی را کاهش 

داده بود.
آثار قند خون بالا را کاهش خواهید داد

به نظر می رسد دیابت نوع 2 رابطه ای دو طرفه با مشکلات دهان و دندان دارد. مشکلات 
دهان و دندان ممکن است به دیابت نوع 2 منجر شوند و دیابت نوع 2 ممکن است به 
مشکلات دهان و دندان منجر شود. بنابر گزارش موسسه ملی سلامت آمریکا، قند خون 
)گلوکز( بالا ناشی از دیابت کنترل نشده در بزاق دهان وجود دارد و این گلوکز می تواند 
رشد باکتری های مسبب بیماری لثه را افزایش دهد. همچنین، افراد مبتلا به دیابت ممکن 
است خشکی دهان را تجربه کنند که آنها را در معرض خطر بیشتری برای پوسیدگی دندان 
قرار می دهد. افزون بر این، قند خون بالا رشد یک عفونت قارچی به نام »برفک« را افزایش 
می دهد. بیماری لثه و سطوح بالای باکتری ها در دهان شرایطی بد است زیرا دیابت نه 
تنها بر روند بهبودی تاثیرگذار است، بلکه توانایی فرد برای مبارزه با عفونت ها را نیز کاهش 

می دهد.
به طور همزمان، توانایی افراد مبتلا به دیابت برای کنترل قند خون خود در صورتی که 
بیماری پریودنتال زیر کنترل باشد، بسیار بهتر خواهد بود. در واقع، یک دهان سالم تر کنترل 

ضعیف بر قند خون در افراد مبتلا به دیابت را کاهش خواهد داد.
ممکن است شرایط سندرم متابولیک بهبود یابد

شرایطی که به نام »سندرم متابولیک« شناخته می شود، در واقع، گروهی از عوامل 
خطرآفرین هستند که خطر بیماری قلبی عروقی، سکته مغزی و دیابت نوع 2 را افزایش 
می دهند. این عوامل خطرآفرین شامل قند خون بالا، چربی خون بالا )کلسترول یا 
تری گلیسیرید(، چاقی شکمی، و فشار خون بالا می شوند. پس اگر بیماری پریودنتال 
با خطر بیماری قلبی، سکته مغزی، و دیابت نوع 2 مرتبط است، آیا با سندرم متابولیک 
نیز در ارتباط است؟ احتمالا پاسخ مثبت است. سندرم متابولیک و بیماری پریودنتال 
به واسطه یک مسیر پاتوفیزیولوژیکی مشترک که شامل التهاب می شود با هم پیوند 
خورده اند. برخی مطالعات نشان داده اند که بیماری پریودنتال باید به عنوان بخشی از 
سندرم متابولیک در نظر گرفته شود. اما، مطالعات بیشتری برای تایید ارتباط بین سندرم 

متابولیک و بیماری پریودنتال نیاز است.

ممکن است احتمال ابتلا به بیماری های ریوی را کاهش دهید
در مورد بیماری های ریوی، از جمله سینه پهلو، ارتباط ممکن است آشکار باشد. امکان فرو 
بردن مستقیم باکتری ها از دهان به ریه ها وجود دارد. این می تواند به عفونت های ریوی، 
 Applied Nursing Research مانند سینه پهلو منجر شود. نتایج یک مطالعه که در نشریه
منتشر شد، نشان داد که تنها مسواک زدن دندان ها نرخ سینه پهلو را بین شرکت کنندگان به 

میزان 92 درصد کاهش داده است.
افزون بر این، پژوهشی جدید نشان داد که بیماری های دهان و دندان، مانند بیماری 
پریودنتال، در صورت سفر کردن باکتری ها از پشت دهان و بالای گلو به دستگاه تنفسی 

می تواند موجب تشدید عفونت های تنفسی در افراد مبتلا به بیماری های تنفسی شود.
ممکن است پوکی استخوان را زودتر تشخیص دهید

مراجعه منظم به دندانپزشک نه تنها برای حصول اطمینان از سلامت دهان و دندان اهمیت 
دارد، بلکه ممکن است به تشخیص پوکی استخوان نیز کمک کند. تصویربرداری پرتو اکس 
ممکن است ابزاری مفید برای تشخیص پوکی استخوان باشد زیرا تحلیل رفتن استخوان 
ناشی از این بیماری بر دندان ها و استخوان های اطراف دهان نیز تاثیرگذار است. تشخیص 
زودهنگام پوکی استخوان ممکن است برای سلامت دهان و دندان مفید باشد زیرا نتایج 
یک پژوهش نشان داد که زنان مبتلا به پوکی استخوان نسبت به آنهایی که به این بیماری 
مبتلا نبودند، سه برابر احتمال بیشتری دارد از دست دادن دندان را تجربه کنند. همچنین، 
ممکن است پیوندی بین پوکی استخوان و بیماری پریودنتال وجود داشته باشد زیرا مشکلات 
استخوانی افراد را هرچه بیشتر نسبت به باکتری های دهان حساس تر و آسیب پذیرتر می 

سازند.
ممکن است خطر بیماری آلزایمر را کاهش دهید

پژوهشگران ارتباطی بین بیماری لثه و بیماری آلزایمر را یافته اند. برخی پژوهش ها حضور 
باکتری های دهان - باکتری که موحب جینجیویت می شود - در مغز بیماران مبتلا به 
بیماری آلزایمر را نشان داده اند، اگرچه چگونگی آن همچنان به طور دقیق مشخص نیست و 
مطالعات بیشتری برای تایید پیوند بین این دو نیاز است. باکتری ها پروتئینی تولید می کنند 
که سلول های عصبی در مغز را از بین می برد و به از دست دادن حافظه و بیماری آلزایمر 
منجر می شود. با این وجود، باکتری ها به تنهایی دلیل بیماری آلزایمر نیستند، اما حضور آنها 
می تواند خطر ابتلا به این بیماری را به میزان چشمگیری افزایش دهد و همچنین پیشرفت 

بیماری آلزایمر را تسریع کند.
مطالعه ای که در سال 2017 در نشریه Alzheimer’s Research and Therapy منتشر 
شد، پیوند بین بیماری آلزایمر و پریودنتیت را نشان داد. از این رو، مراقبت از سلامت دهان و 
دندان می تواند یکی از اقداماتی باشد که به پیشگیری یا کند کردن سرعت پیشرفت بیماری 

آلزایمر کمک می کند.
ممکن است احتمال ابتلا به سرطان را کاهش دهید

شواهد درباره ارتباط بین پریودنتیت و سرطان رو به افزایش هستند. مطالعه ای در سال 
 Journal of the 2018 که توسط پژوهشگران دانشگاه های جانز هاپکینز و تافتز در نشریه
National Cancer Institute منتشر شد، نشان داد که خطر ابتلا به سرطان، به ویژه سرطان 
ریه )حتی بین افرادی که سیگار نمی کشیدند( و سرطان های کولورکتال در افراد مبتلا به 
بیماری لثه شدید 24 درصد بیشتر بوده است. در این مطالعه شرایط تقریبا 7,500 بیمار 

بیش از 15 سال زیر نظر پژوهشگران قرار داشت. مطالعه ای دیگر در سال 2018 که در نشریه 
British Journal of Cancer منتشر شد، نشان داد که باکتری های دهان ممکن است در 

تشکیل تومورها در دهان و دستگاه گوارش نقش داشته باشند. 
افزون بر این، بیماران مبتلا به سرطان ممکن است در معرض خطر بیشتری برای سلامت 
ضعیف دهان و دندان قرار داشته باشند زیرا از منابع کمتری برای مبارزه با عفونت برخوردار 
هستند. شیمی درمانی موجب تضعیف سیستم ایمنی بدن انسان می شود، از این رو، 
بیماران مبتلا به سرطان در معرض خطر بیشتری برای عفونت های دهان و همچنین تاخیر و 
دشواری در روند بهبود قرار دارند. پرتو درمانی نیز ممکن است به غدد آسیب وارد کند که می 

تواند خشکی دهان و افزایش خطر پوسیدگی دندان را به همراه داشته باشد.
شما می توانید شرایط آرتریت روماتوئید را بهبود ببخشید

در مورد بیماری خودایمنی آرتریت روماتوئید، یک پیوند التهابی آشکار وجود دارد زیرا 
آرتریت یک بیماری التهابی است. هر اقدامی که بتوان برای کاهش بار التهاب در بدن انجام 
داد می تواند به بهبود این شرایط کمک کند که درمان بیماری پریودنتال یکی از آنها است. 
باکتری های کمتر به معنای واکنش التهابی کمتر بدن است که می تواند به کاهش درد 

مفاصل و بهبود در دیگر جنبه های آرتریت منتج شود.
اما به دلیل این که رابطه علت و معلولی ثابت نشده است، بیان این که کدام یک ابتدا شکل 
می گیرند، دشوار است. برخی مطالعات نشان داده اند که افراد مبتلا به آرتریت روماتوئید 
هشت برابر احتمال بیشتری دارد به بیماری لثه مبتلا شوند. برخی مطالعات دیگر نشان 
داده اند که باکتری Porphyromonas Gingivalis که موجب بیماری پریودنتال می شود 
می تواند شدت آرتریت روماتوئید را افزایش دهد. این در شرایطی است که برخی مطالعات 
نشان داده اند Porphyromonas Gingivalis ممکن است محرکی برای بیماری خودایمنی 
زیرمجموعه ای از بیماران مبتلا به آرتریت روماتوئید باشد. در هر صورت، آرتریت روماتوئید و 
بیماری لثه نقطه اشتراکی به نام التهاب دارند. کنترل التهاب از طریق سلامت بهتر دهان و 

دندان می تواند در کاهش بروز و شدت آرتریت روماتوئید تاثیرگذار باشد.
شما می توانید احتمال و شدت بیماری کلیوی را کاهش دهید

برخی پژوهش ها پیوند بین بیماری کلیوی و سلامت دهان و دندان را نشان داده اند. 
سلامت ضعیف دهان و دندان به نظر می رسد موجب تشدید بیماری کلیوی می شود. نتایج 
یک مطالعه نشان داد که خطر ابتلا به بیماری کلیوی در افراد مبتلا به بیماری پریودنتال 

شدید افزایش می یابد.
پوسیدگی دندان و بیماری لثه می توانند به عفونت هایی منجر شوند که برای افراد مبتلا به 
بیماری کلیوی مشکل ساز هستند. افزون بر این، افراد مبتلا به بیماری کلیوی دارای سیستم 
ایمنی ضعیفی هستند و هرچه بیشتر مستعد ابتلا به عفونت های ناشی از پوسیدگی دندان 

و جینجویت قرار دارند.
شما می تواند احتمال زایمان زودرس را کاهش دهید

حفظ سلامت دهان و دندان برای بانوان باردار از اهمیت ویژه ای برخوردار است زیرا نه 
تنها نوسانات هورمونی آنها را نسبت به مشکلات دهان و دندان آسیب پذیرتر می کند، بلکه 
مشکلات لثه می تواند با زایمان زودرس و وزن کم نوزاد هنگام تولد مرتبط باشد. برخی زنان 
فکر می کنند به واسطه باردرای نباید به دندانپزشک مراجعه کنند، اما رعایت بهداشت دهان 

و دندان و حفظ سلامت آن برای جنین بسیار ارزشمند خواهد بود.

دندان و 11 دلیل برای توجه بیشتر!

اغلب ما در مورد سایز منافذ پوستی مان دچار نوعی وسواس شده ایم. از آنجایی که 
تصورات نادرستی پیرامون چگونگی عملکرد این منافذ وجود دارد، ما را بر آن می دارد 

که راهی برای کوچک کردن آن ها پیدا کنیم.
طبق مطالعه ای که اخیراً منتشر شد، بسیاری از افراد از سایز منافذ پوستشان شاکی 
هستند زیرا می ترسند این منافذ آن ها را مسن تر نشان دهد. خبر خوب این است که 
افشای واقعیات و یا نشان دادن افسانه هایی که در این باره وجود دارند، می تواند این 

ترس ها را کم کند.
حقیقت: دو نوع منفذ پوستی وجود دارد

پوست شما از دو نوع منفذ عرق و منفذ چربی تشکیل شده است. منافذ چربی در 
واقع فولیکول مو هستند. هر کدام حاوی غده چربی می باشند که روغن )سِبوم( تولید 
می کنند و معمولًا این منافذ هستند که موجب نارضایتی ما در مورد پوست و ظاهرمان 
می شوند. غدد عرق بسیار اندک می باشند، بنابراین این فولیکول های مو هستند که 

باعث ناراحتی بیشتر ما می شوند و تمایل به انسداد دارند.
حقیقت: منافذ دارای هدف هستند

منافذ پوستی فقط برای تحریک و پرت کردن حواس شما به سمت خود نیستند. 
منافذ چربی برای رشد مو و تأمین مسیر عبور ایمن روغن به سطح پوست مورد نیاز 

است، جایی که وظیفه آن محافظت از پوست شماست. در حقیقت، به طور متوسط 
هر فرد بزرگسال ۵ میلیون منفذ پوستی دارد که تقریباً ۲0،000 تای آن  ها تنها روی 
صورت قرار گرفته  است. هنگامی که منافذ با روغن و سلول های مرده پوست بسته 
می شود، ممکن است یک جوش سرسیاه یا سفید تشکیل شود. باکتری ها وارد آن 

شده و در پاسخ، پوست قرمز و ملتهب می شود و باعث ایجاد جوش می گردد.
افسانه: سیاهی در جوش سرسیاه، همان کثیفی است

این فقط یک توهم بصری است. هنگامی که منافذ دچار گرفتگی می شوند، ممکن 
است یک سیاهی ایجاد شود. اما آنچه می بینید در واقع فقط سبوم )روغن( اکسیده 
شده است. سبوم معمولًا سفیدرنگ می باشد. گاهی اوقات در منافذ کثیفی نیز وجود 

دارد؛ اما بیشتر آنچه شما می بینید روغن اکسیده شده است، نه آلودگی دیگر.
افسانه: منافذ پوستی باز یا بسته هستند

این درست نیست. آن ها مانند لنز دوربین گشاد می شوند و می توانند از باریک به 
پهن یا پهن تا باریک حرکت کنند. بخار می تواند به روان شدن چربی درون منافذ کمک 

کند، اما آن ها باز و بسته نمی شوند.
حقیقت: پرتوهای UV می توانند منافذ را بزرگ تر نشان دهند

هر چه نور خورشید بیشتر روی پوست شما قرار گیرد، منافذ آن بزرگ تر می شود. 

نظریه این است که پرتوهای فرابنفش کلاژن را، که منافذ را پشتیبانی می کند و آن ها 
را محکم نگه می دارد، ضعیف می کنند. کلاژن ساختار اصلی پوست سالم، نرم و 
منعطف و دارای خاصیت ارتجاعی است. بر اساس یک مطالعه، کاهش خاصیت 

ارتجاعی در اطراف منافذ یکی از دلایل اصلی بزرگ شدن منافذ است.
حقیقت: چرخه قاعدگی روی اندازه منافذ پوستتان تأثیر می گذارد

منافذ پویا هستند. آن ها دائماً تغییر می یابند. بنابراین وقتی سطح هورمون ها هنگام 
تخمک گذاری تغییر پیدا می کند، منافذ پوست شما بسیار بزرگ به نظر می رسند. در 
نتیجه افزایش و یا کاهش میزان هورمون ها در دوران بارداری یا یائسگی نیز سبب 

بزرگ تر شدن این منافذ پوستی خواهند شد.
حقیقت: افزایش سن بر اندازه منافذ اثرگذار است

این موضوع شاید کمی ناراحت کننده باشد اما درست است، هنگامی که تولید 
با افزایش سن کاهش می یابد، بافت پوست شما  طبیعی الاستین و کلاژن بدن 
سست تر شده و این باعث می شود منافذ بزرگ تر به نظر برسند. الاستین با پشتیبانی 
از کلاژن برای حمایت از پوست عمل می کند. کاهش این پروتئین ها به چین و 
چروک های عمیق نیز مرتبط است. درمان های مانند نور پالس شدید )IPL( می توانند 

کمک کنند.
حقیقت: شستن بیش از حد باعث بزرگ تر شدن منافذ می شود

بله، خاک و آلودگی ها می توانند منافذ را مسدود کرده و باعث بزرگ تر شدن آن ها 
شوند؛ اما متخصصین اغلب به مراجعین توصیه می کنند که صورتشان را تنها شب ها 
بشویند تا چربی پوست بیش از حد از بین نرفته و پوست خشک نشود. اگر این اتفاق 
بیفتد، درمان منافذ تحریک کننده تر می شود، بیماران درمان را رها می کنند و منافذ 

همچنان بزرگ تر به نظر می رسند.
افسانه: نمی توان برای منافذ پوست کاری انجام داد

شما نمی توانید اندازه منافذ خود را تغییر دهید؛ اما می توانید برای کوچک تر شدن 
ظاهر آن ها قدم هایی بردارید. سبوم، اکسیداسیون و جوش های سرسیاه باعث ایجاد 
منافذ بیشتر می شود، اما مراقبت از پوست با لایه برداری ملایم برای خلاص شدن از 
شر آلودگی و سفت کردن پوست با لیزر یا سایر دستگاه های مبتنی بر انرژی، می تواند 
منافذ را کوچک تر کند. رتینوئیدهای بدون نسخه و یا نیازمند به نسخه، عملکرد 
سلول های پوستی را تغییر می دهند تا از ایجاد سلول های مرده پوست در منافذ 
جلوگیری کنند. علاوه بر این، محصولات حاوی اسیدسالیسیلیک یا اسیدگلیکولیک 

نیز پوست را لایه برداری می کنند تا قابل دید بودن منافذ را به حداقل برسانند.
لایه برداری پوست با لیزر، میکرونیدلینگ و درمان های دیگر می توانند به افزایش 
کلاژن کمک کنند. وقتی تولید کلاژن را افزایش می دهیم، پوست متراکم تر می شود 
و منافذ در آن تحت فشار قرار می گیرند، بنابراین کوچک تر ظاهر می شوند. برخی 
متخصصین معتقدند یکی از مؤثرترین کوچک کننده های منافذ، میکرونیدلینگ با 
PRP )پلاسمای غنی از پلاکت( است. PRP یک ماده طبیعی رشد در خون ما است 
که باعث تشویق تولید کلاژن جدید در پوست می شود و ظاهر منافذ بزرگ شده را 
کوچک کرده و علائم آکنه را کاهش می دهد. برای رسیدن به حداکثر نتیجه، اغلب 

یک سری از درمان ها مورد نیاز است.

بررسی حقایق و افسانه هایی پیرامون پوست

راست و دروغ های منافذ پوستی

اگر عصبانیت و پرخاشگری هر از گاهی به سراغتان می آید، جالب است بدانید برخی موادغذایی در بروز این رفتارها نقش 
دارد.

تغذیه اثرات چندگانه ای بر سلامتی افراد دارد و مواد غذایی مختلف دارای انرژی ترمودینامیکی متنوعی هستند، این تنوع 
انرژی به صورت عدم تعادل جسمی و روحی یا بیماری مختلف بروز می کند. برای اصلاح عدم تعادل باید از غذا های سرد 

اجتناب کرد.
به گفته کارشناسان طب شرقی، موادغذایی وجود دارد که مصرف بیش از حد آن ها ممکن است باعث تشدید عصبانیت و 

اضطراب شوند. در ادامه این مطلب به برخی از این موادغذایی اشاره می کنیم.
گوجه فرنگی

اگر این اواخر احساس عصبانیت یا ناامیدی کرده اید، حذف موادغذایی مانند گوجه فرنگی از رژیم غذایی که باعث گرما 
می شوند، می تواند به رفع این حالت کمک کند. اما این بدان معنا نیست که دیگر نمی توانید از این ماده غذایی استفاده کنید، 

بلکه افزودن موادغذایی خنک کننده به رژیم غذایی، می تواند به مقابله با تأثیرات آن بپردازید.
بادمجان

قهوه، غذا های پرادویه، بادمجان و هر نوع غذای دیگری که گرما یا اسیدیته آن زیاد است ممکن است منجر به احساس 
خشم یا ناامیدی شود. به حداقل رساندن این مواد غذایی در رژیم غذایی و یا استفاده از آن ها با موادغذایی با ماهیت خنک 

کننده مانند نارگیل یا آلوئه ورا می تواند اثر این مواد را تعدیل کند.
غذا های چرب

بر طبق طب شرقی هر سیستم ارگانیک جایگاه احساس خاصی است، کبد جایگاه عصبانیت، ریه ها محل اندوه و غم، قلب 
جایگاه اثر برای افسردگی و بی خوابی، کلیه ها محل اثرترس و طحال و لوزالمعده جایگاه نگرانی است. غذا ها تأثیر مستقیمی 

بر عملکرد هر عضو دارند و علاوه بر این بر احساسات ما هم تأثیر می گذارد.
حذف کردن یا به حداقل رساندن موادغذایی که بر روی کبد شما تأثیر می گذارد می تواند به کاهش بروز عصبانیت در شما 

کمک کند. سیگار هم می تواند منجر به عصبانیت شود، زیرا تنباکو هم از نظر طبیعت گرم است.
گل کلم و کلم بروکلی

این دو ماده غذایی بعلت ایجاد گاز و نفخ می تواند به اضطراب منجر شود. این بدان معنی نیست که شما نمی توانید یا نباید 
این دو را مصرف کنید، بلکه بر طبق طب شرقی می توانید با مصرف موادی مانند آووکادو و روغن زیتون اثر آن ها را متعادل 

کنید.
خوردنی های خوشمزه ای که شما را عصبی می کنند

چیپس های میوه و چیپس سیب زمینی
این مواد از جمله موادغذایی دیگری هستند که می توانند باعث عدم تعادل و احتمالًا منجر به احساس اضطراب می شوند. 

بعلاوه غذا ها و نوشیدنی هایی که سرد هستند هم ممکن است باعث عدم تعادل شوند.
میوه ها و سالاد های سرد

درجه حرارت مواد غذایی در طب شرقی بسیار مهم است. غذا های سرد و مرطوب مانند خیار، هندوانه و سالاد می توانند 
باعث عدم تعادل و تنبلی مغز شوند؛ بنابراین اگر کمی احساس خستگی کردید، از غذا های سرد خودداری کنید. زیرا این مواد 

می توانند انرژی بدن را کاهش دهند، به هماهنگی دستگاه گوارش آسیب وارد کنند و منجر به تنبلی مغز و اضطراب شوند.
محصولات لبنی

محصولات لبنی می تواند منجر به کاهش هوشیاری مغزی شود و این تأثیرات می توانند با غذا های تندتر مانند زنجبیل، 
فلفل سیاه و پوست پرتقال که احساس هوشیاری بیشتری به فرد می دهند، متعادل شوند.

یکی از نگرانی های والدین، مشکلات گفتاری کودکان ۲ ساله است. آن ها فکر می کنند فرزندشان به خوبی رشد نکرده و دارای اختلالاتی 
است. اما برای حل این مشکل راهکارهای ساده ای وجود دارد.

کودک در سن ۲ سالگی هر روز با کلمات تازه ای آشنا شده و به مرور مهارت های گفتاری را کسب می کند. او با زبانی ساده سخن می گوید و 
عبارت های تک کلمه ای فراوانی به زبان می آورد. 

فرزند شما تا ۲ سالگی باید بتواند منظور خود را بیان کند و از پاسخی که به شما می دهد، متوجه شوید که دستورات ساده شما را فهمیده و 
واکنش نشان می دهد. در این سن پدر و مادر باید دایره لغات او را افزایش دهند. البته نباید کلاس گفتار درمانی و لغت آموزی برای او بگذارید 

بلکه بصورت غیرمستقیم به او آموزش دهید. برای حل مشکل گفتاری کودک، راهکارهای ساده ای وجود دارد که به آنها اشاره خواهیم کرد:
شنونده باشید

وقتی او صحبت کرده و حرف می زند نباید حرف او را قطع کنید بلکه فرصت دهید آنچه را می خواهد بگوید در ذهن خود آماده کند و تمرکز 
کافی را بدست آورد. اگر شخص کم حوصله ای هستید، باید این حالت را تغییر دهید. زیرا کودک نمی تواند به سرعت صحبت کند و عجله شما 

کودک را مضطرب کرده و او را دچار گیجی می کند.
بجای فریاد، قصه بگویید

درباره کارهای روزمره و بازی هایی که فرزندتان انجام می دهد »قصه« بگویید. سعی کنید هنگام قصه گویی با استفاده از کلمات گوناگون 
فضای واقعی برای کودک ترسیم کنید و آداب صحبت کردن را در قالب دیالوگ های قصه، به کودک آموزش دهید.

همچنین برای مثال، زمانی که چیزی را به شما نشان می دهد و می گوید این »پیشی« است؛ شما در پاسخ از جملات بلند استفاده کنید: 
»بله عزیزم، این یک گربه کوچولو و بامزه و ناز است که داره دنبال مادرش می گرده، تو مادرش را ندیدی؟« به این نحو سعی کنید که گفتگو 

را با او ادامه دهید.
استفاده از کتاب های مصور

سعی کنید برای کودک کتاب داستان های مصور تهیه کنید و با هم کتاب بخوانید. می توانید گاهی متن کتاب را با لحن زیبا برای او بخوانید 
و گاهی نیز درمورد تصاویر صحبت کنید و از او بخواهید آنچه را می بیند برای شما توضیح دهد. بدین شکل دایره لغات کودک افزایش یافته و 

درک متفاوتی نسبت به پیرامون خود بدست می آورد.
جادوی نوازش

یکی از اصلی ترین دلایل مشکلات گفتاری کودکان به خصوص در سن ۲ سالگی، اضطراب و استرس درونی اوست. مخصوصا زمانی که 
کلمه ای را اشتباه گفته یا حرفی زده که زشت بوده؛ در این هنگام با تمسخر یا عصبانیت اطرافیان روبرو شده و اعتماد به نفس خود را از دست 
داده. در آغوش گرفتن و بوسیدن فرزند دلبندتان می تواند استرس او را کاهش داده و اعتماد به نفس او افزایش یابد. لذا هنگامی که کلمه را 

اشتباه گفت، سعی کنید با محبت و خوش رویی شیوه درست بیان آن را با کودک تمرین کنید.
طب سنتی چه می گوید؟

در طب سنتی برای مصرف هر ماده ی غذایی به مزاج فرد دقت کنید و قبل از مصرف هر ماده ی غذایی خاصی، باید با یک متخصص طب 
سنتی مشورت نمایید تا برایتان مشکلی ایجاد نشود و این ماده غذایی با مزاج کودک تان سازگار باشد.

از جمله خوراکی هایی که در طب سنتی، برای فصاحت کلام و سرعت تکلم کودکان مفید است »تخم بلدرچین و اردک« بوده که برای مصرف 
این مواد خوراکی نکات و دستورالعمل هایی را باید رعایت کرد.)از تاییدیه بهداشتی محصولات مطمئن شوید(

برای کودکانی که دیر زبان باز می کنند و یا نمی توانند به درستی صحبت کنند تخم بلدرچین را ۱۵ روز در ماه و به صورت یک روز در میان آب 
پز کنید و زرده عسلی آن را با مقداری عسل مخلوط و به فرزندتان بدهید.

مصرف تخم اردک نیز برای افزایش سرعت تکلم بچه ها کمک کننده است، زرده عسلی تخم اردک را با روغن زیتون مخلوط کنید یا در روغن 
زیتون زرده آن را کمی تفت دهید و با عسل ترکیب کنید و سپس ۱0-۱۵ روز در ماه روزی یک زرده را به کودکی که خوب حرف نمی زند، بدهید 

اما باید مصرف این تخم را پس از یکی دو ماه، قطع و سپس دوباره همین کار را تکرار کنید.

رشد کلامی فرزندتان روند طبیعی دارد؟این هفت خوراکی شما را عصبی می کند!
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معاون سازمان تبلیغات اسلامی استان قم:

۵ هزار مبلغ نخبه به پیاده روی اربعین
 اعزام می شوند

معاون سازمان تبلیغات اسلامی استان قم گفت: ۵ هزار مبلغ نخبه و متخصص برای 
اجرای برنامه های فرهنگی درپیاده روی حماسی اربعین حسینی اعزام حضور خواهند 
در جلسه ستاد  روز شنبه  نیا  اکبری  المسلمین حسینعلی  و  الاسلام  داشت. حجت 
هماهنگی شهرستان قم در سالن جلسات فرمانداری اضافه کرد: این افراد به همت 
سازمان تبلیغات اسلامی طی ماههای اخیر ساماندهی شده اند. وی افزود: همچنین 
جامعه المصطفی نیز یکهزار تن از مبلغان متخصص خود در رابطه با مسائل انحرافی 
و التقاطی را برای مبارزه با تبلیغات سوء جریان های انحرافی و منافق ساماندهی و در 
اختیار سازمان تبلیغات اسلامی استان گذاشته است. وی ادامه داد: جریانها و گروهکهای 
التقاطی و انحرافی در خلال برگزاری پیاده روی اربعین به شدت مشغول تبلیغ و فعالیت 
هستند. اکبری نیا بیان کرد: با رصدهای اطلاعاتی مشخص شده که گروهک منافقین در 
ایجاد تفرقه در بین زائران اربعین برنامه ریزی کرده است که باید برای خنثی سازی توطئه 
های آنها برنامه ریزی لازم صورت بگیرد. وی گفت:  همچنین فرهنگ سازی در رابطه با 

بیانیه گام دوم انقلاب نیز امسال در بین کاروان های اربعین پیاده سازی می شوند.
۵۰ موکب فرهنگی قم در پیاده روی اربعین مستقر می شود

نماینده اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیز دراین جلسه  بیان کرد: برای آموزش 
موکبهای اربعین، تاکنون ۸ کارگروه آموزشی توسط کمیته فرهنگی ستاد اربعین برگزار 
شده است. علی مسگری بیان کرد: ۱۲0 موکب از قم برای خدمات رسانی به زائران در 
مسیر پیاده روی زائران مستقر میشوند که از این بین ۵0 موکب صرفا به اقدام های فرهنکی 
مشغول خواهند بود. وی گفت: همچنین حرم مطهر مسجد مقدس جمکران شهردای و 
سپاه در رابطه با مسائل فرهنگی اقدامات مناسبی انجام داده اند. وی در پایان بیان کرد: 
300 مبلغ توسط حوزه علمیه خواهران برای حضور در پیاده روی اربعین آموزش های 

تخصصی را گذارنده اند.
افزایش ظرفیت پارکینگ زائران اربعین در قم 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم نیزدراین جلسه گفت: در 
صورتی که ظرفیت پارکینگ زائر در استقبال از زائران اربعین تکمیل شود، سرریز خودروهای 

سواری و اتوبوس های خارجی به پارکینگ شهید کاظمی هدایت میشوند.
سید محسن میرهادی عنوان کرد: برای هدایت زائران خارجی، شهرداری قم از توان افراد 

مسلط به زبان اردو و عربی در مناطق هشت گانه استفاده خواهد کرد.
۴۰ تن شکر در بین موکب های استان توزیع می شود

معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز دراین جلسه 
بیان کرد: از ابتدای آغاز ماه محرم تاکنون، ۱۸0 تن شکر در بین موکب ها و هیات های 
مذهبی  توزیع شده است. امیرحسین پروان ادامه داد: همچنین در این مدت، 30 تن 
برنج، ۲0 تن روغن، ۱30 تن گوشت مرغ و 30 تن گوشت منجمد گوساله ای در اختیار آنها 
قرار گرفته است. وی افزود: ۵۹ اتحادیه استان آماده تعامل و مشارکت با قرارگاه اربعین برای 
استقبال و زائران اربعین هستند. مصلای قدس، مسجد مقدس جمکران و آستان مقدس 

امامزاده جمال)ع( سه نقطه اصلی استان قم در استقبال و پذیرایی از زائران اربعین است.
 

دبیر اجرایی ستاد خادمان افتخاری امام حسین )ع( :

یک هزار خادم افتخاری اربعین به عتبات 
اعزام می شوند

دبیر اجرایی ستاد خادمان افتخاری امام حسین )ع( گفت: یک هزار خادم افتخاری 
آموزش دیده و مسلط به زبان های مختلف ازجمله عربی، اردو و انگلیسی برای پذیرایی 
از زائران از قم و برخی نقاط کشور به عتبات عالیات اعزام خواهند شد. سید احسان 
سرکشیکیان روز شنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: زائران اربعین در عراق همواره 
با مشکل های متعددی مواجه بودند، ازاین رو هیات ثارالله قم برای رفع این مشکلات بر آن 
شد تا با هماهنگی مسئولان عتبه مقدس عراق اقدام به سازمان دهی خادمان افتخاری 
برای راهنمایی زائران و خدمات دهی به آن ها کند. وی بابیان اینکه این حرکت از سال ۹۵ 
و به همت جمعی از طلبه ها، رزمندگان و نیروهای ارزشی و انقلابی آغاز شد، افزود: در 
گام نخست به ۲۵0 خادم افتخاری برای این امر آموزش های لازم ارائه شد و این تعداد در 
سال ۹7 به ۵00 و در سال جاری نیز به هزار تن افزایش پیدا کرد که منجر به تشکیل ستاد 
خادمان افتخاری امام حسین )ع( با نام اختصاری سخاء الحسین شد. وی گفت: طول 
مدت حضور این تعداد خادم افتخاری ۱۱ روز و از هجدهم تا ۲۹ مهرماه می باشد، و با 
لباس های متحدالشکل و متفاوت از سایر خادمان در بخش های مختلف اعم از رواق ها، 
کفش داری ها، مفقودین و مهمانخانه روزانه هشت ساعت و در سه نوبت کاری به زائران 
خدمت خواهند کرد. سرکشیکیان بابیان اینکه اغلب این خادمان از قم هستند ولی از سایر 
استان های کشور نیز افرادی به مشارکت در این طرح مفتخر می باشند، گفت: به رغم آنکه 
این حرکت از هیات ثارالله قم آغاز شد، ولی یک افتخار ملی است و نباید به آن نگاه استانی 
و هیاتی داشته باشیم. دبیر اجرایی سخاءالحسین همچنین در خصوص نحوه انتخاب و 
گزینش خادمان افتخاری اربعین گفت: این تعداد خادم اعزامی از میان سه هزار داوطلب و 

متقاضی ثبت نام کننده بر اساس تخصص های موردنیاز انتخاب شدند.

سخنگوی آتش نشانی شهرداری قم:

امکانات تیم های امداد و نجات  جوابگوی
 نیاز قم نیست

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: به صراحت اعلام 
می کنیم امکانات تیم های امداد و نجات آتش نشانی جوابگوی شهری باعظمت قم نیست.
حمید کریمی بیان کرد: یکسری تجهیزات پیشرفته و به روز بعد از سفر رهبر معظم انقلاب 
در سال ۸۹ به قم برای سازمان آتش نشانی خریداری شد،  اما اگر ما بخواهیم تنها به این 
تجهیزات اکتفا کنیم باوجود پیشرفت در شهر و ساخت وسازها، توان امداد و نجات در مواقع 
بحران را نخواهیم داشت. وی افزود: باوجود بافت های فرسوده ای که در شهر قم است و هر آن 
امکان وقوع حادثه ای همچون ریزش آوار در این مناطق وجود دارد، داشتن تجهیزات امداد 
و نجات یک ضرورت اجتناب ناپذیر است. وی ادامه داد: بارها با مسئولان در این خصوص 
مکاتبه کردیم، بازهم در حال تلاش هستیم تا مسئولان را برای خرید تجهیزات موردنیاز 
سازمان آتش نشانی به خصوص در بحث امداد و نجات متقاعد کنیم تا در زمان بحران با 
چالش جدی مواجه نشویم. کریمی گفت: دربخش اطفا حریق می توان ادعا کنیم تجهیزات 
در اختیار سازمان آتش نشانی قم به حد قابل قبولی رسیده است، اما حتی در این زمینه 
هم دغدغه داریم، چراکه شهر هرلحظه در حال وسیع تر شدن است و کارگاه ها، کارخانه ها و 
آپارتمان های بلندمرتبه جدید در آن ایجاد می شود. وی بابیان این که شهر قم ازنظر موقعیتی 
با شهرهای دیگر متفاوت است، افزود: اگر حادثه ای در این شهر رخ دهد همه از ما انتظار 
کمک دارند، اما باید قبول کرد که آتش نشانان به همراه تجهیزات می توانند امدادرسانی لازم 
را داشته باشند. وی ادامه داد:  قم دیگر مانند قدیم نیست که خانه ها کاه گلی باشد که بتوان 
با بیل هم به حادثه دیدگان در زیر آوار امدادرسانی کرد، در حال حاضر باوجود ساختمان های 
بلندمرتبه و امکاناتی که در زندگی های مردم به وجود آمده،  لازم است که آتش نشانی قم 
تجهیزات به روز داشته باشد تا بتواند در هنگام نیاز به بهترین شکل ممکن امدادرسانی کند.

در حال حاضر ۲4 ایستگاه فعال آتش نشانی در سطح شهر قم مستقر است.
 

معاون  اجرایی حرم حضرت معصومه)س(:

شبستان پیامبر اعظم حرم مطهرامسال به 
بهره برداری می رسد

معاون اجرایی حرم حضرت معصومه)س( گفت: شبستان پیامبر اعظم)ص( با حدود 
6 هزار مترمربع فضای مسقف برای حضور زائران تا پایان امسال به بهره برداری می رسد.

هادی محمود نژاد افزود: این شبستان درضلع شرقی حرم مطهر و در بدو ورود از بلوار 
پیامبر اعظم)ص( در طبقه زیرین صحن فاطمی قرار دارد. وی  اضافه کرد: شبستان 
پیامبر اعظم)ص( در آینده با شبستان حضرت نجمه خاتون)س( مرتبط می شود که این 
ارتباط زمینه خدمات هرچه بیشتر به زائران حرم مطهر حضرت معصومه)س( را فراهم 
خواهد کرد. وی بابیان این که شبستان پیامبر اعظم می تواند بین هفت تا هشت هزار نفر 
ظرفیت زائر داشته باشد، گفت: پیشرفت عمرانی شبستان به جز قسمت ورودی و اتصال 
به ضلع شرقی و بلوار پیامبر اعظم)ص(، تقریبا تکمیل است. به گفته محمودنژاد ، به زودی 
۲ دستگاه پله برقی در شبستان حضرت نجمه خاتون نصب می شود تا تردد زائران تسهیل 
گردد. وی بابیان این که شبستان های حرم حضرت معصومه)س( پس از انقلاب روزبه روز 
درحال توسعه است،  گفت: توسعه جنوبی، غربی و شرقی جزو توسعه های کلانی بود که در 
این سال ها در دستور کار قرار گرفت و به لطف حضرت معصومه)س( توسعه جنوبی و غربی 
تکمیل شده است. معاون حرم حضرت معصومه)س( افزود: توسعه شرقی که شامل صحن 

فاطمی، کتابخانه و شبستان پیامبر اعظم)ص( می باشد نیز در دستور کار قرارگرفته است.
 

رئیس گروه سرمایه گذاری و طرح های اداره کل میراث فرهنگی استان قم خبرداد

تبدیل بازار کهنه قم به بازار صنایع دستی
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  کل  اداره  طرح های  و  گذاری  سرمایه  گروه  رئیس 
گردشگری استان قم گفت: به دنبال احیای بازار کهنه شهر قم و تبدیل آن به بازار صنایع 
دستی هستیم. معصومه داوودیان با اشاره به بازارچه  دائمی صنایع دستی در شهر قم اظهار 
کرد: ایجاد سه بازارچه دائمی صنایع دستی در این شهر در دستور کار است و طرح ایجاد این 
بازارچه ها در ستاد اقتصاد مقاومتی استان قم تصویب شد. وی ادامه داد: به دنبال احیای 
بازار کهنه شهر قم و تبدیل آن به بازار صنایع دستی هستیم. داوودیان با اشاره به راهبرد 
تکمیل طرح های نیمه تمام در استان قم اظهار کرد: برنامه تکمیل و راه اندازی طرح های 
نیمه تمام در بخش گردشگری با پیشرفت فیزیکی بالای 60 درصدی را داریم، در این راستا 
۱7 طرح گردشگری در قم آماده افتتاح هستند و این طرح ها در هفته گردشگری و دهه فجر 

افتتاح خواهند شد.

 امام حسن مجتبی)ع( اسوه انفاق و ایثارگری بود. امام همامی که با وجود ظلم و 
ستم امویان صبر و بردباری را پیشه راه خویش ساخت و بنابر مصلحت مسلمانان صلح 
با معاویه را پذیرفت و اینگونه با تدبیر مدبرانه خویش الگویی بزرگ برای مسلمانان در 

مسیر دستیابی به حق و حقیقت شد.
جهان اسلام پس از رحلت پیامبر اکرم)ص( آبستن حوادث مختلفی شد و در این 
میان مسوولیت خطیر و الهی تبلیغ احکام دین بر عهده امامان معصوم)ع( قرار گرفت. 
امام حسن)ع( به عنوان دومین امام شیعیان پس از شهادت امیرمومنان)ع( به تبلیغ 
اسلام و آموزه های پیامبر اکرم)ص( پرداخت که در این مسیر مسلمانان بسیاری 

وفاداری خود را به ایشان نشان دادند و با آن والامقام بیعت کردند.
معاویه در این میان حاکم شام بود و با ریاکاری می کوشید تا زمام حکومت اسلامی 
را در دست بگیرد و به همین دلیل توطئه های بسیاری علیه امام حسن مجتبی)ع( 
انجام می داد تا جایی که ایشان تنها راه حفظ دین اسلام را پذیرش پیمان صلح 
معاویه و جلوگیری از جنگ دانست. نپذیرفتن این صلح نامه، از میان رفتن تعداد اندك 
مسلمانان راستین را در پی داشت و با این اندیشه که ممکن است اسلام در خطر قرار 

بگیرد، امام حسن)ع( این صلح نامه را قبول کرد.
دومین امام شیعیان)ع( در سال های امامت خویش با وجود سخت گیری های 
دستگاه حکومت به هدایت و راهنمایی مردم پرداخت و همواره با مبارزه های پنهانی با 
خلفای بنی امیه در راه دفاع از حقانیت و گسترش اسلام تلاش کرد. این امام همام با 
شکیبایی و برخورداری از ویژگی های بخشش و تقوا در دل های مردم آن روزگار جای 

گرفت و کریم اهل بیت)ع( نامیده شد.
سرانجام معاویه که تاب روشنگری های امام حسن مجتبی)ع( را نداشت، ایشان را  
به روایتی در 7صفر وبه روایت دیگر در ۲۸ صفر ۵0 هجری با تحریك جعده همسر 
امام)ع( مسموم کرد و به شهادت رساند و پیکر مطهر آن امام والامقام در قبرستان بقیع 

به خاك سپرده شد.
»علیرضا کاوند بروجردی« عضو هیات علمی و معاون دانشجویی دانشگاه علوم و 
معارف قرآن کریم و پژوهشگر امور دینی، شرایط سیاسی- اجتماعی، روزگار امام حسن 
مجتبی)ع( را بحرانی دانست و پذیرش صلح نامه را نشان از درایت ایشان عنوان کرد. در 

ادامه دیدگاه های وی را در این باره می خوانیم.
 انتقال مرکز حکومت اسلامی از مدینه به کوفه

امام علی)ع( با توجه به حوادث مختلفی که در مکه، مدینه و شام به وجود آمد، 
تصمیم گرفت تا به کوفه مهاجرت کند زیرا گستره جغرافیایی حکومت از شام تا یمن و 
از مصر تا حجاز و بخشی از ایران و عراق را در بر می گرفت. مجاهدت های مردم سبب 
شد امیر مومنان)ع( تصمیم بگیرد تا کوفه را به عنوان مرکز حکومت در برابر قدرشناسی 
مردم انتخاب کند. دومین علت انتخاب این شهر نظارت بر معاویه و کارهای او به شمار 
می رفت زیرا مسیر کوفه تا شام بسیار کوتاه بود و اینگونه ایشان می خواست معاویه 
را کنترل کند. به دنبال این موضوع امام حسن)ع( هم در کوفه مستقر شد و پس از 
شهادت حضرت علی)ع( در 40 هجری، ولایت را بر عهده گرفت و بخش کوتاهی از 
زندگی خود را در کوفه و سپس در مدینه گذارند. پرورش نیروهای کارآمد، نشر فرهنگ 
اصیل اسلام، مبارزه با بدعت های معاویه، رسیدگی به نیازمندان و حمایت های 
سیاسی از اسیران آزاد شده از جمله اهدافی بود که این امام همام در هجرت خود 

به مدینه داشت.
 مروری بر اوضاع سیاسی و اجتماعی عصر امامت امام مجتبی)ع(

و  مردم  میان  بسیاری  های  اختلاف  و  ها  مشکل  حسن)ع(  امام  امامت  آغاز  با 
زمامداران به وجود آمد. پس از جنگ های صفین، جمل و ناکثین و حضور پررنگ 
دومین امام شیعیان در آن؛ معاویه از هیچ توطئه ای علیه ایشان فروگذاری نکرد و 

برای سرکوب امام)ع( نیرنگ و حیله های فراوانی به کار برد. معاویه در مدت ۲0 سال 
حکومت خود بر خلاف اعمال اسلام رفتار می کرد و احکام آن را بر پایه سلیقه شخصی 
خویش به کار می برد. او هیچگاه به موارد صلح نامه، قرآن و سنت پیامبر)ص( توجه 
نکرد و همچنین یزید فرزندش را جانشین خود معرفی کرد. چهره حقیقی بنی امیه در 
زمان امام حسن)ع( برای مردم بر ملا نشده بود اما با قیام امام حسین)ع( چهره پلید 

وی بر همگان آشکار شد.
 فقدان روحیه جهادی دلیل همراهی نکردن مردم با امام)ع(

مردم کوفه از جنگ خسته بودند و هنگامی که امام حسن)ع( از آنها خواست که در 
مبارزه با معاویه آن بزرگوار را همراهی کنند، سکوت کردند و از این کار امتناع ورزیدند. 
آنان می خواستند زیر پرچم فردی حاضر شوند که برای آنها فایده داشته باشد و اینگونه 
استدلال می کردند که الان زمان مناسبی برای رویارویی با معاویه نیست. معاویه نیز با 
استفاده از این فرصت در شهر شایعه کرد که در اداره حکومت توانمند است. تحلیل 
سیاسی مردم عراق این بود که معاویه در ظاهر فرد بدی محسوب می شود اما بسیار 
بردبار و سیاستمدار به شمار می رود. در این میان معاویه با معامله های ربوی، تعطیلی 
حدود الهی، تغییر برخی از احکام حج، جعل حدیث و ... به انحراف آموزه های دینی 
همت می گماشت، به همین علت امام حسن)ع( سکوت در برابر او را جایز نداست اما 
برخی از مردم جاهل آن دوره نیز تمام این رفتارها را بدون اعتراض و دلیل می پذیرفتند 
و اینگونه معاویه به تدریج با تبلیغات گسترده، ذهن مردم را به طرف هدف های خود 

تغییر داد.
 برخورد امام )ع( در برابر جریان سازی معاویه

معاویه به دلیل آنکه مردم با امام حسن مجتبی)ع( بیعت کرده بودند، برای سرکوب 
آنان به عراق حرکت کرد. امام)ع( به رویاویی با این مهم همت گماشت و به سپاهیان 
دستور داد، هر کجا که به لشگریان معاویه رسیدند، جلوی آنها ایستادگی کنند و جریان 
امور را به ایشان گزارش دهند تا بی درنگ با سپاه اصلی به آنها ملحق شود اما بر پایه 
گزارش رسیده مبنی بر اینکه »عبیدالله بن عباس« فرمانده سپاه امام حسن)ع( با 
دریافت یك میلیون درهم از معاویه، شبانه همراه هشت هزار تن به وی پیوسته است، 
شرایط تغییر یافت. این موضوع در آن هنگامه بحرانی، در تضعیف روحیه سپاه و تزلزل 
موقعیت نظامی آنان اثرگذار بود. معاویه تنها به این عمل بسنده نکرد؛ بلکه به منظور 
ایجاد شکاف، اختلاف و شایعه سازی در میان سپاهیان اسلام به وسیله مزدوران خود، 

توطئه های فراوان دیگری انجام داد.
 پذیرفتن صلح تحمیلی و نرمش قهرمانانه امام حسن مجتبی)ع(

امام حسن)ع( با مشاهده این رفتارها، صلح نامه را انتخاب کرد. دسیسه های مختلف 
معاویه به این صورت بود که با فرستادن افراد معتبر و سرشناس به میان مردم، خود را 
صلح طلب معرفی کند و همچنین افرادی پشت پرده پیشاپیش قضیه صلح را تبلیغ می 
 کردند تا این موضوع را به امام )ع( تحمیل کنند و بگویند که هر چه شما دستور دهید 
معاویه و یارانش قبول دارند. امام حسن)ع( اقدام های بسیاری برای برطرف کردن 
کارشکنی ها به کار گرفت. آن بزرگوار در ابتدای امر صلح را نپذیرفت اما شرایط موجود 

و ضرورت حفظ انسجام جامعه سبب شد تا این مهم را قبول کند.
تبیین سیره امام حسن مجتبی)ع( در جامعه کنونی

اینك نیز می توان از سیره و سنت امام حسن)ع( بهره برد. جوانان نیاز دارند تا با 
آشنایی سیره و سلوك ائمه معصوم)ع( در مسیر تکامل زندگی حرکت کرد. نهادهای 
فرهنگی در زمینه های مختلف می توانند راه های شناخت امامان معصوم)ع( و اندیشه 
های ناب الهی را بازگو کنند و به پرسش ها و شبه های افراد پاسخ دهند. امام حسن)ع( 
از چنان شخصیت اثرگذاری برخوردار بود که اکنون نیز می توان از سنت و سیره ایشان 

در تمام مسایل روز جامعه بهره برد.

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم خبرداد

برگزاری نماز جماعت هماهنگ 
در مسیر نجف به کربلا

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم گفت: طبق برنامه ریزی ها و هماهنگی های صورت 
گرفته، قرار است از 4 روز مانده به اربعین تمامی نوبت های نماز در مسیر اصلی جاده و به 
صورت جماعت اقامه شود و تمامی موکب دارن ایرانی و عراقی نیز از اقامه نماز به صورت 
گروه های کوچک خودداری کنند تا بتوانیم شاهد برپایی صف عظیم نماز جماعت در 
مسیر پیاده روی نجف به کربلا باشیم. محمد خامه یار در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، عنوان 
کرد: چندی پیش جلسه ای با حضور نمایندگان ۸ استان درگیر در پیادهروی اربعین در 
کرمانشاه برگزار شد که در آن توجه ویژه به اقامه نماز جماعت در ایام پیاده روی اربعین در 
دستور کار نهادهای استان های مربوطه قرار گرفت. وی افزود: در جلسه مذکور مصوب 
شد تا تمامی اداراتی که در مسیر پیادهروی اربعین قرار دارند تمام امکانات خود اعم از 
نمازخانه و سرویس بهداشتی را در اختیار زائرین اباعبداللهالحسین قرار دهند و زائرین 
می توانند قصور اداراتی که از این کار سر باز زده اند را به ستاد اقامه نماز استان ها و یا مراجع 
ذی ربط اطلاع دهند. مدیر ستاد اقامه نماز استان قم اضافه کرد: به دستور فرمانده کل 
ارتش تمامی پادگان ها مکلف هستند تا تاسیسات اردویی و امکانات صحرایی خود را در 
طول مسیر در اختیار زائرین قرار داده و نیازهای بهداشتی و امدادی زائرین را تا جایی که 
در توان است برطرف سازند، پایگاه های امدادی هلال احمر مستقر در سرتاسر مسیر نیز 
موظف اند تا مکان پایگاه خود را جهت اقامه نماز در اختیار زائرین قرار دهند. خامهیار 
ادامه داد: طبق برنامه ریزی ها و هماهنگی های صورت گرفته، قرار است از 4 روز مانده به 
اربعین تمامی  نوبت های نماز در مسیر اصلی جاده و به صورت جماعت اقامه شود و تمامی 
موکب دارن ایرانی و عراقی نیز از اقامه نماز به صورت گروه های کوچک خودداری کنند تا 
بتوانیم شاهد برپایی صف عظیم نماز جماعت در مسیر پیادهروی نجف به کربلا باشیم. 
وی اظهار کرد: این برنامه در سال گذشته تا حدودی اجرا شد و صفوف تشکیل شده نماز 
جماعت از نجف تا کربلا به ۲0 تا 30 کیلومتر از مسیر رسید و طبق پیش بینی های صورت 
گرفته نماز جماعت های امسال به ۸۵ کیلومتر خواهد رسید و از کربلا به نجف می رسد. 
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم با بیان اینکه پذیرایی موکب ها در زمان برگزاری نماز تعطیل 
است، افزود: انجام نگرفتن پذیرایی در زمان برگزاری نماز جماعت سبب ایجاد وحدت و 
هبستگی بیشتر بین نمازگزاران و تشویق سایر زوار به اقامه نماز جماعت در مسیر خواهد 

شد که همین مسأله تاثیر گسترده ای بر اذهان عمومی خواهد گذاشت.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم خبر داد

شرکت 3هزار و  ۵24 نفر در آزمون ورود به 
حرفه مهندسان 

به حرفه   ورود  آزمون  برگزاری  از  استان قم  نظام مهندسی ساختمان  رئیس سازمان 
مهندسان با حضور 3 هزار و ۵۲4 نفر در قم در روزهای پنجشنبه و جمعه ۱۸ و ۱۹ مهرماه 
خبر داد. مهندس امین مقومی اظهار داشت: در راستای اجرای قانون نظام مهندسی و 
کنترل ساختمان، آزمون ورود به حرفه مهندسان برای متقاضیان اخذ پروانه اشتغال بکار 
مهندسی در رشته های عمران ، معماری ، مکانیک ، برق ، نقشه برداری ، شهرسازی و 
ترافیک همزمان با سراسر کشور در روزهای  پنجشنبه و جمعه ۱۸ و ۱۹ مهرماه در دانشگاه 
قم برگزار می شود. وی با اشاره به تعداد شرکت کنندگان در این آزمون اظهار داشت: در 
مجموع 3 هزار و ۵۲4 نفر در قم در این آزمون ثبت نام کردند که از این تعداد 3هزار و ۵ 
نفر آقا و  ۵۱۹ خانم هستند. رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان قم افزود: برای قبول 
شدگان در این آزمون پس از تکمیل مدارک مورد نیاز ، پروانه اشتغال به کار صادر می شود 
و این افراد می توانند فعالیت رسمی خود را آغاز کنند. مقومی گفت: در رشته عمران ، 
معماری ، مکانیک و برق دو آزمون محاسبه و نظارت برگزار می شود و نحوه برگزاری آزمون 
در رشته معماری نیز به صورت تستی و تشریحی است و علاوه بر آن در رشته های عمران 
و معماری آزمون اجرا نیز برگزار می شود. وی ادامه داد: آزمون اجرا و نظارت در رشته های 
عمران  و معماری و آزمون رشته های برق ، مکانیک ، نقشه برداری ، شهرسازی و ترافیک 
در دو نوبت صبح و عصر در روز پنج شنبه ۱۸ مهرماه هفته جاری برگزار می شود. مقومی 
افزود: آزمون طراحی معماری ، مکانیک و برق و آزمون محاسبات عمران  نیز در  روز جمعه 
۱۹ مهر ماه همزمان با سراسر کشور در دانشگاه قم برگزار می شود. رئیس سازمان نظام 
مهندسی ساختمان استان قم گفت: داوطلبان شرکت در آزمون ورود به حرفه مهندسان 
می توانند کارت ورود به جلسه را با مراجعه  به سایت دفتر امور مقررات ملی ساختمان به  

نشانی اینترنتی www.inbr.ir  دریافت کنند.

با پیگیری های سازمان آب منطقه ای اصفهان:

جزیره مهربان خراب شد
مدیر دفتر مهندسی رودخانه های شرکت آب منطقه ای استان اصفهان  گفت :جزیره 
مهربان در باغ بهادران که ۲ هزار متر مربع از حریم زاینده رود را به شکل غیر قانونی تصرف 
کرده بودند و جزو املاک خود قرار داده بودند با پیگیری های آب منطقه ای اصفهان کاملا 
خراب شد. احمدرضا صادقی در نشست خبری اظهار کرد: تخریب 30 ویلا در سال گذشته 
و ۲0 ویلا در فروردین ماه در راستای طرح ساماندهی زاینده رود صورت گرفته است که به 
ازای هر مترمربع آزادسازی که معادل یک میلیارد تومان اعتبار نیاز است نه تنها هزینه بسیار 
زیادی دارد بلکه موجب زد و خوردهایی هم در این مناطق میشود. احمدرضا صادقی گفت: 
به علت نبود نظارت در چند دهه گذشته و تجاوز به حریم زاینده رود و رودخانه شهردامنه 
از بستر جغرافیایی حذف شده که در پی آن رودخانه شهر دامنه و دیگر مسائل، خشک و 
تقریبا از بین رفته اما در مناطقی به زمین های کشاورزی تبدیل شده بود، اما در سال گذشته 
با پیگیری های دستگاه قضایی شهرستان فریدن توانستیم این رودخانه را در شهر دامنه 
احیا کنیم که با بارش های فروردین ماه امسال پس از سال ها خشکی، آب در این رودخانه 
جاری شد. صادقی با اشاره به اینکه از سال ۱37۸ مطالعات رودخانه زاینده رود از سرشاخه 
کوهرنگ تا تالاب گاوخونی آغاز شده است ادامه داد: این طرح های مطالعاتی با شیوه های 
جدید و تصویربرداری ماهواره ای انجام شد و امروز حوضه آبریز زاینده رود و تالاب گاوخونی 
دارای نقشه های مصوب هستند. و تا کنون مطالعات دوهزار و 400 کیلومتر از رودخانه های 
استان با احتساب زاینده رود انجام شده است. مدیر دفتر مهندسی با بیان اینکه مرحله دوم 
طرح ساماندهی حریم و بستر رودخانه از زمستان سال ۱3۹۵ آغاز شده است، گفت: این 
پروژه به رغم مشکلات اقتصادی و  فشارهای اجتماعی ، فرمانداران و نمایندگان مجلس، 
افراد حقیقی و حقوقی که برای آن وجود داشت، پیشرفت خوبی داشته است. صادقی 
ادامه داد: به طور کلی ۲۱۱ هکتار رفع تصرفات شده است که در مرحله اول ساماندهی 

6۸ هکتار و در مرحله دوم 70 هکتار از اراضی رودخانه زاینده رود رفع تصرف شده است.

معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان :

 حذف قبوض کاغذی آب بهاء در
 استان اصفهان ازشهرضا کلید خورد

معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان با اشاره به اجرای 
طرح حذف قبوض کاغذی آب بهاء گفت:  چاپ و توزیع  قبوض کاغذی آب بهاء  به 
طور کامل  درشهرضاحذف شد با جمع آوری  شماره همراه  ۵۲ هزار و 700 مشترک در 
شهرضا و منظریه قبوض آب بهاء به صورت الکترویک برای آنها ارسال می شود. رضا رضایی 
اظهارداشت: مهرماه قبوض کاغذی برای مشترکین شهرضا و منظریه صادر نشد بلکه  از 
طریق پیامک رقم  آب بهاء شهریور ماه  به اطلاع مشترکین رسید.  وی افزود:تا کنون 6۵ 
درصد مشترکین شهرضا قبل از پایان مهلت اقدام به پرداخت قبوض به روش الکترونیکی 
نمودند و انتظار می رود مابقی مشترکین با ارسال پیامک ، یادآوری  اقدام به پرداخت قبوض 
آب بهاء خود  نمایند. رضایی با بیان اینکه شرکت آبفا استان اصفهان درماههای اخیر اقدام 
به  فراهم نمودن زیرساخت های حذف قبوض آب بهاءدر سطح استان نمود خاطر نشان 
ساخت: مشترکین اصفهانی می توانند  به منظور اطمینان از ثبت نام و درج شماره تلفن 
همراه شان در برنامه جامع خدمات مشترکین آبفا، با سامانه ۱۵۲۲ تماس گرفته و یا از طریق 

پرتال شرکت به نشانی www. Abfaesfahan.ir شماره تلفن همراه خود را ثبت کنند.
 

رئیس گروه بیماری های غیر واگیر مرکز بهداشت قم:

۵2.۵ درصد از مبتلایان به سرطان در قم
 خانم ها هستند

 رئیس گروه بیماری های غیر واگیر مرکز بهداشت قم گفت: بر اساس تحقیقات صورت 
گرفته از میان تعداد افرادی که مبتلابه سرطان شده اند، حدود ۵۲.۵ درصد خانم ها و 47.۵ 
درصد آقایان می باشند. مهدی میرحیدری افزود: بر اساس نتایج آخرین تحقیقات صورت 
گرفته، سرطان پستان، روده بزرگ، معده، پوست، خون، تیروئید، مثانه، پروستات، ریه، 
مری و غدد لنفاوی ۱۲ سرطان شایع در سطح کشور می باشد. وی اضافه کرد: بر اساس 
همین تحقیقات، سرطان معده، روده بزرگ، پوست، خون، پروستات، مثانه، ریه، مری، 
غدد لنفاوی، کبد و تیروئید ۱۲ سرطان شایع در میان آقایان و سرطان پستان، تیروئید، 
کلورکتال، پوست، خون، معده، تخمدان، مثانه، رحم، ریه و مری نیز ۱۲ سرطان شایع میان 
بانوان قمی بوده است. وی ادامه داد: وضعیت سرطان در استان قم تقریبا مطابق با الگوی 
کشوری پیش می رود و رتبه های شیوع سرطان در این استان در مقایسه با سطح کشور، 
مقداری جابه جاشده است. وی گفت: آموزش های لازم برای پیشگیری از سرطان در 
پایگاه ها و مراکز خدمات جامع سلامت در طول سال ارائه می شود تا آگاهی عمومی مردم 
در این راستا افزایش یابد. میرحیدری افزود: برخی غربالگری ها نیز در مراکز جامع سلامت 
انجام و کلاس های آموزشی نیز برای مراجعه کنندگان برگزار می شود وی در بخش دیگری 
از سخنان خود گفت: درصد بالایی از سرطان ها با رعایت سبک زندگی سالم ازجمله وزن 

متعادل، تغذیه صحیح و عدم مصرف دخانیات قابل پیشگیری است.
وی افزود: سرطان به گروهی از بیماری ها گفته می شود که به صورت بی رویه و خارج از 
کنترل تعدادی از سلول های بدن انسان ایجاد می شود؛ سلول های سرطانی بعد از یک 

دوره مشخص از بین نمی روند و بدون هدف خاصی رشد می کنند.

به مناسبت سالروز شهادت امام دوم شیعیان)ع(؛
گسترش سنت های راستین اسلام با تدبیر مدبرانه امام حسن)ع(

اجتماعی

 به استناد مجوز مثبوت به شماره ۲6۹/ص/۹۸/۲۸۹ مورخ ۹۸/۰۵/۰۵ در نظر دارد از طریق مزایده عمومی نسبت به فروش 
یک دستگاه مینی بوس هیوندای طبق مشخصات ذیل اقدام نماید.

مشخصات ردیف
خودرو

مدت بیمه نامه شماره انتظامیرنگتیپمدل
شخص ثالث

میزان تضمین 
شرکت در مزایده 

)ریال(

قیمت پایه بر اساس 
قیمت گذاری کارشناس 

رسمی )ریال(

مینی بوس ۱
هیوندای

سفید کروز۱3۸۸
روغنی

6۲۹ع37
ایران ۱6 )پلاک 

عمومی(
۹۹/04/۱670.000.000۱.400.000.000

توضیحات :
بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ ، مشخص ، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده ) در بسته ( تسلیم گردد.

مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل ۵ درصد مبلغ پایه ملک مورد مزایده مندرج در آگهی میباشد که شرکت کنندگان باید به 
حساب شماره 0۱0۹0634۵۲00۸ بانک ملی شعبه صدوق به نام هیئت ورزش روستایی و عشایری استان قم واریز و یا به صورت 

اوراق مشارکت و یا ضمانت نامه بانکی تحویل نمایند.هزینه خرید اسناد ۵00.000 ریال که می بایست به حساب فوق واریز گردد .
شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط طبق ضوابط جاری میباشد.

متقاضیان محترم میتوانند جهت دریافت مدارک و اطلاعات تکمیلی و اسناد شرکت در مزایده و ارائه پیشنهادات از تاریخ 
98/07/15 لغایت 98/07/25 از ساعت ۸ الی 13 به نشانی قم-4۵ متری صدوق ، اداره کل ورزش و جوانان استان قم )واحد 

دبیرخانه( مراجعه و یا با تلفن 3۲۹3۹۵63-0۲۵ تماس حاصل نمایند.
زمان بازدید از خودرو از 98/07/16 لغایت 98/07/24 از ساعت 9 الی 14 در محل اداره کل ورزش و جوانان می باشد .

تمامی اوراق و اسناد شرکت در مزایده باید از سوی متقاضیان با قید کلمه )قبول است( امضاء شود.
زمان بازگشایی پاکات 98/07/26 ساعت 10 در سازمان ورزش و جوانان استان می باشد.
اداره کل ورزش و جوانان استان قم در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است.

برنده مزایده موظف است ظرف یک هفته از تاریخ ابلاغ نتیجه مزایده نسبت به انجام معامله اقدام نماید در غیر این  صورت ضمن 
ضبط سپرده وی به نفع اداره کل ورزش و جوانان موضوع مزایده به شخصی که پیشنهاد او در رتبه دوم قرار گیرد واگذار می گردد.

کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات ، اخذ معاینه فنی و غیره ( به عهده برنده مزایده میباشد.
هزینه چاپ آگهی و هزینه کارشناسی به عهده برنده مزایده میباشد.

شرکت کنندگان میبایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت )مصوب ۱337( اقدام نمایند.

هیئت ورزش روستایی و بازی های 
بومی،محلی استان قم

آگهی مزایده عمومی
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ایمان بررسی کرد؛

مخالفان افزایش قیمت بنزین چه می گویند؟

مخالفان افزایش قیمت بنزین باور دارند استدالال های بیان شده در این بحث تکرار 
است و خود این سیاست از طریق افزایش تورم موجب توزیع رانت چندین برابری خواهد 

شد.
یکی از موضوعاتی که در سال های اخیر محل بحث بوده، میزان و نقش یارانه های 
پنهان پرداختی از سوی دولت است بطوری که ارقامی نجومی در حد ۹00 هزار میلیارد 
تومان برای آن مطرح می شود. در این میان، بخش حامل های انرژی و به ویژه بنزین 
اهمیت کانونی دارد و به عنوان یک از موارد مدنظر در برنامه اصلاح ساختار بودجه 
نیز آورده شده است. اما این موضوع و پایین بودن نرخ بنزین در ماه های اخیر دوباره 
پررنگ تر شده و دلایلی مانند اصلاح الگوی مصرف، جلوگیری از قاچاق بنزین به دلیل 
پایین بودن نرخ آن و یا حتی اصلاح سمت پرداختی های دولت در بودجه پس از افت 
درآمدهای دولت در اثر تحریم ها برای آن بیان و حتی در جلسه اخیر سران قوا نیز به آن 

اشاره شده بود.
مومنی: افزایش نرخ بنزین، تورم ۱۰ تا ۱۴ درصدی را در پی خواهد داشت

اما این موضوع مخالفانی جدی در میان اقتصاددانان و کارشناسان اقتصادی نیز دارد 
که نسبت به عواقب و نتایج آن هشدار می دهند، یکی از این منتقدین، فرشاد مومنی 
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی است. مومنی در این مورد اظهار داشت: 
اخیرا زمزمه هایی شنیده می شود که پس از رسوایی در جهش نرخ ارز، این بار تحت 
عنوان اصلاح الگوی مصرف به دنبال افزایش قیمت بنزین هستند. گویی فاجعه ای 
که در دی ماه ۸۹ در اثر این سیاست ها ایجاد شد را فراموش کرده اند. در این میان 
کسانی حرف هایی می زنند که به عنوان کارشناس از آنها شرم می کنم؛ بطوریکه یکی 
از نئوکلاسیک های وطنی در گزارشی استدلال کرده اند چون میزان توان مردم برای 
تخصیص خوراکی های اساسی سقوط کرده است از همین روی پیشنهاد کرده اند قیمت 
بنزین افزایش یابد تا مردم این پیام را بگیرند که منابع را برای بنزین کاهش و به سمت 

خوراکی ها کانالیزه کنند. واقعاً اینگونه استدلال ها به نام علم اقتصاد خجالت آور است.
مومنی حتی در جلسه اخیر موسسه دین و اقتصاد این سیاست اقتصادی را رانت زا 
دستکاری  از  ناشی  رانت  می توان  پیکتی  توماس  الگوی  اساس  بر  افزود:  و  خواند 
قیمت های کلیدی را به دست آورد. الگوی توماس پیکتی می گوید اگر در کشورهایی که 
داده ها خیلی قابل اعتماد نیستند ارزش دارایی های موجود شش تا هشت برابر تولید 
ناخالص داخلی آن سال است. از همین رو براساس محاسباتی که داشته ام، اگر آخرین 
داده تولید ناخالص داخلی کشور ما یعنی سال ۹6 را مبنا قراردهیم و همچنین بر اساس 
برآوردهایی که در درون دستگاه های رسمی و به صورت خوشبینانه تورم زایی ناشی از 
افزایش قیمت بنزین را ۱0 تا ۱4 درصد تخمین زده اند در نظر بگیریم؛ با استفاده از 
الگوی توماس پیکتی سهم رانتی اضافه شده در صورت تورم ۱0 درصدی بیش از ۲.۵ 
برابر حجم کل یارانه نقدی پرداخت شده در سال خواهد بود و این یعنی تنبیه فرودستان 

و بی پناهان. 
راغفر: کمر تولید شکسته خواهد شد

حسین راغفر دیگر اقتصاددان مخالف افزایش نرخ بنزین است. این استاد دانشگاه 
الزهرا استدلال های مطرح شده برای افزایش نرخ بنزین را تکراری دانست و افزود: 
استدلال هایی که در این مورد گفته می شود همان هایی هستند که در سه دهه گذشته 
چند بار از آن استفاده کرده اند و البته نتیجه ای هم حاصل نشده است. در شرایط کنونی 
که دولت در اثر بی انضباطی مالی با کسری بودجه مواجه است دوباره زمزمه  افزایش 
قیمت حامل های انرژی مطرح می شود. بنابراین سیاست های سه دهه اخیر علاوه بر 
اینکه هیچ دستاوردی نداشته است حتی تاثیر منفی بر هزینه های تولید نیز داشته است 
و بخش تولید مستقل که وابسته به جریان های قدرت نیست از صحنه فعالیت خارج 

شده  و به رکود عمق بخشیده  است.
وی اضافه کرد: در شرایط کنونی افزایش قیمت حامل های انرژی نتیجه ای جز افزایش 
هزینه های زندگی مردم نخواهد داشت و دولت اگر با کسری بودجه مواجه است باید مانع 
پرداخت یارانه پنهان به صنایع خصولتی شود. همچنین افزایش قیمت حامل های انرژی 
باید مشروط به افزایش قدرت خرید مردم باشد نه اینکه وقتی قدرت خرید مردم 30 
درصد افزایش یافت هزینه های زندگی ۵ برابر شود. بنابراین بین آنها باید تناسب وجود 
داشته باشد و متاسفانه این بی تناسبی اشکال مختلفی از عدم تعادل ها و ناهنجاری ها 

را نتیجه داده است.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا قیمت پایین حامل های انرژی در مقایسه با کشورهای 
همسایه زمینه ساز قاچاق نیست؟ گفت: معلوم است وقتی نرخ ارز 3.۵ تا 4 برابر می شود 
بنزین لیتری هزار تومان هم معنی نخواهد داشت. وقتی دولت آقای احمدی نژاد در سال 
۸۸ خواست بنزین ۱00 تومانی را افزایش دهد دقیقا از استدلال های مانند مصرف 
بیشتر یارانه توسط گروهی خاص و یا قاچاق بنزین به سایر کشورها بهره گرفت و نرخ 
آن را ابتدا به 400 تومان، سپس به 700 تومان و در نهایت به ۱000 تومان یعنی به ۱0 
برابر رساند و به نظر می رسد دوباره از همین استدلال ها استفاده می کنند در حالیکه 
افزایش قیمت  حامل های انرژی، تورم بالا و سپس افزایش دوباره نرخ و در نهایت افزایش 
هزینه های زندگی را به بار خواهد آورد و دوباره این چرخه معیوب و فسادزا تکرار خواهد 

شد.
سلطانی: سرانه مصرف بنزین در ایران پایین تر از همسایگان

احسان سلطانی  در مورد ادعای توزیع رانت زا بودن قیمت پایین نرخ بنزین گفت: 
آقایان به صورت شیک با افزایش نرخ ارز هزاران میلیارد تومان رانت توزیع کردند، بدهی 
دولت به یک سوم کاهش یافت چون ارزش پول ملی یک سوم شد، بدهکاران بزرگ 
توانستند بدهی خود را تسویه کنند یا همین الان بین 300 تا 400 هزار میلیارد تومان 
در قالب رانت انرژی و منابع میان بنگاه های انرژی بر توزیع می کنند اما متأسفانه دیده 

نمی شود و مورد اعتراض قرار نمی گیرد چون میان ائتلاف غالب توزیع شده است.
وی ادامه داد: براساس محاسبات ما در سال گذشته ۲0 بنگاه بزرگ سودخالص 76 
هزار میلیارد تومانی داشتند که جالب آنکه این رقم نسبت به تحریم ها دو برابر شده است. 
یا قبل از اسفند ۹6 و افزایش نرخ ارز، بانک ها در حدود 70 هزار میلیارد تومان به وام 
اعطایی شان افزوده اند که به افراد خاص پرداخت و پس از افزایش نرخ دلار  آن را تسویه 
کرده اند. باید دلیل این افزایش ها را پرسید و چرا دولت و مجلس برای آن  سیاست سکوت 

در پیش گرفته اند؟
وی تصریح کرد: یا براساس محاسبه می توان پی برد که افزایش نرخ بنزین تاثیر 
بیشتری بر دهک های پایین دارد چون فرضا برای کارمندی که بین دو تا سه میلیون 
تومان حقوق ماهانه دارد تقریبا بخش انرژی ۱0 تا ۲0 درصد حقوقش را شامل می شود 
اما برای دهک های بالایی این موضوع تقریبا یک درصد حقوقشان را تحت تاثیر قرار 
می دهد. البته افزایش نرخ بنزین از طریق افزایش سایر اقلام به صورت غیرمستقیم نیز 

این دهک ها را متاثر خواهد کرد.
سلطانی در مورد ادعای پایین بودن نرخ بنزین در ایران نسبت به کشورهای همسایه 
گفت: نمی شود که نرخ بنزین را مثلا با کشور ترکیه مقایسه کرد اما به حقوق ۸00 دلاری 
کارگران که تقریبا ۱0 میلیون تومان می شود، اشاره ای نکرد. حقوق کارگران ما به حدی 
پایین است که الان نیروی کار ما برای کارگری به عراق می روند. همچنین برخلاف 
ادعاها سرانه مصرف بنزین در ایران نسبت به کشورهای نفتی عربی و آمریکا پایین است.

توزیع 4میلیون سبد غذایی هر 2 ماه یک بار در 
مناطق محروم

معاون بنیاد مستضعفان از توزیع 4میلیون سبد غذایی در مناطق محروم هر دو ماه 
یک بار خبر داد.

موسی برزگری گفت: اجرای این طرح، موجب بهبود تغذیه مادران باردار و کاهش تولد 
نوزادان با وزن کمتر از ۲.۵ کیلوگرم در مناطق محروم کشور شده است.

معاون بنیاد مستضعفان با اشاره به ضرورت توزیع سبد غذایی برای مادران باردار 
در مناطق محروم کشور افزود: این سبد غذایی براساس پیشنهاد متخصصان وزارت 
بهداشت، یک بسته غذایی با میزان ۲۵00 کیلو کالری است که میان مادران باردار 

ساکن در مناطق روستایی و محروم کشور توزیع می شود.
شاخص های  براساس  و  بهداشت  وزارت  همکاری  با  طرح  این  اینکه  بیان  با  وی 
تعیین شده از سوی دانشگاه علوم تغذیه تهران و دانشگاه شهید بهشتی در حال اجرا 
است، گفت: مادران با وزن کمتر از 4۵ کیلوگرم و هموگلوبین کمتر از ۱0.۵ که ساکنان 

روستا ها هستند، برای دریافت سبد های غذایی به بنیاد مستضعفان معرفی می شوند.
معاون بنیاد مستضعفان درباره واجدان شرایط بهره مندی از این طرح افزود: شناسایی 
افراد واجد شرایط از طریق خانه های بهداشت انجام می شود و افراد نیازمند که متقاضی 
بهره مندی از سبد غذایی مادران باردار هستند می توانند با مراجعه به این مراکز در سراسر 

کشور از مزایای طرح استفاده کنند.
برزگری گفت: این سبد غذایی شامل برنج، ماکارونی، انواع حبوبات، پنیر، سویا، 
خرما، روغن مایع و مرغ است که از سوی بنیاد مستضعفان تأمین اعتبار شده و هر دو ماه 

یک بار میان مادران تحت پوشش طرح توزیع می شود.

۵ اقتصادی

گزارش از هادی سلگی

طبق گفته مسئولان کشور، از سال آینده قرار است پول نفت به جای هزینه های جاری، 
خرج سرمایه گذاری های مجدد شود؛ موضوعی که به آن عقلانی سازی دخل و خرج 

گفته می شود.
امسال سازمان برنامه و بودجه، سیاست اصلاح ساختاری بودجه را در دستور کار 
خود قرار داده است. طبق گزارش هایی که این سازمان در خردادماه منتشر کرد، محور 
اصلی این سیاست، قطع وابستگی بودجه دولت به نفت است. این برنامه که قرار است 
در بودجه سال ۱3۹۹ اجرایی شود، می خواهد برخوردی قاطعانه تر با دستورالعمل های 
بودجه ای داشته باشد. به بیان دیگر، طبق نظام نوین بودجه ریزی، عواید حاصل از 
فروش نفت به عنوان درآمدهای حاصل از فروش سرمایه در نظر گرفته می شود، نه درآمد 
حاصل از کارکرد سرمایه. از همین رو، طبق هنجارهای اقتصادی باید این گونه عواید در 
راه خرید سرمایه های دیگر )برنامه های عمرانی( هزینه شود. این امر آن قدر بدیهی است 
که خانواده ها به عنوان کوچک ترین واحد اجتماعی هم به صورت غریزی آن را رعایت 
می کنند. مثلًا اگر کسی خانه اش را می فروشد، حتماً پول آن را به جای هزینه های جاری 
به یک سرمایه گذاری اختصاص خواهد؛ چرا که در غیر این صورت بعد از اتمام پول 

مذکور به بی پولی جدی گرفتار می شود.
سرمایه گذاری در مقابل سرمایه فروشی

که  شکل  این  به  است،  شده  رعایت  کاملًا  امر  این  کشور  بودجه ریزی  ادبیات  در 
هزینه های جاری در مقابل درآمدها و سرمایه گذاری ها )با عنوان تملک دارایی های 
سرمایه ای( در مقابل سرمایه فروشی )با عنوان فروش دارایی های سرمایه ای( قرار گرفته 

است. مفاهیمی مانند تراز عملیاتی و تراز عملیاتی و سرمایه ای نیز در همین ساختار 
از تفریق هزینه های جاری و درآمدها  تراز عملیاتی  بودجه ریزی شکل گرفته است. 
)درآمدهای مالیاتی و امثالهم( و تراز عملیاتی و سرمایه ای نیز از تفریق سرمایه گذاری 
و سرمایه فروشی )عواید حاصل از فروش نفت و گاز و واگذاری بنگاه ها و...( حاصل 
می شود. از این ساختار یکسری احکام هنجاری مهم بیرون می آید که مهم ترینشان این 
است که نباید هزینه های جاری را از طریق فروش اموال سرمایه ای تأمین کرد، وگرنه به 

سرنوشت خانواده یاد شده دچار خواهیم شد.
با اینکه سال های زیادی است ادبیات بودجه ریزی کشور مطابق ساختار مورد اشاره 
نوشته می شود، اما احکام هنجاری آن هیچ وقت رعایت نشده است و همچنان بودجه 
جاری کشور شدیداً وابسته به درآمدهای نفتی بوده است. حتی در برخی مواقع نه تنها 
فروش سرمایه ها کفایت هزینه ها را نکرده، بلکه دولت از بخش سوم بودجه یعنی فروش 
اوراقی که خود از دیگر اموال سرمایه ای محسوب می شوند، استفاده کرده است. این 
برای  این است که یک خانواده مدام  از فروش نفت است، مثل  موضوع حساس تر 
هزینه های روزمره خود پول قرض می کند. فروش اوراق در یکی دو سال اخیر به اندازه ای 

بود که فرشاد مؤمنی، اقتصاددان از آن به عنوان »آینده فروشی« یاد کرد.
دو بخش اصلاح ساختاری

اقتصاد  به اصول  اکنون شرایط تحریمی کشور و همچنین عمل  به نظر می رسد 
مقاومتی، دولت را ترغیب کرده با سلاح اصلاح ساختاری بودجه، وابستگی آن به نفت 
را کاهش دهد. به گزارش وب سایت سازمان برنامه و بودجه، محمدباقر نوبخت پس از 
نهمین جلسه شورای بودجه گفته است: بر اساس تصمیم گیری انجام شده، منابع نفتی 
فقط به طرح های عمرانی اختصاص خواهد یافت و بدین ترتیب، واگذاری دارایی های 

سرمایه ای دولت به تملک دارایی های سرمایه ای تبدیل خواهد شد.
علی ربیعی، سخنگوی دولت نیز در آخرین نشست خبری اخیر خود درباره تغییرات 
ساختاری بودجه ۱3۹۹ نسبت به بودجه سال های گذشته اظهار کرد: اصلاح ساختار 
بودجه به دو قسمت تقسیم شده است؛ یک قسمت تقریباً با اصلاح ساختار اقتصادی 
کشور همپوشانی دارد و مهم ترین آنها از قبیل نظام مالیاتی، نظام تأمین اجتماعی و بحث 
یارانه ها و یارانه های انرژی یا اصلاحات نهادی بزرگ است که در جلسه سران سه قوه 

دنبال می شود.
ربیعی عنوان کرد: طبق تصمیم گیری هایی که انجام شد، بخش هایی که در اختیار 
دولت است و می تواند در قالب بودجه پیگیری شود، در هیئت وزیران دنبال خواهد 
شد. بر این اساس، سازمان برنامه، کاری انجام داده که رسانه ها در این زمینه بهتر به 
نقد بپردازند؛ چرا که این کار می تواند به عقبه و غنی سازی این تصمیم گیری کمک کند.
وی تأکید کرد: از سال آتی، بودجه جاری از نفت جدا می شود و هر آنچه از منابع نفتی 
به دست آید، صرف اعتبارات عمرانی و تملک زدایی می شود که این تصمیم بسیار بزرگی 

است.
دو الزام کاهش وابستگی به نفت

از نظر کارشناسان، کاهش وابستگی بودجه به نفت بیش از هر چیزی نیازمند افزایش 
درآمدهای مالیاتی و جلوگیری از هزینه های اضافه است. آن طور که نوبخت و ربیعی 
عنوان کرده اند، دولت برای این دو موضوع در قالب اصلاح ساختاری بودجه، برنامه دارد.
طبق گفته رئیس سازمان برنامه و بودجه برای جایگزین کردن منابع نفتی سه پیشنهاد 

ارائه شده که یکی از آنها حذف یارانه پنهان حامل های انرژی است.
نوبخت با بیان اینکه یکی دیگر از منابع، درآمدهای مالیاتی است، اضافه کرد: نه به این 
معنا که ما بخواهیم ضرایب مالیات های موجود را افزایش دهیم، بلکه حتی با توجه به 

شرایط موجود، قرار شده تا ضرایب بنگاه های تولیدی را کاهش دهیم.
به گفته وی، درآمدهای مالیاتی از تعیین پایه های مالیاتی جدید همچون مالیات بر 
عایدی سرمایه و حذف معافیت های بی مورد که نیازی به وجود آنها در شرایط جنگ 

اقتصادی نیست، تأمین خواهد شد.
یکی دیگر از راهکارهای کاهش وابستگی همان طور که گفته شد، کاهش هزینه ها از 
طریق نظارت دقیق بر جریانات مالی شرکت های دولتی است. طبق گفته علی ربیعی، 
در حال حاضر ۱000 دستگاه و ۹000 ردیف برنامه وجود دارد که این موضوع قدرت 
نظارت بر بودجه و برنامه ریزی و اولویت بندی و مدیریت وزیر و بالاترین مقام اجرایی را 
دچار مشکل کرده است. سخنگوی دولت اظهار کرد: پیشنهادی که به دولت آمده و 
در این مورد بحث می شود، کاهش دادن آن به حدود ۱00 دستگاه و ردیف است، چرا 
که این کار قدرت تمرکز را افزایش می دهد و بالاترین مقام می تواند اولویت را تشخیص 

بدهد.
برای  است  قرار  گفت:  و  کرد  اشاره  دولت  کوچک سازی  بحث  به  همچنین  وی 
ادغام  و  برون سپاری ها  واگذاری،  که  شود،  تشکیل  کمیته ای  دولت  کوچک سازی 
دستگاه ها در این کمیته بررسی می شود. این موارد از اصلاحات بسیاری جدی است 
و اتخاذ این تصمیمات بلندمدت از سوی دولت، به نفع دولت های آینده هم خواهد بود.

سخنگوی دولت گفت: با این اصلاح ساختار، امکان نظارت بر نهادهای عمومی و 
غیردولتی و شرکت های دولتی افزایش پیدا می کند. الان طرح های زیان ده وجود دارد و 
اصلاح ساختار مالکیت نیز باید صورت گیرد و همچنین مدیریت شرکت های دولتی در 

این بودجه پیش بینی شده است.

عقلانی سازی دخل و خرج کشور؛

بودجه سال بعد بوی نفت نمی دهد؟

کمیسیون اصل نود مجلس مدتی است در حال تهیه گزارشی درباره وضعیت صنعت 
خودروسازیست؛ گزارشی که به گفته سخنگوی این کمیسیون در ۵، 6 جلد قطور تقریبا 
نهایی شده و جمع بندی آن این است که انحصاری شدن صنعت و بازار خودروسازی در 

کشور ما باعث ایجاد مشکلات عدیده شده است.
بهرام پارسایی سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 مجلس با ارائه توضیحاتی درباره طرح 
ساماندهی بازار خودرو و گزارش وضعیت صنایع خودروسازی از نفوذ خودروسازان در 
این باره می گوید. او که به گفته خود دو سال است تخلفات خودروسازان را از تریبون های 
مختلف اعلام می کند، حالا از ورود قوه قضاییه به پرونده خودروسازها ابراز خرسندی 
می کند و البته تاکید دارد که این تخلفات و فسادها قائم به شخص نیست و کسانی باید 

محاکمه شوند که باعث شدند خودروسازی به این روز بیافتد و حقوق ملت تضییع شود.
پارسایی همچنین خودروسازی را یک مافیای به تمام معنا می داند و می گوید که اگر 
حتی کار به تعطیلی شرکت های خودروسازی برسد تنها با کمتر از ۱0 درصد از یارانه 
پنهان سوخت خودروهای پر مصرف داخلی - که در شرایط رقابتی می توانست به یک 
سوم کاهش یابد - می توان حقوق تمام کارمندان و کارگران این شرکت ها را داد و خسارتی 

هم به کشور وارد نمی شود.
 خودروسازها باید اعلام ورشکستگی کنند

با بیان اینکه طبق پاسخ مکتوب سایپا به  سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 مجلس 
کمیسیون اصل ۹0، این شرکت ۲0 هزار میلیارد تومان زیان انباشته دارد و ایران خودرو 
هم حدود 15 هزار میلیارد گفت: یک واحد تولیدی که همه فضا برای او مهیاست چرا 
باید این میزان زیان داشته باشد؟ یکی از مصیبت های تولید کنندگان همواره نداشتن 
بازار فروش است در حالی که خودروسازها بازار را انحصاری کرده و محصولاتشان را به هر 
قیمتی که دوست دارند می فروشند و حتی آنها را پیش فروش می کنند؛ نمی دانم در این 
شرایط معنای زیان انباشته چیست؟ ایران خودرو هم تا پارسال ۱0 هزار میلیارد تومان 
زیان انباشته داشت در حالی که طبق قانون تجارت هر واحدی که میزان زیان انباشته 
آن ۵0 درصد کل سرمایه اش باشد ورشکسته است و باید اعلام ورشکستگی کند. کل 
سرمایه سایپا هم 4 هزار میلیارد تومان اعلام شده که با توجه به میزان زیان انباشته آنها 
۵00 درصد سرمایه شان زیان انباشته دارند. اما همچنان تسهیلات می گیرند و حمایت 
می شوند. روال قانونی این است که مجمع عمومی این شرکت ها تشکیل شود و اعلام 

ورشکستگی کنند یا این که سرمایه را افزایش دهند.
سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 مجلس با ابراز خرسندی از ورود قوه قضاییه به پرونده 
خودروسازها، گفت: البته این تخلفات و فسادها قائم به شخص نیست و با بازداشت یک 
مدیرعامل همه چیز تمام نمی شود. باید مشخص شود این چند ده هزار میلیارد کجاست؟ 
که من فکر نمی کنم اصلا پولی موجود باشد. کسانی باید محاکمه شوند که باعث شدند 
خودروسازی به این روز بیفتد و حقوق ملت تضییع شود. به خاطر دارید که در دوره ای 
شاهد آتش گرفتن خودروهای 40۵ بودیم چه اقدامی در این زمینه شد؟ تنها رسانه ها را 
تهدید کردند که این موضوع را انعکاس ندهند. در حالی که عامل آن سهل انگاری صنعت 
خودروسازی بود، اما تا مدت ها آن را انکار می کردند و نهایتا فرمانده وقت نیروی انتظامی 
گفت که چه تعدادی خودرو در این آتش سوزی ها از بین رفته اند؛ کسی این فجایع را 

فراموش نمی کند.
با چه توجیهی ایران خودرو باید سهام بانک پارسیان را داشته باشد؟

پارسایی با بیان این که قوه قضاییه باید به دنبال صد هزار میلیارد تومان پول مجهول 
خودروسازها باشد گفت: چه کسانی این پول ها را برده اند؟ کسانی که به دنبال شفافیت 
هستند بگویند سرمایه  مردم کجاست؟ سوال دیگر این است که با چه توجیهی ایران خودرو 

باید سهام بانک پارسیان را داشته باشد؟

قوه قضاییه باید در زمینه تخلفات خودروسازی از آنها توضیح بخواهد
وی با اشاره به شرایط قانونی پیش فروش خودرو، گفت: خودروساز زمانی می تواند 
اقدام به پیش فروش کند که قطعا خودرو را در انبار خود داشته باشد. این که می گویند 
قطعه نداریم و نمی توانیم خودرو را تحویل دهیم در واقع تخلف آنهاست. یا منافعشان 
ایجاب می کند که نقدی بفروشند و دروغ می گویند قطعه نداریم و یا این که تخلف 
کردند که بدون داشتن قطعه اقدام به پیش فروش کردند. در هر صورت عدم صداقت در 
خودروسازی کاملا مشهود است و قوه قضاییه باید در این زمینه از آنها توضیح بخواهد زیرا 
آنها از نفوذشان استفاده می کنند، عوام فریبی می کنند و به نوعی می خواهند از زیر بار 

مسئولیت شانه خالی کنند.
وی با اشاره به توافق کمیسیون اصل ۹0 و خودروسازان در جلسه این کمیسیون نیز 
گفت: ۲۵ آذر سال گذشته ما جلسه ای با وزیر صنعت و خودروسازان داشتیم و آنها مصر 
بودند که خودروسازان فروش نقدی ۵ درصد زیر قیمت بازار را داشته باشند مشروط بر 
این هر دوره ۵ درصد قیمت کاهش یابد اما آنها به این شرط عمل نکردند. آنها بازار را 
دچار تنش کردند و خودرو را به بهانه ی نداشتن قطعه عرضه نکردند. این کار در راستای 
منافع شان بود و در اوج سوءمدیریت و بی برنامگی هزاران میلیارد تومان از مردم پول 
گرفتند. در آن جلسه همچنین خودروسازان متعهد شدند ظرف 6 ماه تمام تعهدات شان 
را به روز کنند اما به این هم عمل نکردند و به نظر می رسد توجیهی برای ادامه این روند به 

غیر از منفعت افراد وجود ندارد.
سخنگوی کمیسیون اصل نود با بیان اینکه دو سال است تخلفات خودروسازان را از 
تریبون های مختلف اعلام می کند، گفت: اگر تدبیری برای وضعیت صنعت خودروسازی 
نشود مشکل آفرین خواهد بود. من به آقای رئیسی هم گفتم که صنعت خودرو وضعیت 
نگران کننده ای دارد. این صحبت ها را دو ماه پیش با ایشان مطرح کردیم و بعد هم ایشان 
موضوع را مطرح کردند و بازداشت ها در پرونده خودروسازی شروع شد که البته شروع 

خوبی است و امیدواریم تا انتها پیش بروند.
قرارداد خودروسازان با مشتریان یک طرفه بسته می شود

پارسایی ادامه داد: در حال حاضر بالغ بر 300 هزار نفر از زمان تحویل خودرویشان 
گذشته و خودرویشان را تحویل نگرفتند و از سویی قراردادی مثل قرارداد ترکمانچای به 
صورت یک طرفه با مشتریان بسته می شود که حق و حقوق مصرف کنندگان در آن دیده 
نشده و نهایتا هم می گویند معادل بهره بانکی پولتان را بگیرید اما کسی که دو سال پیش 
پول را پرداخت کرده الان با سه برابر آن مبلغ هم نمی تواند ماشین بخرد. ما در جلساتی 
که با معاون حقوقی رئیس جمهور داشتیم تاکید کردیم که این قراردادها باید منطقی و 

منصفانه باشد و علی رغم چندین بار پیگیری جوابی برای به نتیجه رساندن آن نگرفتیم.
خودروسازی ما در راستای تولید ملی و غرور ملی نیست

وی با بیان این که توجیهی برای خودروهای داخلی وجود ندارد ادامه داد: آقای خیامی 
مالک ایران ناسیونال بود که در بعد از انقلاب به اروپا رفت. در حال حاضر هم بزرگترین 
نمایندگی های بنز در اروپا و آمریکا را دارد. متاسفانه مدیریت ما بر اساس شایسته سالاری 
نیست بلکه سهم بندی و رانت در آن دخیل است. من هر چه جلوتر می روم مصمم تر 
می شوم و بر این باورم که خودروسازی ما در راستای تولید ملی و غرور ملی نیست. هر 
کسی از ایران بیرون می رود اولین چیزی که نظرش را جلب می کند تفاوت خودروها در 
ایران و خارج از کشور است. حتی برخی از همسایگان اطراف ایران با خودروهای آخرین 
مدل خود به ایران می آیند واین گونه عزت مردم لطمه می بیند. مردم ما سرمایه، هزینه و 

جان و آرامش خود را می دهند و عزتشان هم لگدمال می شود.
ایجاد فضای رقابتی خودروسازان را وادار به کاهش قیمت و افزایش کیفیت 

می کند

وی با اشاره به ارائه طرح ساماندهی خودرو به مجلس در بهمن ماه سال گذشته، اظهار 
کرد: ما در این طرح گفتیم که واردات باید انجام شود تا فضا رقابتی شود؛ این امر به معنی 
دفاع از حقوق مصرف کننده است. ضمن این که ایجاد فضای رقابتی خودروسازان را وادار 
به کاهش قیمت و افزایش کیفیت می کند. اولین موضوعی که ما در طرح آوردیم همان 
رای دیوان عدالت اداری بود که تعرفه ها به سال قبل برگردد. دومین پیشنهاد ما این بود 
که تعرفه واردات سالانه ۵ تا ۱0 درصد کاهش یابد تا به استاندارد جهانی برسیم. زمانی که 
طرح به صحن آمد از این که این دو مورد را از متن طرح حذف کردند و ما غافلگیر شدیم.

نمایندگان به احجاف خودروسازان نسبت به مردم آگاهند
پارسایی ادامه داد: با توجه به اینکه طرح ابتر شده بود پیشنهاد دادیم که به کمیسیون 
برگردد با این شرط که ما در همه جلسات رسیدگی حضور داشته باشیم و ظرف یک ماه 
طرح به صحن مجلس برگردد. این طرح به کمیسیون صنایع برگشت و آنها کمیته ای 
به همین منظور تشکیل دادند. وقتی من به جلسه کمیته مذکور رفتم رئیس کمیته به 
بهانه ای از جلسه بیرون رفت و نیامد. همان جا به یقین رسیدم که طرح در کمیسیون 
نابود می شود. نهایتا ۱3 ماه بعد از تصویب اولیه این طرح به صحن مجلس آمد و تمام 
خواسته های طراحان هم در آن حذف شده بود. بنابراین ما پیشنهاداتی را در صحن 
مجلس مطرح کردیم. یکی از پیشنهادات این بود که خودروسازان تا ۵ سال بعد از تولید 
در صورتی که سانحه تصادفی رخ داد و کارشناس ناامنی و نقص خودرو را علت حادثه 
دانست خودروسازان موظف به پرداخت هزینه باشند. البته ابتدا تلاش شد این مدت 
زمان را به زمان گارانتی خودرو تقلیل دهند اما نهایتا پیشنهاد ۵ سال رای آورد. در پیشنهاد 
دیگری هم خودروسازها را موظف کردیم قیمت تمام شده را به شورای رقابت اعلام کنند 
و تخلف از آن هم جرم محسوب شود که هم کمیسیون و هم دولت با آن مخالف بود، اما 
علی رغم این مخالفت ها این پیشنهاد رای آورد. ما همچنین در پیشنهادی وزارت صنعت 
و دولت را موظف کردیم فضایی را برای واردات تکنولوژی و فناوری ها مهیا کند.  به هر حال 
نمایندگان به اجحاف خودروسازان نسبت به مردم آگاه هستند، اگرچه با توجه به نفوذی 

که در خودروسازان دیده بودم فکر نمی کردم این طرح تصویب شود.
مافیای اقتصادی خطرناک تر از مافیای سیاسی است

وی ادامه داد: در همان جلسه رئیس کمیته رسیدگی به این طرح من را از تریبون 
مجلس متهم کرد و به جای این که ادله خود را بگوید گفت که من این طرح را بیرون از 
مجلس تهیه کردم و آن کسی که طرح را تهیه کرده الان در زندان است. من همانجا به 
ایشان پاسخ دادم که با تهمت نمی توانید من را وادار به عقب نشینی کنید. البته من از 
زمانی که تصمیم گرفتم این طرح را دنبال کنم پیه همه چیز را به تنم مالیدم چرا که به هر 
حال مافیای اقتصادی خطرناک تر از مافیای سیاسی است. البته من اهل معامله نیستم 

اما با خودم عهد کردم که اهل مسالحه هم نباشم.

سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 مجلس :

مافیای خودروسازی مملکت را به طنز گرفته است

وزیر صنعت، معدن و تجارت از برنامه ریزی برای کاهش ۱0 میلیارد دلاری 
واردات کشور تا سال ۱400 خبر داد که بخشی از آن در اجرای میزهای 

تعمیق ساخت داخل دنبال می شود.
»رضا رحمانی« روز شنبه در جریان دومین میز تخصصی تعمیق ساخت 
افزود:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  محل  در  خودرو  صنعت  داخل 
دستیابی به این هدف نیازمند ۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری ارزی و ۲0 هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری ریالی )در مجموع حدود چهار میلیارد دلار( 

سرمایه گذاری است.
وی بیان داشت: ۱.۲ میلیارد دلار از این صرفه جویی در صنعت نساجی و 
پوشاک، ۵00 میلیون دلار در صنایع سلولزی، ۲.7 میلیارد دلار در صنایع 
شیمیایی، ۲.4 میلیارد دلار در صنایع معدنی، 600 میلیون دلار در صنایع 
فلزی، 6۵0 میلیون دلار در لوازم خانگی، 6۵0 میلیون دلار در ماشین آلات، 
و  برقی  لوازم  در  دلار  میلیون  و ۲۵0  خودرو  صنعت  در  دلار  میلیارد   ۱.4

الکتریکی خواهد بود.
رحمانی با تقدیر از تلاش های بانک مرکزی، از قول مساعد این بانک برای 
تامین ۱00 هزار میلیارد تومان نقدینگی صنایع در 6 ماهه دوم امسال خبر 
داد و گفت: اکنون برنامه های توسعه ای و ساخت داخل وزارت صنعت آماده 

است و انتظار می رود کسانی که توانایی همکاری دارند پای کار بیایند.
وی با اشاره به حجم سرمایه های سرگردان در سطح جامعه، ابراز امیدواری 
کرد بانک مرکزی با تضمین کردن تشکیل صندوق های سرمایه گذاری در 
کشور سرمایه های مردمی را جذب آنها کند تا در صنایع مورد استفاده قرار 

گرفته شود.
این مقام مسئول به برنامه ریزی برای افزایش ۲60 هزار دستگاه خودروی 
سواری بیشتر در سال ۹۸ نسبت به پارسال )در مجموع ۱.۲ میلیون دستگاه 
خودروی سواری در سال ۹۸( اشاره کرد که نیازمند 6 هزار میلیارد تومان 

سرمایه در گردش و ۵00 میلیون یورو سرمایه گذاری ارزی است.

وی همچنین از برنامه ریزی برای فعال سازی دو هزار واحد صنعتی راکد در 
سال جاری خبر داد که نیازمند نقدینگی است.

رحمانی درخصوص تولید لاستیک خودروهای سنگین در کشور گفت: تا 
پارسال 70 درصد این لاستیک ها وارداتی بود اما با تعریف پنج طرح در این 
زمینه در شهرهای اردبیل، بیرجند، کرمانشاه، سنندج و زابل  حداکثر تا سه 

سال آینده نیازهای کشور را رفع خواهیم کرد.
وی اظهار داشت : اکنون در تولید چادر مشکی ۸0 درصد واردات داریم، اما 
با تعریف طرحی در قزوین و با تولید 30 میلیون متری این محصول، 30 درصد 

از واردات آن کاسته خواهد شد.
وزیر صنعت با اشاره به دومین میز تخصصی تعمیق ساخت داخل در صنعت 
خودرو، تاکید کرد: در سال های گذشته نیز با تحریم صنعت خودرو مواجه 

بودیم، اما امروز با اراده ای  که وجود داشته، از تحریم ها فرصت ساختیم.
وی بیان داشت: تا پایان سال پنج میز تعمیق ساخت داخل دیگر در صنعت 
لوازم  در صنایع  میزها  این  برگزاری  آن  بر  و علاوه  داشت  خودرو خواهیم 
خانگی، فولاد، مس، پتروشیمی، موتورسیکلت، برق و الکترونیک و حوزه 

فناوری اطلاعات را در برنامه داریم.
رحمانی تاکید کرد: امروز نهضت ساخت داخل در صنعت کشور شکل 

گرفته و باید باور کنیم راه نجات اقتصاد کشور توجه به تولید ملی است.
به  سازی  داخلی  نخست  میز  در  خودرو،  صنعت  در  داد:  ادامه  وی 
دستاوردهای خوبی رسیدیم، اما در عین حال باید نگاه مان به آینده بوده 
و به فناوری های جدید و تحولات جهانی این صنعت برای پاسخگویی به 

درخواست های مردم توجه داشته باشیم.
وزیر صنعت و معدن و تجارت تاکید کرد: اینکه با تغییر مدیریت خودروسازی، 
تامین کنندگان قطعات آن نیز تغییر کنند بی معنی است؛ با جلوگیری از 

چنین اتفاقاتی باید به تقویت سرمایه گذاری ها و روابط برد- برد بپردازیم.
وی، مهمترین دغدغه برنامه های رونق تولید را تامین نقدینگی برشمرد.

 سرپرست معاونت امور صنایع وزارت صنعت و معدن و تجارت گفت: با برگزاری نخستین میز تعمیق 
ساخت داخل در صنعت خودرو در ماه های گذشته، تاکنون ۹ قطعه به تولید انبوه رسیده و با تولید انبوه سه 

قطعه بیش از ۲0 هزار دستگاه خودروی ناقص خودروسازان از کف پارکینگ ها خارج شد.
»مهدی صادقی نیارکی« روز شنبه در دومین میز تخصصی تعمیق ساخت داخل صنعت خودرو در محل 
وزارت صنعت و معدن و تجارت افزود: در میز نخست تعمیق ساخت داخل قراردادهایی بین ساپکو، سازه 
گستر و مگاموتور با 3۲ شرکت قطعه ساز با هدف تولید 3۵ قطعه برای یک سال مصرف ایران خودرو و سایپا 

منعقد شد.
وی بیان داشت: ارزش ریالی سرمایه گذاری این قراردادها 740 میلیارد تومان بود که انتظار می رود طی 

یک سال ۸۵ میلیون یورو کاهش ارزبری به دنبال داشته باشد.
صادقی نیارکی ادامه داد: امروز و در میز دوم، قرارداد همکاری با 36 شرکت قطعه ساز با هدف داخلی 

سازی 4۲ قطعه منعقد می شود.
وی خاطرنشان کرد: ارزش این قراردادها بین خودروسازان و قطعه سازان هزار و ۲00 میلیارد تومان است 

و صرفه جویی ارزی ۹0 میلیون یورویی به دنبال خواهد داشت.
این مقام مسئول گفت: با برگزاری این دو میز، در مجموع 77 قطعه خودرویی در داخل تولید شده و ۱7۵ 

میلیون یورو کاهش ارزبری برای کشور به دنبال خواهد داشت.

وزیر صنعت، معدن و تجارت خبرداد

 کاهش 1۰ میلیارد دلاری واردات تا سال 14۰۰
سرپرست معاونت امور صنایع وزارت صنعت و معدن و تجارت:

2۰ هزار خودرو از پارکینگ خودروسازان خارج شد
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استقبال گسترده زنان از بلیت فروشی 

زنان در ورزشگاه آزادی؛ رویایی که تعبیر شد
 »بلیت جایگاه زنان در ورزشگاه آزادی در کمتر از چند دقیقه به فروش رفت«؛ این تیتر 
خبری بود که روز جمعه در رسانه ها منتشر و حکایت از پایان داستان زنان ایران و تماشای 

فوتبال در ورزشگاه ها دارد.
استقبال گسترده زنان برای تماشای دیدار تیم ملی فوتبال ایران برابر کامبوج نشان 
از آن دارد که دختران و زنان ایران با وجود حاشیه های مختلف چند ماه گذشته، منتظر 
حضور رسمی در ورزشگاه آزادی بودند. ورزشگاهی که هجدهم مهرماه در جریان دیدار 
ایران و کامبوج یک روز تاریخی را تجربه خواهد کرد و آغازی بر پایان داستان حضور زنان 

در ورزشگاه است.
هر چند که فدراسیون فوتبال و دست اندرکاران برای حضور زنان، یکی از دیدارهای 
مقدماتی جام جهانی را انتخاب کردند و سهمیه زنان را به 3 هزار  و ۵00 صندلی )کمتر 
از ۵ درصد ظرفیت ورزشگاه آزادی( در نظر گرفتند، اما واقعیتی که وجود دارد آن است 
که اگر نیمی از ظرفیت ورزشگاه به این قشر اختصاص پیدا کرد بدون شک برای پرکردن 
آن مشکلی وجود نداشت، بلکه حضور زنان می توانست جمعیت آماری مردان را در نیز در 

حاشیه قرار دهد.
استقبال گسترده زنان از بلیت فروشی و تکمیل شدن جایگاه این قشر در کوتاه مدت در 
حالی است که تاکنون شماری کمی از بلیت جایگاه مردان به فروش رفته است و احتمال 
اینکه جمعیت هواداران در دیدار روز هجدهم مهرماه کمتر از ظرفیت 7۸ هزار نفری 
ورزشگاه آزادی باشد، وجود دارد. بهتر بود فدراسیون فوتبال برای استقبال گسترده از بازی 
تیم ملی در برابر یکی از تیم های درجه سوم آسیا آن را در یکی از شهرستان ها برگزار می کرد؛ 
شهرستان هایی که با وجود دارا بودن ورزشگاه  مجلل، توانایی میزبانی از یوزهای فوتبال 
ایران را دارند. ورزشگاه شهدای فولاد )فولاد آرنا(  در اهواز، یادگار امام )ره( تبریز، ورزشگاه  
پارس شیراز و نقش جهان اصفهان از ورزشگاه هایی هستند که توانایی میزبانی این بازی 

بین المللی را دارند.
البته مطرح کردن استقبال نکردن مردان از این دیدار به معنای نادیده گرفتن اقدام وزارت 
ورزش و فدراسیون فوتبال در صدور مجوز برای حضور زنان نیست بلکه این دیدار می تواند 
نقطه عطفی در تاریخ فوتبال ایران به شمار آید؛ نقطه عطفی که نخست سایه محرومیت را 
از سر این ورزش پرطرفدار ایران برخواهد داشت و در سوی دیگر سکوی بنفش این روزهای 
بلیت فروشی ورزشگاه آزادی، به جایی برای حضور خانواده ها در ورزشگاه تبدیل خواهد 
شد؛ خانواده هایی که می توانند با ورود خود به این جایگاه نقش مهمی در پایش رفتار 
تماشاگران داشته باشند. دستورالعمل فیفا به ایران برای برگزاری رقابت های بین المللی 
با حضور تماشاگران زن و خانواده ها و لزوم اجرایی شدن آن نشان می دهد که دیدار ایران 
و کامبوج تنها زمان حضور این قشر در ورزشگاه نیست بلکه هواداران فوتبال در دیدارهای 
باشگاهی که در قالب لیگ قهرمانان آسیا نیز برگزار می شود باید در جایگاه مناسب این قشر 
نظاره گر بازی تیم محبوب خود باشند. در پایان باید بپذیریم که پای زنان ایرانی به ورزشگاه 
برای تماشای فوتبال باز شده و امکان بازگشت به گذشته وجود ندارد بلکه آنچه در چشم 
انداز فوتبال ایران هدف قرار می گیرد، برنامه ریزی و آماده کردن زیرساخت  برای حضور هر 
چه بهتر این قشر است. لذا برای تامین رفاه و امنیت زنان و خانواده های حاضر در ورزشگاه، 
مسوولان فوتبال ایران با آسیب شناسی نقاط ضعف و قوت حضور آنان در ورزشگاه، نواقص 

آن را برای دیدارهای بین المللی آینده برطرف کنند.

ناصرابراهیمی:

کالدرون باید ترکیب پرسپولیس را بشناسد
 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: پرسپولیس نباید تغییرات متوالی در ترکیب 

خودش ایجاد کند و این تیم باید بازیکنان اصلی خود را بشناسد.
ناصر ابراهیمی در خصوص باخت یک بر صفر پرسپولیس مقابل شهرخودرو مشهد گفت: 
یکی از بهترین بازی های لیگ برتر را دیدیم. شهرخودرو خیلی منسجم بازی کرد و توانست 
تاکتیک خودش را به حریف تحمیل کند. هر دو تیم برد می خواستند و دنبال استفاده از 
اشتباهات حریف نبودند. مربی پیشین پرسپولیس ادامه داد: پرسپولیس هم بازی نسبتا 
خوبی را انجام داد ولی دچار اتفاقات فوتبالی شد که در آخرین ثانیه گل خورد. دو تیم بهتر 

از هفته های قبل بازی کردند اما بار دیگر کمبود گل، مشکل اصلی تیم ها بود.
وی با انتقاد از تاکتیک های گابریل کالدرون تصریح کرد: من این باخت را ضعف تاکتیکی 
پرسپولیس نمی بینم. این دو تیم در مسیر پیشرفت هستند و می توانند بازی به بازی 
بهتر شوند. نکته جالب توجه علاقه هر دو مربی به بازی تهاجمی است که تا ثانیه  آخر 
ادامه داشت. پیشکسوت سرخپوشان پایتخت راجع به تغییرات متوالی در ترکیب اصلی 
پرسپولیس تاکید کرد: تنها نقدی که می توان از این تیم گرفت همین موضوع است. 
تغییرات متوالی در استراتژی تاکتیکی پرسپولیس برای این تیم مشکل ساز می شود. تیم 
های بزرگ باید بازیکنان ثابت خود را پیدا کنند و میزان تغییرات آنها باید به کمترین حد 
ممکن برسد. ابراهیمی افزود: من دلیل تغییر در خط دفاعی پرسپولیس در دقایق پایانی 
را متوجه نمی شوم. اگر قرار است دفاع کناری به زمین مسابقه بیاید باید در اواسط مسابقه 
وارد زمین شود. حضور چنین بازیکنی در لحظات حساس پایانی توجیهی ندارد. تیمی که 

می خواهد دفاع کند باید مدافع میانی بیاورد یا به تعداد هافبک هایش اضافه کند.

در لیگ برتر فوتسال رقم خورد؛

پایان نیم فصل نخست با رتبه پنجم
 برای نماینده فوتسال قم

پرونده نیم فصل نخست لیگ برتر فوتسال کشور با برگزاری دیدار معوقه تیم سوهان 
محمد سیما در تبریز و رتبه پنجم برای این تیم بسته شد.

فوتسال  برتر  لیگ  رفت  دور  در  خود  کار  به  قم  سیمای  محمد  سوهان  فوتسال  تیم 
باشگاه های کشور پایان داد و در نهایت در جدول ۱4 تیمی این مسابقات در جایگاه پنجم 
قرار گرفت تا امیدوار به دور برگشت بماند. سوهان محمد سیمای قم در آخرین رقابت خود 
در دور رفت در یک بازی معوقه از هفته نهم در تبریز به دیدار تیم قدرتمند مس سونگون، 
نماینده ایران در فوتسال باشگاه های آسیا و جهان رفت و برابر این تیم به تساوی ارزشمند ۲ 
بر ۲ رسید تا با این امتیاز شیرین، یک پله در جدول صعود کند و در انتهای نیم فصل، تیم 
پنجم جدول شود. سوهان محمد سیما در تبریز در حالی برابر مس سونگون به تساوی ۲ بر 
۲ رسید که در نیمه دوم با ۲ گل از حریف خود عقب بود اما توسط روح الله ایثاری و محمد 
بیضایی نژاد به گل رسید و شکست ۲ بر صفر را با تساوی ۲ بر ۲ عوض کرد. بدین ترتیب 
تیم سوهان محمد سیما پس از ۱3 بازی در دور رفت موفق به کسب 6 برد و 4 تساوی شد 
و 3 بازی را نیز واگذار کرد و با ۲۲ امتیاز و با 33 گل زده و ۲3 گل خورده به پایان نیم فصل 
رسید تا امیدهای خود را برای موفقیت در نیم فصل دوم جستجو کند. این تیم در نیم فصل 
برابر تیم های مقاومت البرز، اهورای بهبهان و شهروند ساری شکست خورد و جالب این 
که در برابر تیم های مدعی و بالای جدولی هرگز بازنده نشد و به نظر می رسد نماینده قم 
در بازی های برگشت برابر این تیم ها که همگی در قم برگزار می شود انتقام شکست های 
ناباورانه دیدارهای رفت را بگیرد. تیم سوهان محمد سیمای قم در نیم فصل تنها در یک 
مسابقه موفق به گلزنی نشد که آن مسابقه مربوط به هفته اول برابر مقاومت البرز در کرج بود 
که البته در آن زمان، نماینده قم از نظر فنی و آمادگی شرایط ایده آلی نداشت ضمن این 
که بیشترین گل زده این تیم در جریان برتری های خانگی برابر ارژن شیراز و هایپر شاهین 
شهر با ۵ گل زده رقم خورد. ارزشمندترین پیروزی نیم فصل نخست تیم سوهان محمد 
سیما مربوط به پیروزی ۲ بر یک در زمین تیم مدعی سن ایچ ساوه بود. نماینده قم از هفته 

ششم تا مسابقه یازدهم خود در لیگ بازنده نشد و همچنین هرگز در خانه شکست نخورد.

پیمان صاحب جمعی  :

بردن گل گهر باید نقطه عطف استقلال باشد
پیشکسوت آبی پوشان گفت: این پیروزی برای استقلال از نان شب واجب تر بود و این 

بازی باید نقطه عطف این تیم در فصل نوزدهم باشد.
پیمان صاحب جمعی اظهار داشت: استقلال قدری با استرس به مصاف گل گهر رفت 
و این ناشی از پیروز نشدن در ۵ هفته اول لیگ برتر بود. این استرس و محرومیت هواداران 

باعث شد تا آبی پوشان کیفیت واقعی خود را نشان ندهند.
وی اضافه کرد: گل زودهنگام استقلال خیلی زود از دست رفت و دریافت گل مساوی 
اعتماد به نفس این تیم را کاملا کاهش داد و کار را برای شاگردان استراماچونی سخت تر 
هم کرد. پیشکسوت آبی پوشان گفت: در خصوص صحنه پنالتی اصلا صحبت نمی کنم 
چون کارشناس داوری نیستم و در باره این موضوع افرادی که  تخصص دارند باید اظهار 
نظر کنند. اما آن پنالتی تمرکز تیم استقلال را کاملا بر هم زد. صاحب جمعی در ادامه بیان 
داشت: این بازی را باید نقطه عطفی برای استقلال در فصل نوزدهم دانست و شرایط تیم 
باید بعد از این بازی تغییر کند، منوط به این که نقاط ضعف و آسیب پذیر خط دفاعی هم 
ترمیم شود. مدافع پیشین آبیها ادامه داد: استراماچونی از سیستمی در استقلال اضافه 
می کند که بسیار سخت است و در دنیا هم تیم های معدودی از این سیستم استفاده 
می کنند. هر زمانی بازیکنان به شرح وظایف شان در این سیستم آشنا شوند، شرایط تیم 
تغییر می کند. وی ادامه داد: هنوز در خط دفاعی و به خصوص در عمق دفاع مشکلاتی 
وجود دارد که باید مرتفع شود. تیم هرچقدر هم که بتواند گل بزند تا زمانی که در فاز دفاعی 

اینچنین آسیب پذیر باشد، تضمینی برای موفقیت نخواهد بود.

تیم ملی والیبال در چهارمین روز رقابت های جام جهانی مقابل تیم استرالیا صف آرایی 
کرد و با پیروزی برابر این تیم به دومین برد خود در این مسابقات دست پیدا کرد.

چهاردهمین دوره مسابقات جام جهانی والیبال به میزبانی ژاپن در حال برگزاری است 
و تیم ملی والیبال ایران در روز چهارم مسابقات از ساعت ۱۱:30  دیروز مقابل تیم ملی 

استرالیا صف آرایی کرد و به برتری 3 بر یک دست یافت.
تیم های ایران و استرالیا در آخرین دیدار خود که به میزبانی تهران برگزار شد در فینال 
رقابت های قهرمانی آسیا برابر هم قرار گرفتند که تیم کشورمان برابر مردان سرزمین 

کانگورو به برتری رسیدند و عنوان قهرمانی را به خود اختصاص دادند.
ایگور کولاکوویچ در این بازی از ترکیب تقریبا جوان استفاده و مسعود غلامی، علی 
و  پور  عبادی  میلاد  کریمی،  جواد  اسفندیار،  امیرحسین  غفور،  امیر  مجرد،  اصغر 

محمدرضا موذن را راهی زمین کرد.
 ست نخست؛ ۲۵ بر ۲۲ به سود ایران

نخستین امتیاز در این ست برای ایران ثبت شد. دو تیم در ابتدا بازی برابری داشتند 
و سپس ایران با درخشش مجرد و اسفندیار تیم برتر زمین شد. نخستین تایم استراحت 
فنی با نتیجه ۸ بر 6 به سود ایران همراه شد. تیم ملی با ارائه بازی سرعتی و درخشش 
اسفندیار در حمله و دفاع موفق شد دومین تایم استراحت فنی را نیز با نتیجه ۱6 بر ۱3 
پیروز پشت سرگذاشت. در نهایت این ست با برتری ۲۵ بر ۲۲ به سود ایران خاتمه یافت.

ست دوم؛ ۲۵ بر ۱۸ به سود استرالیا
نخستین امتیاز در این ست برای شاگردان لبدف ثبت شد. استرالیایی ها در این 
ست شروع بهتری داشتند و با استفاده از اشتباهات ایران موفق شدند با نتیجه ۸ بر ۵ 
نخستین تایم استراحت فنی را با پیروزی پشت سر بگذارند. در ادامه استرالیا رفته رفته 
اختلاف امتیاز را افزایش داد تا ایگور کولاکوویچ پس از ۵ اختلاف امتیاز و در حالیکه 
ایران ۱۲ بر 7 عقب بود تقاضای تایم استراحت دهد. این وقفه تاثیری در امتیاز آوری 
شاگردان لبدف نداشت و دومین تایم استراحت فنی نیز با نتیجه ۱6 بر ۱0 به سود 
استرالیایی ها همراه شد. در نهایت این ست با نتیجه ۲۵ بر ۱۸ به سود استرالیا به پایان 

رسید.
 ست سوم؛ ۲۵ بر ۱۸ به سود ایران

امتیاز نخست این ست برای استرالیا به ثبت رسید. استرالیا تا امتیاز 3 تیم برتر زمین 
بودند اما در ادامه شاگردان کولاکوویچ اختلاف را کاهش دادند و بازی در امتیاز 4 برابر 
شد. دو تیم در ادامه برابر پیش رفتند و در نهایت نخستین تایم استراحت فنی با نتیجه ۸ 
بر 7 به سود ایران همراه شد. بازی برابر دو تیم تا امتیاز ۱۵ ادامه و دومین تایم استراخت 
فنی نیز با نتیجه ۱6 بر ۱۵ به سود ایران همراه شد. در شروع بازی ملی پوشان دو امیتاز 
متوالی کسب و ۱۸ بر ۱6 پیش افتادند تا لبدف مجبور به گرفتن تایم استراحت کند. در 

نهایت این ست با برتری ۲۵ بر ۱۸ به سود ایران به پایان رسید.
 ست چهارم؛ ۲۷ بر ۲۵ به سود ایران

نخستین امتیاز در این ست برای ایران ثبت شد. ملی پوشان ایران بازی خوب خود در 

ست سوم را ادامه و با ارائه بازی سرعتی اختلاف امتیاز خوبی ایجاد کردند، نخستین 
تایم استراحت فنی  با نتیجه ۸ بر 3 به سود تیم ایران همراه شد. شاگردان لبدف موفق 
شدند در ادامه اختلاف امتیاز را کاهش دهند و دومین تایم استراحت فنی با نتیجه 
۱6 بر ۱3 با برتری ایران همراه شد. در نهایت این ست که در امتیازات پایانی حساس و 

نزدیک پیگیری شد با برتری ۲7 بر ۲۵ ایران به پایان رسید.
تیم ملی در پنجمین بازی خود فردا یکشنبه از ساعت ۸:30 مقابل برزیل تنها تیم 

بدون شکست و صدرنشین مسابقات قرار خواهد گرفت.
سعید معروف، جواد کریمی، امیر غفور، پوریا یلی، پوریا فیاضی، فرهاد قائمی، 
میلاد عبادی پور، امیرحسین اسفندیار، علی شفیعی، مسعود غلامی، علی اصغر 

مجرد، محمدرضا حضرت پور و محمدرضا مؤذن ۱3 بازیکن ایران در چهاردهمین دوره 
مسابقات جام جهانی به میزبانی ژاپن هستند. سید محمد موسوی بزرگ ترین غایب 
ایران در این مسابقات است که به دلیل خستگی و مشکلات شخصی با موافقت ایگور 

کولاکوویچ در این مسابقات حضور ندارد.
امیر غفور امتیاز آورترین بازیکن ایران شد

امیر غفور با کسب ۱۸ امتیاز عنوان امتیاز آورترین بازیکن ایران در دیدار مقابل استرالیا 
را کسب کرد.

امیر غفور با کسب ۱۸ امتیاز عنوان امتیاز آورترین بازیکن ایران مقابل استرالیا را کسب 
کرد. الکساندر ویلیامیز نیز با ۱۹ امتیاز عنوان امتیاز آورترین بازیکن زمین را کسب کرد.

استرالیا برابر جوانان والیبالیست ایرانی زانو زد

شکار کانگوروها؛ دومین پیروزی پیاپی ایران

مهاجم جوان پاری سن ژرمن که به تازگی از دوران آسیب دیدگی رهایی 
یافته بود بازهم مصدوم شد تا دیدار حساس برابر آنژه را از دست دهد.

به گزارش ایسنا و به نقل از اکیپ، کیلیان امباپه از بازیکنان کلیدی و تاثیر 
گذار پاری سن ژرمن به شمار می آید. این بازیکن جوان در فصل جاری 
کمتر فرصت حضور با پاری سن ژرمن را به دست آورده تا جایکه به خاطر 

آسیب دیدگی یک ماه دور از میادین بود.
او در دیدار قبلی تیمش برابر بوردو برای دقایقی به میدان رفت و پاس گل 
هم داد اما نیامده دوباره مصدوم شد. توماس توخل سرمربی پاری سن 
ژرمن تاکید کرد که امباپه بعد از رهایی از آسیب دیدگی این بار از ناحیه 
کشاله ران دچار کشیدگی است و برای بازگشت به میادین به چند روز 

استراحت نیاز دارد.
به این ترتیب این بازیکن جوان دیدار حساس برابر آنژه را از دست خواهد 

داد و نمی تواند تیمش را در این دیدار حساس همراهی کند.
در حساس ترین دیدار هفته نهم رقابت های لیگ فرانسه دو تیم پاری 
سن ژرمن و آنژه در پارک دو پرانس به مصاف هم خواهند رفت. این دیدار 
تقابل تیم های اول و دوم جدول رده بندی است تا جایکه پاری سن ژرمن 
با ۱۸ امتیاز در صدر جدول رده بندی برگزار می شود و آنژه هم با ۱6 در 

رده دوم است.

گزارش یک شبکه تلویزیونی آرژانتینی حاکی از آن است که باشگاه بارسلونا قصد دارد 
در صورت عدم بهبود عملکرد آبی اناری ها، »مارچلو گایاردو« سرمربی آرژانتینی باشگاه 

ریورپلاته را جایگزین »ارنستو والورده« کند.
کاتالان ها از آغاز فصل جدید روزگار خوشی را در زمین بازی سپری نمی کنند و والورده 
اگرچه ستاره های بزرگی را در اختیار دارد اما تیم تحت هدایت وی از ارائه عملکردی هم 

سطح با آنچه سال گذشته به نمایش می گذاشت، ناکام مانده است.
شاید به همین دلیل، گزارش  این شبکه تلویزیونی آرژانتینی از قرار گرفتن گایاردو در 
رادار باشگاه بارسلونا به عنوان جانشین احتمالی والورده حکایت دارد. تی ان تی اسپورتس 
در گزارش خود مدعی است گایاردو که سال گذشته عنوان قهرمانی جام لیبرتادورس را 
برای ریورپلاته به ارمغان آورد، گزینه نخست آبی اناری ها در صورت عدم بهبود شرایط تحت 
هدایت »مورچه آرام« اسپانیایی است. با این وجود، با توجه به اینکه ریورپلاته در حال حاضر 
در مقطع حساسی از فصل قرار دارد و تکلیف جدال مرحله نیمه نهایی آنان با رقیب سنتی 
یعنی بوکا جونیورز در جام لیبرتادورس سال ۲0۱۹ هنوز مشخص نشده است، گاریاردو 
هیچ تمایلی برای پذیرفتن شغل پیشنهادی نیوکمپ در آینده ای نزدیک از خود نشان نداده 
است. علاوه بر این، گایاردو که به تازگی قرارداد خود را با ریورپلاته تمدید کرده است، تا 
سال ۲0۲۱ با این باشگاه قرارداد دارد بنابراین در صورتی که آبی اناری ها بخواهند گایاردو 
را روی نیمکت داغ نیوکمپ بنشانند، برای جدا کردن وی از بوینس آیرس کار سختی را 

پیش رو دارند.

 هموطن »مسی« گزینه جانشینی »والورده« در بارسلوناام باپه بازهم مصدوم شد

صعود سراسری کارکنان وزارت نیرو به قله 3200 متری برف 
انبار روستای فردو با شعار صرفه جویی در مصرف آب برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، صعود 
سراسری کارکنان وزارت نیرو به قله برف انبار با حضور کوهنوردانی 
از صنعت آب و برق سراسر کشور و با شعار صرفه جویی در مصرف 

آب و به میزبانی شرکت آب و فاضلاب استان قم انجام شد.
* هزینه برای ورزش سرمایه گذاری است

رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم در آیین افتتاحیه این صعود که با حضور حسین زاده دبیر 
شوراي مرکزي ورزش وزارت نیرو، جمعی از مسئولان استان و  
ورزشکارانی از شرکت های آب، آبفا، توزیع برق و... سراسر کشور 
ویژه  به تشریح جایگاه  برگزار شد در سخنانی  پارسیا  در هتل 
معنوی قم در جهان اسلام و همچنین موقعیت جغرافیایی ویژه 
این شهر در کشور پرداخت و با اشاره به اقدامات وزارت نیرو در 
شهر گفت: امروز صد در صد جمعیت شهری استان قم از آب 

سالم و بهداشتی برخوردار هستند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود ورزش را نیاز ضروری 
جسم و روح انسان دانست و اظهار داشت: ورزش در کنار تمام 
نیازهای انسان قرار دارد و به هیچ عنوان حذف آن امکان پذیر 

نیست.
دکتر علی جان صادق پور با بیان اینکه جامعه ای که افراد آن 
ورزش نکنند امکان توسعه و پیشرفت ندارد، هزینه برای ورزش را 
سرمایه گذاری دانست و گفت: ما در شرکت آب و فاضلاب استان 
قم با همین رویکرد مباحث ورزشی دنبال می کند زیرا معتقدیم 
کارکنانی که جسم و روح سالم داشته باشند در ارائه خدمت به 

مردم نیز بهتر عمل می کنند.

وی با اشاره به برنامه های وزارت نیرو به منظور توسعه ورزش 
را گل سرسبد  تابعه، کوهنوردی  بین شرکت های  همگانی در 
ورزش ها دانست و گفت: این ورزش هم جسم انسان را پرورش 
می دهد و هم به افزایش روحیه دوستی، همکاری و هماهنگی 

کمک می کند زیرا در آن رقابت وجود ندارد.

 55 درصد کارکنان وزارت نیرو وزرش می کنند
با  مراسم  این  در  نیز  نیرو  وزارت  ورزش  مرکزي  شوراي  دبیر 
ایران  جانبازان  و  ایثارگران  شهدا،  خاطره  و  یاد  گرامیداشت 
اسلامی، قهرمانان واقعی کشور را این عزیزان دانست و گفت: 
بالاترین افتخار شهدا و ایثارگران پلاک هایی است که از آن ها 

یادگار مانده است و ما امروز مدیون یکایک آن ها هستم.
وی در ادامه با اشاره توجه جدی وزارت نیرو به سلامت کارکنان 
گفت: امروز با حمایت همه مدیران عامل و مدیران وزارت نیرو در 
سراسر کشور 55 درصد همکاران ما در صنعت آب و برق ورزش 
می کنند. مالک حسین زاده با بیان اینکه برای سال 98 بیش 
از 26 برنامه کشوری برای کارکنان وزارت نیرو پیش بینی کردیم، 
اظهار داشت: تا کنون 9 برنامه اجرایی شده و مابقی نیز تا پایان 

سال انجام خواهد شد.
وی با اشاره به نگاه ویژه وزیر نیرو به نشاط و سلامت کارکنان 
صنعت آب و برق کشور اظهار داشت: بر اساس آمار همکارانی که 
ورزش می کنند از سلامت بیشتری برخوردار هستند و از کمترین 

مرخصی استعلاجی استفاده می کنند.
دبیر شوراي مرکزي ورزش وزارت نیرو آمار ورزش همگانی در 
کشور را زیر 15 درصد اعلام کرد و گفت: کارکنان دولت کمترین 
را دارند و هزینه های استعلاجی  و بیشترین افسردگی  تحرک 

زیادی را بر روی دست سازمان های خود می گذارند.
از استرس را ورزش دانست و گفت: در  وی تنها راه جدایی 
اصلی  متولیان  شهرداری ها  و  بیمه ها  توسعه یافته  کشورهای 

ورزش هستند اما ما ورزش را تنها در حد شعار نگه داشته ایم.
نیرو  وزارت  ورزشی  آینده  برنامه های  به  اشاره  با  زاده  حسین 
دفاع  آموزشی  دوره های  برگزاری  تابعه،  شرکت های  کارکنان 
شخصی ویژه نگهبانان صنعت آب و برق و برگزاری دوره آموزشی 

غواصی را از جمله این برنامه ها برشمرد.
وی در پایان از میزبانی شرکت آب و فاضلاب استان قم از صعود 
سراسری وزارت نیرو قدردانی کرد و مدیرعامل آبفای قم را فردی 

ورزشکار و منشأ خیر در ورزش کارکنان دانست.

به میزبانی شرکت آب و فاضلاب استان قم؛

کوهنوردان وزارت نیرو به قله برف انبار صعود کردند

لیست جدید تیم ملی فوتبال ایران برای دیدار مقابل تیم های کامبوج و بحرین نکات جالب 
توجهی را در دل خود دارد. صبح دیروز مارک ویلموتس، سرمربی تیم ملی فوتبال ایران لیست 
۲3 نفره خود را برای ۲ دیدار پیش روی تیم ملی مقابل تیم های کامبوج و بحرین در چارچوب 
دور دوم رقابت های انتخابی جام جهانی ۲0۲۲ قطر و جام ملت های ۲0۲3 چین اعلام کرد. 

لیستی که نکات جالبی در دل خود دارد.
لیگ برتر ایران:

پرسپولیس پنج بازیکن: علیرضا بیرانوند، محمدحسین کنعانی زادگان، محمد نادری، احمد 
نوراللهی، وحید امیری

استقلال ۲ بازیکن: سیاوش یزدانی، علی کریمی
سپاهان سه بازیکن: پیام نیازمند، مرتضی منصوری، محمد محبی

تراکتور چهار بازیکن: محمدرشید مظاهری، احسان حاج صفی، مسعود شجاعی، اشکان 
دژاگه

سوپرلیگ ترکیه: ترابوزان اسپور: مجید حسینی
لیگ برتر پرتغال: آوس: مهرداد محمدی- ریو آوه: مهدی طارمی

لیگ برتر روسیه: زنیت: سردار آزمون
فرد-  انصاری  کریم  گنجی-السیلیه:  پورعلی  مرتضی  العربی:  قطر:  ستارگان  لیگ 

الشحانیه: رامین رضاییان
ژوپیلرلیگ بلژیک: خنت: میلاد محمدی - یوپن: امید ابراهیمی

۱۲ تیم لیگ برتری بدون بازیکن؛ پرسپولیس صدرنشین شد
از بین ۱6 تیم لیگ برتری تنها از چهار تیم، بازیکن دعوت شده است و ۱۲ تیم سهمیه ای 
ندارند. پرسپولیس با پنج نماینده، ۲۱ درصد دعوت شده های تیم ملی را تشکیل می دهد. 
تراکتور مانند اردوی قبلی چهار نماینده خواهند داشت. استقلال با کاهش سهمیه، ۲بازیکن در 

تیم ملی دارد و سپاهان برخلاف اردوی قبلی، در این اردو سه سهمیه خواهد داشت.
چه کسانی خط خوردند؟ یک سورپرایز بزرگ

نسبت به دعوت شدگان اردوی قبلی، چهار بازیکن در لیست کنونی ویلموتس حضور ندارند. 
بی تردید علیرضا جهانبخش مهمترین غایب اردوی پیش رو است. ملی پوش ایرانی شاغل در 

لیگ برتر انگلستان که هنوز نتوانسته در لیگ برتر برای برایتون بازی کند با صلاحدید ویلموتس 
جزو دعوت شده ها نیست. مهدی ترابی وینگر پرسپولیس نیز دیگر بازیکنی است که نتوانسته 
مرد بلژیکی را برای حضور در این اردو مجاب کند. وریا غفوری و سید حسین حسینی هم دو 
نماینده باشگاه استقلال هستند که بعد از نتایج ضعیف این تیم در لیگ نوزدهم مورد توجه کادر 

فنی قرار نگرفتند و در این اردو حضور ندارند.
تازه واردها چه کسانی هستند؟ هت تریک طوفان زرد

به جای چهار بازیکن مذکور، پیام نیازمند، مرتضی منصوری، محمد محبی و مهرداد محمدی 
دعوت شده اند. نیازمند در ترکیب سپاهان خوش درخشیده و هنوز دروازه اش باز نشده است. 
او ۱۵7 دقیقه تا شکستن رکورد سید حسین حسینی در دقایق بسته نگه داشتن دروازه فاصله 
دارد. مرتضی منصوری برای اولین بار به اردوی تیم ملی فراخوانده می شود. مدافع راست طلایی 
پوشان اصفهانی که فصل قبل برای شهر خودرو توپ می زد، در این فصل ۲ پاس گل داده و یکی 
از خوب های تیمش بوده است. این بازیکن ۲۹ ساله و اهل شوش به جای وریا غفوری در اردوی 
پیش رو همراه تیم ملی خواهد بود. دیگر بازیکن جدید دعوت شده محمد محبی است. پدیده 
این فصل ترکیب تیم امیر قلعه نویی که ۲ گل زده و یکی از بهترین ها بوده است. محبی فصل 
قبل در لیگ یک و برای تیم شاهین توپ می زد. مهرداد محمدی نیز آنقدر در ترکیب آوس خوش 
درخشید که ویلموتس را مجبور به دعوت کرد. او در این فصل ستاره تیم قعرنشینش بوده و اگر به 

همین روند ادامه دهد قطعا فصل آینده می تواند به تیم های بزرگ تر راه پیدا کند.
پیرترین و جوان ترین دعوت شده با ۱۴ سال فاصله سنی

پنج بازیکن از ۲3 بازیکن فراخوانده شده 30 و بالای 30 سال سن دارند. مسعود شجاعی با 
3۵ سال مسن ترین بازیکن دعوت شده است. پس از او اشکان دژاگه با 33 سال، امید ابراهیمی 
با 3۲ سال، وحید امیری با 3۱ سال و محمد رشید مظاهری با 30 سال قرار دارند. در سوی 
مقابل محمد محبی با ۲۱ سال و سید مجید حسینی با ۲3 سال جوان ترین بازیکنان فعلی تیم 

ملی ایران به حساب می آیند.
جای این چهار بازیکن، خالی

مشخص است که مارک ویلموتس و همکارانش نگاه دقیقی روی رقابت های لیگ و همچنین 
عملکرد لژیونرها داشته اند. دعوت نشدن علیرضا جهانبخش، سعید عزت اللهی، امیر عابدزاده و 

... در بین بازیکنان شاغل در لیگ های خارجی نشان از همین مساله دارد. با این حال انتظار 
اسماعیلی  فرشید  )پرسپولیس(،  زاده  خلیل  شجاع  چون  بازیکنانی  درخشش  می رفت 
)استقلال(، امید نورافکن )سپاهان(، ایمان سلیمی ) تراکتور تبریز(، شهریار مغانلو )پیکان 
تهران( و ... در لیگ برتر دیده شود. بازیکنانی که در این فصل برای تیمهای خود نمایش بسیار 

قابل قبولی داشته اند.
چهار نفری که می شد دعوت نشوند

در سوی مقابل نمایش برخی از بازیکنان حاضر در این لیست چندان در ماه های اخیر قابل 
توجه نبوده اما بازهم موفق شده اند ویلموتس را برای حضور در اردو مجاب کنند. به طور مثال 
وحید امیری، علی کریمی، اشکان دژاگه و امید ابراهیمی یا برای تیم های خود نمایش قابل 
قبولی نداشته اند یا فرصت زیادی برای خودنمایی پیدا نکرده اند اما با این وجود جزو دعوت شده 
ها قرار گرفته اند. تیم ملی فوتبال ایران باید روز هجدهم مهرماه در ورزشگاه آزادی به مصاف تیم 
نه چندان قدرتمند کامبوج برود و سپس پنج روز بعد در منامه مقابل بحرین صف آرایی کند. 
شاگردان ویلموتس بعد از استراحت در هفته نخست، در دومین هفته با نتیجه ۲ بر صفر از سد 

هنگ کنگ گذشتند و سه امتیازی شدند.

هرآنچه باید از لیست جدید تیم ملی بدانید؛

صدرنشینی پرسپولیس، سقوط استقلال و حمله طوفان زرد
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علی ربیعی

 به تجربه همه این سال ها آموخته ایم - آموخته ام که مقاومت ملی هنگامی می تواند 
منجر به نتیجه ملموس شود که در عرصه جهانی نیز یک حرف محکمه پسند ویک 
استدلال قابل قبول برای افکار عمومی جهانی داشته باشیم. به عبارت دیگر نیروی اصلی 
ایران در فراسوی قدرت سخت افزاری و نظامی آن که امری است ضروری، درنیروی نرم آن 
و به تعبیر امروزی در "قدرت نرم" آن نهفته است. ما حتی زمانی که به تعبیر تاریخی امام 
خمینی قدرت نظامی مان در مقایسه با ابرقدرت های زمانه "هیچ" بود به یمن قدرت بیانی 
وحقانیت ومشروعیت مطالبه خودمان برای استقلال وآزادی واثبات این حقانیت در منظر 
افکار عمومی جهانی به  دستاوردی به نام "جمهوری اسلامی ایران " رسیدیم. به بیان دیگر 
این جمهوری در زمینه  "هیچ" قدرت مسلحانه و نظامی و بر بنیان کلام و اتحاد همه ملت 
حول مطالبات مشروع ومستدل برای جهان تاسیس شد. در آن ایام امثال رجوی به رهبری 
انقلاب طعن می زدند که مگر می شود "فقط با صلوات وتکبیر وسخنرانی و با گل در مقابل 
گلوله" به پیروزی رسید و آنگاه که این پیروزی در دسترس ملت ایران قرار گرفتند گفتند این 

انقلاب محصول "سازش با امپریالیست ها" بود.
امروز نیز آنها که در تحقیر دستاوردهای اخلاقی ایران و در همسان سازی امر مذاکره 
با "ذلت وسازش" می گویند "کاپ اخلاق" به ماچه، فراموش می کنند که در درجه اول 
این امریکاست که همواره در نهایت هوشیاری شیطانی که از او انتظار می رود کوشید 
سیمای ایران در منظر افکارعمومی ایران را به شکل "تخریب کننده صلح وآرامش منطقه 
ای وجهانی"، "حامی تروریست"، "غیر عادی" و در نهایت "غیر اخلاقی" بازنمایی کند 
و فراموش می کنند که امریکا با توسل به همین برچسب ها غیراخلاقی و در غیاب یک 
دیپلماسی فعال بود که موفق به تشکیل آن اجماع جهانی وتحمیل آن قطعنامه های 
ایرانسوز به کشورمان شود. اگر در زمان مناسب یعنی در آن هشت زمستان طولانی یک 
دیپلماسی فعال داشتیم و ضد آن برچسب ها که تماما عنوانی "ضد اخلاقی" داشتند قیام 

می کردیم امروز در جایگاهی نبودیم که به منظور اثبات سرشت صلح آمیز برنامه هسته ای 
در موقعیت دشوار کنونی قرار بگیریم. در آن سالها  دانشمندان ما امر غنی سازی هسته 
ای را به خوبی به پیش می بردند اما سیاستمداران ما نتوانستند همپای دانشمندان حرکت 
کرده و امر صلح سازی را در سرلوحه سیاست منطقه ای و سیاست جهانی خود قرار دهند. 
فراموش نکنیم که  در آن سال های زمستانی برای دیپلماسی کشورمان بود که نتانیاهو 
در سازمان ملل یکه تازی می کرد و در اوج عقلانیت شیطانی خود مدعی می شد ایران 
به شکل غیر قابل تحملی برای جهان "غیر عادی یعنی غیر عقلانی" است ومثل شوروی 
اتمی نیست که از حداقل منطق عقلانی برای جهان برخوردار بود بلکه منطقی "انتحاری 

" دارد و شبیه "آلمان نازی" است.
امروز در پرتو دیپلماسی پویا و تهاجمی ایران دیگر آن حنای شبیه سازی صهیونیستی که 
می گفت ایران "غیرعادی" یعنی "شبیه آلمان نازی" است خریداری ندارد. قدرت گفتمانی 
ایران در سطح جهانی یک بار دیگر ودر ترازی تکاملی در حال بازگشت به آن نقطه اوج 
نوفل لوشاتویی است که امام خمینی می گفت: "آقایان نترسید از این ابرقدرت ها. اگر یک 
ملتی قیام کرد برای مصالح خودش ... یک وقت می خواهیم جنگ خارجی بکنیم، ]در[ 
جنگ خارجی ما هیچ هستیم و آنها همه چیز دارند؛ یک وقت یک ملتی یک حرفی دارد 
که همه عالم می پذیرند... و هیچ قدرتی با افکار عمومی دنیا نمی تواند مقابله بکند. ما الآن 

متوجه کردیم تمام افکار عمومی دنیا را به ایران." 
با وام  گرفتن تحلیل حکیمانه امام خمینی می توان گفت روحانی حرف "عالم پسند" 
ایران را در یک سطح جهانی رونمایی کرد. تا قبل از سفر روحانی این ترامپ بود که می 
کوشید گفتمان "صلح جویی منطقه ای" و"مذاکره جویی" را  به سود خود مصادره  کند و 
از "مذاکره بدون پیش شرط" سخن می گفت. روحانی بطلان ادعای ترامپ را نشان داد و 
در یک سطح جهانی اثبات کرد که "مذاکره به شرط استمرار تحریم" نمی تواند یک مذاکره 
واقعا "بدون پیش شرط" در مفهوم محصل ومتعارف آن باشد و مذاکره حقیقی آن است که 
تیغ تحریم از دست حریف ستانده شود. در حقیقت این ترامپ بود که به تعبیر ریزنگرانه 

روحانی نشان داد که از مذاکره بدون تیغ تحریم هراس دارد. ایران در فراسوی "اسم برجام" 
امریکا را دعوت به بازگشت به "رسم برجام " کرد. "رسم برجام" که در متن انگلیسی به 
"چارچوب" ترجمه شد چیزی نیست جز همان چارچوب جهانی "۵ بعلاوه یک" که با ایران 
"هفت جانبه " می شد. ما اکنون در موقعیتی قرار گرفته ایم که نه تنها از منظر ملی بلکه از 
موضعی جهانی امریکا را به توبه یعنی بازگشت به جهانی فرا می خوانیم. میز جهانی ۱+۵ 
در کنار ایران، همان میزی بود که امریکا آن را به خطا و به توهم "فروپاشی" و "براندازی" 

آن را ترک کرده بود.
تلاش روحانی در کنار سران اروپایی معطوف به تبدیل 4+۱ ونهایتا احیای همان فرمول 
هفت کشوری بود. برچسب "غیر عادی" بودن ایران که امریکا سعی در کوبیدن آن بر 
سیمای کشورمان دارد مفهومی جز "غیر جهانی" بودن ایران یعنی برقراری معادله "ایران 
در مقابل جهان" ندارد. ایران این حربه گفتمانی را یک بار با موفقیت تمام خنثی کرد. 
این برچسب در آن هشت زمستان طولانی محاق دیپلماسی کارکردی مخرب داشت و 
اصلی ترین انرژی مادی و معنوی ایران را در سال های درآمد هشت صد میلیارد دلاری می 
توانست صرف سازندگی وارتقای کشور به تراز کشورهای پیشرفته آسیای جنوبی شود به 
هرز برد. حتی در اوایل مذاکرات هسته ای مدعای اصلی امریکا این بود که ایران باید "به 
جهان " نشان دهد که برنامه هسته ای او ماهیتی صلح آمیز دارد. به عبارت دیگر امریکا 
تا آن لحظه موفق شده بود مفهوم "جهان" ومفهوم "امنیت جهانی" و"صلح منطقه ای" را 
به سود خود مصادره کند. دستاورد بزرگ برجام این بود که حربه مذکور را از دست امریکا 
گرفت، آن شش کشور که تا قبل از نیل به توافق نهایی در مقابل ایران بودند و"جهان" را 
نمایندگی می کردند، در لحظه قرائت توافق هسته ای در کنار ایران قرار گرفتند وهمه آن 
شش کشور و ما "هفت کشور" شدیم و بیانیه واحدی قرائت کردیم. اتهام و برچسب "نا امن 
سازی جهان" که تا آن لحظه به مصادره نامشروع امریکا در آمده بود ناچسبی خود را آشکار 
کرد و مفهوم "امنیت جهانی" دگرگون شد. ایران در کنار جهان و نه ضد جهان، و جهان در 
کنار ایران ونه به شکل بازجو ومتهم کننده ایران قرار گرفت وهر هفت طرف مذاکره نشان 
دادند که امنیت جهانی امری است جهانی و"همه هفت کشور" باید به طور یکسان خود را 

متعهد به "امن ترسازی جهان " بدانند.
اتفاق مشابهی در نیویورک و در فرایند مذاکره ایران با 4+۱ و تلاش برای تبدیل آن به 
۵+۱+۱ رخ داد آنگاه که ظریف در متن پیشنهادی 4+۱ وامریکا دست برد وآن را اصلاح 
کرد: ایران "کلیت" فرمول رفع تحریم در کنار امر صلح سازی منطقه ای را پذیرفته بود اما 
در جزئیات فنی آن حرف داشت: تلاش برای امن تر سازی منطقه یک تلاش منطقه ای و 
همگانی و با شرکت همه بازیگران منطقه ای و جهانی باید باشد و امریکا حق ندارد به طور 
یک طرفه خود را در جانب "جهان" قرار دهد و ایران را به سمت دیگر این معادله براند. آن 
روز در لحظه شکل گیری توافق هسته ای در وین گفتیم "ما به مثابه هفت کشور" خود را 
متعهد به امن تر سازی جهانی می دانیم وامروز در نقطه ای قرار داریم که توافقی را برای 
امن تر سازی منطقه و برای عبور از جنگ منطقه ای به صلح شکل دهیم. ایران این بار در 
موقعیتی بهتر برای اثبات جهانیت خود و ضد جهانی بودن امریکا دارد. زیرا ستیزه آشکار 
ترامپ با "جهانی شدن" که در سازمان ملل هم برآن تاکید کرد، شانس همسویی ایران و 
جهان برای اعمال فشار دیپلماتیک بر امریکا را افزایش داده است. امریکا با توسل به همان 
دلیلی از برجام خارج شده که از پیمان اقلیمی پاریس و از بسیاری معاهدات تجاری و 
حقوق بشری جهان خارج  شد. ایران به شرط حرکت در کنار جهان، قادر خواهد بود امریکا 

را بر سر میز ۵ به علاوه یک بازگرداند.
یعنی یک بار دیگر ما در موقعیت گرگ ومیش وین – هتل کوبرگ و پیشا وین – قرار گرفتیم، 
هنوز نتیجه ای حاصل نشده است اما مذاکره در مفهوم حقیقی خود چیزی جز همین 
تلاش ها، عقب گردها و نهایتا پیشروی نیست. این را تجربه برجام به ما می گوید که مذاکره 
کنندگان بارها در موقعیتی قرار گرفتند که میز مذاکره را ترک کنند و به خانه بازگردند. 
روحانی در نهایت ذکاوت نخواست وارد اتاقی شود که  طرف امریکایی بدون وانهادن تیغ 

تحریم قصد ورود بدان دارد و به خانه بازگشت. اما این مسیر ادامه دارد.
دستیار اجتماعی رئیس جمهور و سخنگوی دولت 

جریان رقیب اصلاح طلبی را ضعیف کرد؟

ضرورت های پیله نشینی اصلاحات

 جریان اصلاحات برای احیای فروغ، بالندگی و کارآمدی خود در عرصه سیاسی، 
به خودانتقادی و بازاندیشی درون گفتمانی نیاز دارد. از نگاه طیفی از تحلیلگران، 
این جریان را پیله ای باید که به دور خود بتند و ضمن پیرایش، آرایش و دگردیسی، 

با عقلانیت سیاسی مضاعف و بنیان های اندیشه ای قوی به عرصه جامعه بازگردد. 
جریان اصلاحات که در سال های دهه 70 با ارایه رویکردی تازه به مسایل و اتخاذ 
شیوه ای متفاوت در کنشگری، افقی تازه پیش روی حیات سیاسی کشور گشوده 
بود، امروز و پس از عبور از فراز و فرودهای بسیار به دوران حضیض خود رسیده است.
اصلاح طلبان در سال های گذشته، به ویژه در سال های پس از ۸۸،  اگرچه 
توانستند پس از عبور از مضیقه های بسیار و اتخاذ سیاست های اقتضایی، مسیر 
بازگشت خود به ساختار قدرت را باز کنند و در نهادهایی چون دولت، مجلس و 
شورای شهر و روستا دستی بر آتش داشته باشند، ولی حاصل سیاست ورزی آنان، با 

مطالبات مردم و خود اصلاح طلبان همخوانی چندانی نداشته است.
آنچه مسلم است اینکه امروز جریان اصلاح طلبی ارتباط عمیق خود را با »جامعه 
مدنی« یعنی نهادی که خود از آن برآمده است از دست داده است. اشاره چندی 
پیش رییس دولت اصلاحات مبنی بر اینکه حتی در صورت »تَکرار« او هم مردم دیگر 

پای صندوق های رای نمی روند، از این واقعیت گریزناپذیر نشان دارد.
در واکاوی چرایی این افول، اصلاح طلبان دلایل مختلفی را مطرح می کنند. 
برخی شرایط حاکم بر فضای سیاسی، مشی محافظه کارانه نهادهای حاکمیتی و 
تمامیت خواهی جریان سیاسی رقیب را از دلایل این ناکامی بر می شمرند. برخی 
دیگر با انتقاد از خود، نحوه سیاست ورزی اصلاح طلبان در بازی قدرت را از عوامل 
به وجود آورنده این وضعیت بر می شمرند و برخی دیگر ریشه های این سقوط را 
در فازی فراتر از عرصه عملیاتی می جویند و به مسایل گفتمانی اصلاح طلبی می 

پردازند.
جریان رقیب اصلاح طلبی را ضعیف کرد؟

بسیاری از اصلاح طلبان »کم کارآمدی« خود در نهادهایی چون قوه مجریه و مقننه 
در سال های گذشته را به محدودیت ها و محذوریت هایی نسبت می دهند که از 
سوی جریان رقیب برسر راه عملکرد دولت و مجلس ایجاد شده است. تاکید بر گزاره  
غیرمکفی بودن اختیارات رییس جمهوری و سنگ هایی که دلواپسان پیش پای 
عملکرد بهارستان و پاستورنشینان انداخته و می اندازند، نشانگانی از این رویکرد 

به همراه دارد.
البته پربیراه هم نمی گویند اصلاح طلبانی که در ارزیابی عملکرد خود در سال 
های گذشته، متغیر »کنش رقیب« را هم مورد توجه قرار می دهند. مخالفت های 
تند و خارج از عرف برخی نمایندگان نزدیک به جریان سیاسی خاص با موضوعاتی 
چون تصویب »برجام«، »لوایح FATF «، »کودک همسری« و ... را می توان در این 

زمره گنجاند.
اما این، تمام ماجرا نیست. به گفته برخی ناظران، ساختارهای سیاسی و انتخاباتی 
هم راه و روزنه سیاست ورزی اصلاح طلبان را تا اندازه زیادی سد می کنند. بسیاری 
از نیروهای اصلی اصلاح طلبی در انتخابات سال های گذشته پشت سد نظارت 
استصوابی شورای نگهبان ماندند و حتی از ورود به عرصه رقابت های انتخاباتی 
محروم شدند. این مساله از دید اصلاح طلبان نه تنها برنامه ها و عملکرد آنان را 
مختل کرد، بلکه در سطحی کلی تر از شکل گیری مجلسی کارآمد هم جلوگیری 
کرد. به گفته »یدالله طاهرنژاد« فعال سیاسی اصلاح طلب، در مجلس دهم اتفاقی 
که افتاد این بود که شورای نگهبان، لیدرهای جریان اصلاح طلب را رد صلاحیت کرد 
و مردم هم در پای صندوق رای، لیدرهای جناح اصول گرا را رد صلاحیت کردند و در 

نتیجه این موضوع روی شکل گیری مجلس تاثیر گذاشت.
بسیاری از اصلاح طلبان بر این باورند که اگر صلاحیت ها با وسعت نظر بیشتری 
بررسی بشود و افراد بیشتری بتوانند از فیلتر شورای نگهبان عبور کنند و به افکار 
عمومی عرضه شوند حتماً مجلس قدرتمندتری خواهیم داشت. طرفداران رویکرد 
گفت و گو با نهادهای حاکمیتی از جمله شورای نگهبان برای اتخاذ رویکرد موسع در 

بررسی صلاحیت ها، از این منطق پیروی می کنند.
 »مقصر خودمانیم«

نحوه  در  را  ورزی   ناکامی خود در سیاست  اما دلایل  از اصلاح طلبان  برخی 
کنشگری سیاسی هم حزبی های خود می جویند. این گروه بر این باورند که راهبرد 
»ائتلاف« با نیروهای میانه اصولگرایی که به پیروزی فهرست امید در مجلس دهم و 
دور دوم ریاست جمهوری روحانی انجامید، به اندازه کافی بنیان ها و چفت و بست 
های محکم و قابل اطمینانی نداشت که بتواند به پیاده سازی ایده های اصلاح 
طلبی در عرصه عمل بیانجامد و اتفاقا همین مساله به اعتبار اصلاح طلبی ضربه 

زده و باعث ریزش پایگاه رای آنان شده است.
از دید این افراد، نزدیکی و همپیمانی با گروه های میانه رو، حتی اگر بتواند روزنه 
های ورود به ساختار قدرت را به روی اصلاح طلبان باز نگاه دارد، ولی در ادامه راه، به 
توانمندی اصلاح طلبان در پیاده سازی ایده های خودشان در عرصه سیاست ورزی 
نخواهد انجامید. از این رو گروهی تکرار راهبرد ائتلاف را به سوء استفاده نیروهای 
فرصت طلب، هزینه کرد از اعتبار اصلاح طلبی و تضعیف و اضمحلال بیش از پیش 

اصلاح طلبی معنا می کنند.
در برابر، طیفی دیگر از اصلاح طلبان بر این باورند که با توجه به رویکرد شورای 
نگهبان نسبت به نیروهای اصلی اصلاح طلبی، عدم ائتلاف با نیروهای میانه رو، 
عملا راه ورود اصلاح طلبان به قدرت را می بندد. عدم حضور در قدرت هم به حذف 

تدریجی اصلاح طلبان منجر خواهد شد که مطلوب نیروهای مقابل است.
این مبحث، البته بر مفروض »لزوم حضور اصلاح طلبان در ساختار قدرت« مبتنی 
است؛ ایده ای که طیف راست جناح چپ سیاسی این روزها بر آن تاکید بسیاری 
دارد. صدایی که این روزها از حزب »کارگزاران سازندگی« شنیده می شود، ناظر بر 
این ایده است که اصلاح طلبی برای تداوم حیات و اثرگذاری بر عرصه سیاسی ناگزیر 

از حضور در سطح بالای هرم قدرت است.
اصلاحات و پیله هایی که باید به دور خود بتند

 در حالی که برخی اصلاح طلبان کم کارکردی جریان متبوع خود را در »در دست 
نداشتن کامل نهادهای قدرت« می جویند، برخی دیگر معتقدند ریشه های روند 
رو به افول اصلاح طلبی را باید در خود این جریان و پایه های اندیشه ای آن جست.

از دید این گروه، اتفاقا جریان اصلاح طلبی به طور فزاینده ای درگیر منطق و بازی 
قدرت شده و تمام هستی خود را به بازی قدرت منحصر کرده است. همین مساله 
زمینه های فرصت طلبی عده ای را به نام اصلاح طلبی فراهم کرده و »کوتوله هایی« 
را وارد بازی سیاسی کرده که به نام اصلاح طلبی منفعت طلبی های خود را پیگیری 

می کنند.
»محمدرضا تاجیک« نظریه پرداز اصلاح طلبی معتقد است که تا وقتی نتوانیم 
اصلاح طلبی را از چمبره برخی به ظاهر اصلاح طلبان برهانیم، نمی توانیم اصلاح 

طلبی را نو کنیم.
به گفته تاجیک، اصلاح طلبان به یک دوران دور از خانه قدرت احتیاج دارند، یعنی 
این فضا مجال دیدن، محاسبه نفس و نقد خود را از آن ها گرفته و احتیاج دارند که 
یک مدتی از این فضا خارج باشند و خودشان را ریکاوری کنند، تا آن منزلت و شأنیت 
اجتماعی از دست رفته را با آن مقبولیت و مشروعیتی که خدشه دار شده را به شکلی 

باز بگردانند.
بسیاری از بزرگان اصلاح طلبی اغلب از جناح چپ این جریان به ایده بازنگری 
درون گفتمانی باور دارند. چرا که از دید آنان »قدرت، فقط قدرت سیاسی نیست، 
قدرت، قدرت اجتماعی و فرهنگی است. قدرت در ریزبدنه های جامعه پخش 

است«.
اصلاح طلبی برای بازیابی قدرت و مقبولیت خودش در جامعه علاوه بر بازنگری 
بنیان های اندیشه ای نیازمند تقویت پیوندهای خود با جامعه مدنی، یعنی جایی 
است که خود برآمده از آن است. از این رویکرد دوری گزینی از قدرت، نه تنها به 
مرگ تدریجی اصلاحات در عرصه سیاسی منجر نخواهد شد، بلکه فرصتی را برای 
بازاندیشی درون گفتمانی و خیزش از خاکستر اصلاح طلبی متصلب و تولد یک 

اصلاح طلبی پویا و نقدپذیر ایجاد خواهد کرد.
به اصطلاح، اصلاح طلبان باید سنگ های تردید را با خودشان واکنند و سپس 
با ایده ای منسجم، محکم و خلل ناپذیر و استراتژی هدف محور، عملا وارد عرصه 
سیاسی شوند. اختلاف نظرهای این روزهای اصلاح طلبان در مورد مباحثی چون 
اهداف ماهوی این جریان، رهبری، بازسازی تشکیلاتی، راهبردهای انتخاباتی و ... 
که در اردوگاه اصلاح طلبی بروز می کند و از دید جریان رقیب به انشقاق در جریان 
چپ سیاسی تعبیر می شود، از تصلب اندیشه ورزی در جریان اصلاح طلبی نشان 

دارد.
اصلاح طلبی برای احیای عقلانیت سیاسی، شکوفایی اندیشگی، فروغ و بالندگی 

و بازگشت به روزهای اوج خود به پیله نشینی و تکامل نیاز دارد.

اعظم حمیدپور *

رهاورد سفر نیویورک: صلح منطقه ای در دسترس قرار گرفت

دیپلماسی و رنگ باختن حنای دشمنان ایران

محمدباقر قالیباف بعد از گذشت بیش از دو سال از آخرین انتخاباتی که در آن کاندیدا شده 
بود حالا دست به کار شده و  برای آنچه در سر می پروراند  نه منتظر رخصت اصولگرایان شده 
است و نه در او عزمی دیده می شود که دنباله رو تصمیماتی باشد که در درون اردوگاه اصولگرایی 

گرفته می شود.
سردار اصولگرا، بعد از گذشت بیش از دو سال از آخرین انتخاباتی که در آن کاندیدا شده بود، 
بازهم دست به کار شده و برای آنچه تحت عنوان »نواصولگرایی« در سر می پروراند نه منتظر 
رخصت اصولگرایان شده نه در او عزمی دیده می شود که دنباله رو تصمیماتی و فرمان هایی 
باشد که از درون اردوگاه اصولگرایی صادر می شود. هرچه به انتخابات نزدیک می شویم اصرار 
قالیباف بر عملیاتی کردن ایده هایش در قالب دو کلیدواژه »نو اصولگرایی« و »مجلس نو« 
بیشتر از قبل می شود. او تا به امروز چندین بار خطاب به جوانان اصولگرا نامه های سرگشاده 
نوشته و بارها از تریبون های مختلف تلاش کرده نگاه ها و تحلیل ها را به سمت خود و این دو 
کلیدواژه بچرخاند، تلاشی که به نظر نمی رسد چندان موفقیت آمیز بوده باشد. با این وجود 
قالیباف گویی قرار نیست پا پس بکشد و مانند انتخابات ۹6 نظاره گر لحظه آخر انتخابات شود.  

حضور در سه دوره انتخابات ریاست جمهوری و بی توجهی یا رها کردن لحظه آخری او توسط 
اصولگرایان، گویی قالیباف را متقاعد کرده است که نمی تواند روی حمایت رفقای اصولگرایش 
چندان حسابی باز کند. شاید از همین روست که او به فکر افتاده است تا جایگاه و پایگاهی در 
میان نسل جوان اصولگرایان دست و پا کند.خاصه آنکه قالیباف با وجود تلاش های چندین 
باره هنوز نتوانسته است تشکیلات حزبی منسجم و پرنفوذی را ساماندهی کند و ضعف حمایت 
حزبی و تشکیلاتی را همچنان حس می کند.  ایده های انتخاباتی او در کنار دیدارهایش با 
چهره  های سیاسی سبب شده گمانه های مختلفی درباره شهردار اسبق تهران آن هم در دمادم 
انتخابات مجلس یازدهم مطرح شود. برخی تحرکات او را تلاش برای تکیه زدن بر یکی از کرسی 
های لیدری اصولگرایان می دانند و برخی دیگر معتقدند او بدش نمی آید خودش لباس وکیل 

المله ای را برتن کند.
ردای لیدری بر قامت سردار

فارغ از حرف و حدیث هایی که درباره کاندیدا شدن قالیباف در انتخابات اسفندماه شنیده 
می شود، به نظر می رسد کنش ها و واکنش های او بیشتر این پالس را به بدنه جریان اصولگرا 
می دهد که سردار می خواهد در جمع بزرگان و به اصطلاح لیدرهای اصولگرا جایی برای خود 
دست و پا کند. او که در انتخابات گذشته مجبور شد با تصمیم همان بزرگان ردای کاندیداتوری 
را از تن بدر کند و در گوشه ای نظاره گر رقابت رئیسی و روحانی باشد، اینبار تلاش دارد تا 
قبل از رسیدن به انتخاباتی دیگر تکلیف خود با برادران اصولگرایش را روشن کند. یا او را در 
جمع لیدرها بپذیرند یا مسیر لیدری تک رو را در پیش گیرد. این گمانه وقتی تقویت می شود 
که محمدرضا باهنر هم بر آن مهر تائید می زند و درباره تلاش قالیباف، جلیلی و حدادعادل به 
خبرآنلاین می گوید: »آنها می خواهند در یک مجموعه لیدری باشند و حضور داشته باشند. 
اگر کسی فکر کند می تواند به تنهایی یک شخص حقیقی کاریزماتیک باشد، تحلیل اشتباهی 
کرده است. برای همین است که این چهره هایی که شما نام بردید همه شان در جلسه شورای 
وحدت می آیند، حتی آقای قالیباف با آن بیانیه ای که داده بود ولی بازهم من تردید ندارم که 

در جلسات وحدت خواهد ماند.«
از سرلیستی مشهد تا ریاست مجلس 

قالیباف در تلاش هایش برای ساختن نمای جدیدی از خود در بین اصولگرایان، بی پروا به 
قدیمی ترهای جریان راست می تازد و از عهدشکنی های راست گرایان جوانتر انتقاد می کند. 
انتقاداتی که باعث شده برخی تحلیلگران به این نتیجه برسند که هدف قالیباف در تحرکات 
جدید سیاسی اش تنها تلاشی برای قرار گرفتن در جایگاه لیدری نیست بلکه ممکن است 
او خودش هوس کاندیداتوری بهارستان به سرش زده باشد و حالا که کرسی ریاست پاستور 
نصیبش نشده کرسی ریاست بهارستان را فتح کند. خاصه آنکه حضور لاریجانی در این دور از 
انتخابات با اماواگرهای زیادی همراه است. اماواگرهایی که می تواند برخی کاندیداهای بالقوه 
چون قالیباف یا جلیلی و محسن رضایی را به هوس بیندازد که بازهم وارد میدان انتخابات 
شوند، اینبار  میدان انتخابات مجلس.  در میانه این گمانه زنی ها خبری نیز درباره احتمال 
سرلیستی قالیباف از حوزه انتخابیه مشهد هم به گوش رسید. زمزمه ای که نه می توان با 

قاطعیت آن را رد و نه تاییدکرد.
تقسیم کار انتخاباتی قالیبباف و احمدی نژاد صحت دارد؟

»قالیباف به دیدار محمود احمدی نژاد رفت« این خبری بود که مدتی قبلی منتشر شد و سیل 
گمانه زنی ها را به دنبال داشت. هرچند دیدار دو شهردار اسبق تهران و صحبت های آنها حول 
محور انتخابات در موج انکار یک طرف و تائید طرف دیگر حسابی گیر کرد اما برخی خبرهای 
جسته و گریخته همچنان بر این مهم اصرار دارد که قالیباف و احمدی نژاد بدشان نمی آید که 
تقسیم کار انتخاباتی بین خودشان داشته باشند. تقسیم کاری که براساس آن بدنه رای احمدی 
نژاد در صورت لزوم به کمک قالیباف بیاید و برخی احمدی نژادی ها نیز در لیست همراهان 
انتخاباتی قالیباف جا خوش کنند. معامله ای که هرچند اطرافیان قالیباف آن را انکار می کنند 
ولی سکوت احمدی نژادی ها احتمالات درباره جدی بودن آن را همچنان زنده نگه داشته 

است.

چند گمانه درباره حضور قالیباف در انتخابات مجلس ۹۸؛

قالیباف منتظر رخصت انتخاباتی اصولگرایان؟ 

این  است:  معتقد  اصولگرا  سیاسی  فعال  بیادی،  حسن 
اصولگرایان نیستند که ناموفق ظاهر می شوند بلکه این موضوع 
ناشی از عملکرد برخی گردانندگان این جریان است خودخواه و 

تمامیت خواه هستند.
اصولگرایان نیازمند بازسازی و نوسازی تشکیلاتی هستند«؛ 
گزاره ای که مدتهاست از سوی طیفی از اصولگراها مطرح می 
شود اما عزم و حرکت عملیاتی در این مسیر هنوز مشاهده نشده 
است. حتی آنچه قالیباف در قالب واژه »نواصولگرایی« مطرح می 
کند هم شاید از آن منظر که تحرکی فردی تلقی می شود چندان با 

استقبال روبرو نشده است.
حسن بیادی، دبیرکل جمعیت آبادگران می گوید»پس از آنکه 
جریان  بزرگان  تصویر  سیاسی  مذبوحانه  تلاش های  با  برخی 
اصولگرایی را مخدوش کردند، اکنون این جریان در دست برخی 
افراد قرار گرفته است که خودخواه و تمامیت خواه هستند و تنها 
به منافع خود می اندیشند و نه مردم که البته این امکان به دلیل 

ناکارآمدی ساختار انتخاباتی و حزبی ایجاد شده است.«
به  دست  خود  درون  در  باید  اصولگرا  است»جریان  معتقد  او 
انتخابات بزند و بزرگان و رهبران تشکیلاتی اش را با این روش 

انتخاب کند«
را  بیادی  حسن  با  خبرآنلاین  گفت وگوی  مشروج  ادامه  در 

می خوانید؛
آقای بیادی! چند سالیست که بحث نوسازی یا بازسازی 
در جریان اصولگرا با نزدیک شدن به هر انتخابات مطرح می 
شود، از نگاه شما جریان اصولگرا در مقطع فعلی نیازمند 

بازسازی تشکیلاتی است؟
جامعه بزرگ اصولگرایی همچنان پا برجا است اما گردانندگان 
آن دچار مشکلاتی عدیده شده اند. این اصولگرایان نیستند که 
ناموفق ظاهر می شوند بلکه این موضوع ناشی از گردانندگان این 
جریان است. البته این جریان دارای ظرفیت های بزرگ و بالقوه 
نیز هست که متاسفانه این افراد نتوانستند استفاده لازم را ببرند. 
که مهم ترین دلایل آن نیز خودخواهی و تمامیت خواهی است که 
در میان برخی افراد اداره کننده جامعه اصولگرایی ظهور یافته 
است اگرچه این آسیب در میان اصلاح طلبان نیز دیده می شود. 
از دلایل دیگر این شرایط نامطلوب آن است که جریانات سیاسی 
دارای خودکامگی شده  و در سپهر سیاسی آنان مردم حذف و 
جایگاهی روشن ندارند و تنها خود را می بینند و برای ماندگاری 
خود بر سر قدرت و زراندوزی تلاش می کنند. مهم نیست که چه 
بلایی دامان مردم را بگیرد تا زمانی که این افراد بر مسند قدرت 

باقی بمانند همین اوضاع باقی است. 

اصولگرایان تن به انتخابات درون حزبی بدهند
اصولگرا  جریان  در  بن بست  این  از  برون رفت  راهکار 

چیست؟
اکنون اگر جناح یا جریانی بخواهد مشی عاقلانه را درپیش 
برای مدیریت عاقلانه  یا جناحش  و  باید در درون حزب  بگیرد 
خود انتخابات آزاد برگزار کند که طی این روند افراد می توانند 
بزرگان و رهبران حقیقی خود را تعیین کنند. در دهه های شصت 
و هفتاد و تا اواسط دهه هشتاد بزرگانی در هر دو جریان اصولگرا و 
اصلاح طلب حضور داشتند که در میان این دو تفکر محبوب بودند 

و اکثراً حلال مشکلات مردم و کشور بودند.
چهره  برخی بزرگان اصولگرا و اصلاح طلب را 

مخدوش کردند
 متاسفانه در این ده سال گذشته یک حرکت مذبوحانه سیاسی 
و  روزنامه ها  از  استفاده  با  و  خودمان  دست  با  و  گرفت  انجام 
رسانه های مجازی چهره و تصویر این بزرگان را در اذهان عمومی 
این  اکثر  که   ندارم  شک  حتی  کردیم.  اعتبار  بی  و  مخدوش 
شانتاژگری ها به واسطه نهادهای سیاسی و امنیتی بیگانه و با 
هزینه آنان انجام شده است. ابزارهایی که در این جهت به منظور 
پرونده سازی و بردن آبروی مسئولان و بزرگان دینی به کار گرفته 
شد نوعاً فسادمالی، روابط نامشروع و نابرابری های اقتصادی و 
همچنین به تله انداختن مسئولین از طریق باصطلاح تور پرستوها 

و مسائل اخلاقی بود.
تفکرات گردانندگان برخی تشکل های سیاسی نخ 

نما شده است
ناکارآمدی ساختار حزبی در ایران تا چه میزان موجب 

رخوت در تفکرات سیاسی اصولگرایان شده است؟
برخی از افراد گرداننده این تشکل های سیاسی که تفکرات 
آن ها نخ نما شده ، به دلیل ارتباط با باندهای قدرت و ثروت حاضر 
نیستند از این مسئولیتهای خطیر کنار بروند و حیات و مماتشان 
وابسته به این کرسی های قدرت و ثروت است. به هر حال در 
جامعه ای که احزاب و گروههای سیاسی هیچ پشتوانه قانونی و 
سهمی منطقی در مدیریت اجرایی ندارند نباید انتظار اثرگذاری 
منطقی و پاسخگویی از آن ها داشت این مشکل در حالی است 
 « می گویند  که  است  این  ما  مسئولان  اغلب  اشتباه  تفکر  که 
و  پشتوانه  با  فردی  نیستیم.«  جناحی  یا  حزبی  مفتخریم  ما 
حمایت های جناحی بر مسند قدرت قرار گرفته اما به محض 
رسیدن به هدفش می گوید من فراحزبی هستم. همین فرهنگ 
که مسئولین به فراجناحی بودن افتخار می کنند مخالف حرکت 
و مشارکت مردم در امور است. اینکه گفته می شود من وابستگی 

جناحی و سیاسی ندارم در واقع یک ننگ است نه افتخار. 
در جبهه اصولگرایی طیف ها و چهره هایی مدعی اند، ارزشی تر، 
انقلابی تر و متعهدتر هستند، یک دایره خودی و غیرخودی در 

این جبهه ایجاد کرده اند و ...
همانطور که بیان شد برخی وابستگی به قدرت و ثروت دارند 
و بحث میزان تعهد به اصول یا مرامنامه ، مطرح نیست بلکه این 
افراد دنبال حفظ صندلی قدرت و منافع شخصی و باندی بیشتر 

هستند و از فرصت ها سوء استفاده می کنند. 
قشنگ بودن یک نظریه سیاسی به معنای تاثیرگذار 

بودن آن نیست
آقای بیادی!اساسا نواصولگرایی قابلیت عملیاتی شدن 
نگاه  از  قالیباف  نواصولگرایی مدنظر  را دارد؟ مثلا همین 
شما ایده درستی است و فضا برای عملیاتی کردن آن وجود 
دارد؟آیا زمان کادرسازی و تغییر ویترین در جریان اصولگرا 

رسیده است؟
هر فردی برای ارائه نظرات و استراتژی خود در جامعه باید آزاد 
باشد و بتواند چنین مواضعی را طرح کند. اما فرهنگ سازی و 
زمینه سازی برای رشد چنین تفکراتی است که می تواند طرحی 
را مستعد عملی شدن کند. تا زمانی که زمینه های بروز یک تفکر 
مهیا نشود، بدون تردید چنین تفکری هرگز عملی نخواهد شد. 

ارائه یک نظریه قشنگ لزوما به معنای اثرگذار بودن آن نیست. و 
در بعضی از اوقات ممکن است تفرقه افکن باشد بنابراین باید دید 
که قدرت نفوذ یک تفکر چه میزان است. باید ارزیابی شود که این 
طرح ها تنها در جهت منافع گروهی خاص است یا جامعه شمول 

خواهد بود. 
تغییر ویترین بدون تحول فکری بی فایده است

بحث ویترین مطرح نیست بلکه در جبهه های سیاسی موضوع 
و مشکل اصلی نوع تفکر است. اگر قرار باشد ویترین تغییر یابد و 
تفکر غلط بماند، با این روش ها و سیاست گذاری ها فارغ از اینکه 
کدام حزب پیروز می شود، مجلس آینده بهتر از همین مجلس 
نخواهد بود. همین گروهی که اکنون در مجلس هستند قرار بود 
ساختار اجرایی و نقش احزاب را در اداره جامعه تقویت کنند اما 
هیچ کاری از دستشان برنیامد و هیچ حرکت مثبتی راهم به نتیجه 
نرساندند. شک نکنید که با دلایلی که بر شمردم گروه بعدی نیز 
همین گونه عمل خواهند کرد. تا زمانی که ساختار انتخاباتی غلط 
است فرقی نمی کند چه حزبی بر مسند قدرت قرار بگیرند، نتیجه 
یکی است تنها رنگ و لعابش تغییر می کند. این حرکت نامربوط 
ربطی به ویترین ندارد بنابراین جناح ویا جبهه ای که به دنبال 
باندبازی و ارتباط با قدرت و ثروت میباشد، دستاوردی بهتر از این 

شرایط نخواهد داشت.

حسن بیادی: 

برخی گردانندگان جریان  اصولگرا تمامیت خواه هستند



مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد
فعالیت 4 اکیپ جمع آوری سگ های ولگرد 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از فعالیت 4 اکیپ جمع 

آوری سگ های ولگرد در سطح شهر قم خبر داد.
سید عبدالله میرابراهیمی به اقدامات انجام شده در حوزه جمع آوری 
سگ های ولگرد توسط سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم اشاره کرد 
و گفت: این اقدام به صورت دائمی و مستمر با فعالیت 4 اکیپ در حوزه 

مسئولیت شهرداری و در داخل محدوده شهری در حال انجام است.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم افزود: از ابتدای سال 
تاکنون نسبت به جمع آوری و مدیریت هزار و ۵۱۲  قلاده سگ ولگرد از 

سطح مناطق هشتگانه شهر اقدام شده است.
میرابراهیمی با بیان اینکه فرآیند جمع آوری سگ های ولگرد و مزاحم با 
مشکلات متعددی روبرو است، اظهار کرد: از مهم ترین مشکلات کمبود 

پیمانکار متخصص در این زمینه است.
وی یادآور شد: همچنین در دفعات مختلف، اکیپ جمع آوری با توجه به 
تماس شهروندان با سامانه ۱37 به محل مورد نظر مراجعه کرده و نسبت به 
بررسی و پایش منطقه نیز اقدام نموده اما با توجه به جابجایی و حرکت مداوم 

حیوان، فعالیت موفقیت آمیز نبوده است.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم اضافه کرد: هرچند که 
اکیپ های مربوطه به صورت منظم نسبت به گشت زنی در سطح شهر اقدام 
می کنند، اما به دلیل گستره شهر و کمبود های اشاره شده، این شهروندان 
هستند که می توانند به عنوان چشم سازمان به تکمیل فرآیند جمع آوری 
و همچنین شناسایی کانون های نگهداری سگ های ولگرد یاری نمایند. 
میرابرهیمی با بیان اینکه پیام های شهروندان با موضوع مزاحمت سگ 
های ولگرد همزمان برای مدیران و پیمانکار جمع آوری ارسال می شود، 
و  بررسی  سامانه ۱37  در  شده  ثبت  های  پیام  تمام  کرد:  نشان  خاطر 
رسیدگی می شود و از ابتدای سال تاکنون ۸۸۹ پیام در این حوزه پاسخ 
داده شده است. وی افزود: سامانه ۱37 پل ارتباطی سازمان با شهروندان 
بوده و سازمان تمام تلاش و بضاعت خود را برای آسایش شهروندان عزیز 

قمی به کار بسته است.

پس از نصب دوربین صورت گرفت
پایان تصادفات در بلوار آیت الله بروجردی 
مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به تصادفات 
در بلوار آیت الله بروجردی، گفت: در این بلوار به دلیل سرعت بالای خودرو، 
شاهد تلفات گسترده و تصادفات بودیم که به منظور کنترل تصادفات و ثبت 

تخلفات، شش سامانه ثبت تلخف سرعت نصب شد.
علی نیک به راه اندازی دوربین های هوشمند در سطح شهر اشاره کرد 
و گفت: با اقدامات انجام شده، دوربین های نظارتی را فعال کرده و تلاش 

خواهیم کرد تا از طریق آنها نظارت و پایش را در سطح شهر داشته باشیم.
وی بیان داشت: مرکز مدیریت هوشمند ترافیک شهرداری قم نیز دایر 
شده که اگر چه این مرکز در ابتدا فقط با ۱۵ دوربین فعالیت می کرد اما 
امروزه به حدود ۱00 دوربین رسیده که در آینده به ۲00 دوربین خواهد 
رسید. مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به 
تصادفات در بلوار آیت الله بروجردی، گفت: در این بلوار به دلیل سرعت 
بالای خودرو، شاهد تلفات گسترده و تصادفات بودیم که به منظور کنترل 

تصادفات و ثبت تخلفات، شش سامانه ثبت تلخف سرعت نصب شد.
نیک عنوان داشت: دو ماه است که این سامانه را راه اندازی کرده ایم 
که در طی این دو ماه هیچ گونه تلفات جانی در بلوار آیت الله بروجردی 
نداشتیم. وی گفت: خط کشی عابر پیاده در 44۲ نقطه از شهر انجام تا 

شهروندان بتوانند با عبور از آنها در سلامت و امنیت تردد داشته باشند. 

شهردار قم تاکید کرد

 لزوم مشارکت  نهادهای مختلف برای 
تامین ایمنی اماکن عمومی

شهردار قم بر لزوم مشارکت  نهادهای مختلف استان برای تامین ایمنی 
اماکن عمومی تاکید کرد.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به مساله تامین ایمنی اماکن، 
مجتمع های تجاری و فضاهای میراثی شهر، اظهار کرد: در این مساله توپ 
تنها در زمین شهرداری نیست و بخشی از اماکنی که نیاز به تامین ایمنی 

دارد میراثی است و باید تدابیری برای تامین ایمنی  آنها صورت گیرد.
شهردار قم بازار کهنه را یکی از فضاهای میراثی شهر دانست که باید نسبت 
به تامین ایمنی آن حساس بود و افزود: اخیرا هم حوادثی در محدوده این 

بازار رخ داد و لازم است فکری جدی در این زمینه صورت گیرد.
تامین  سقائیان نژاد لزوم همکاری و مشارکت ارگان های مختلف برای 
ایمنی اماکن میراثی، فضاها و مجتمع های تجاری شهر را یادآور شد و 
گفت: ارگان های مختلف باید کنار هم جمع شده و امنیت و ایمنی فضاهای 
شهری را تامین کنند. وی با تاکید بر اینکه سازمان آتش نشانی آماده هرگونه 
همکاری در خصوص تامین ایمنی و امنیت اماکن شهری است، افزود: 
ما باید پیشگیری را در اولویت قرار دهیم و بسیاری از ساختمان ها نیازمند 
بهسازی، نوسازی و یا ایمن سازی هستند و اگر امروز به فکر نباشیم اتفاقاتی 

همچون پلاسکو باز هم تکرار خواهد شد.
 

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

خریداری تجهیزات امدادرسانی در 
زلزله برای آتش نشانی 

معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه برنامه آینده تجهیز 
ناوگان آتش نشانی خریداری یک خودرو نجات و تکمیل تجهیزات مرتبط 
با زلزله است، گفت: تجهیزاتی چون ست های هیدرولیک و پنوماتیک و 

لوازمی برای برشکاری در دستور کار خریداری است.
سیدامیر سامع با تاکید بر اینکه امسال بودجه ای برای رفع کمبودهای 
آتش نشانی اختصاص یافته است، اظهار کرد: البته خواسته ما این است 
که از منابع ملی نیز برای تجهیز ناوگان آتش نشانی و تقویت ایمنی شهر 

اختصاص یابد که در حال پیگیری است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه برنامه آینده تجهیز 
ناوگان آتش نشانی خریداری یک خودرو نجات و تکمیل تجهیزات مرتبط 
با زلزله است، افزود: تجهیزاتی چون ست های هیدرولیک و پنوماتیک و 

لوازمی برای برشکاری در دستور کار خریداری است.
سازمان  آموزش  سایت  احداث  برای  برنامه ریزی  به  اشاره  با  سامع 
آتش نشانی شهرداری قم، گفت: این سایت در زمینی به مساحت 40 هزار 
مترمربع در حال آماده سازی است و امیدواریم فاز نخست آن امسال راه 
اندازی شود. وی گفت: در این سایت تمام تجهیزات برای آموزش و آمادگی 

بیشتر آتش نشانان فراهم خواهد شد.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد

بتن ریزی عرشه پل جهتی تقاطع
 میدان ولیعصر)عج( 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از بتن ریزی عرشه پل جهتی تقاطع 
میدان ولیعصر)عج( در ارتفاع 3۲ متری بدون هیچ مشکلی خبر داد که در 

نوع خود در کشور خاص و منحصربفرد بوده است.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به بتن ریزی چند دهانه از پل جهتی تقاطع سه 
سطحه میدان ولیعصر)عج(، اظهار کرد: با توجه به اینکه دهانه میانگین پل 
روگذر ولیعصر)عج( به سمت بلوار خلیج فارس مشخصات خاصی داشت و 
در قوس بودن پل و ارتفاع بالای آن کار پیچیده ای را ایجاد کرد و نظر به اینکه 
چهار دهانه باید همزمان بتن ریزی می شد مدتی طول کشید تا بتوانیم 
بحث داربست بندی، قالب بندی و کابل بندی را به طور کامل انجام دهیم و 
پس از کارهای اولیه پل در مرحله بتن ریزی قرار گرفت. معاون فنی و عمرانی 
شهرداری قم با تاکید بر اینکه حجم بتن ریزی در این بخش زیاد و سنگین 
بوده و ارتفاع قالب بندی نیز بسیار بالا بود، تصریح کرد: با توجه به اینکه 
ایستگاه مترو را در محل داشتیم ارتفاعی بالای 3۲ متر باید داربست بندی و 
در نهایت قالب بندی می شد که همین امر شرایط را خاص کرده بود. قاری 
قرآن با بیان اینکه این پروژه کار فنی و ویژه ای بود که در قالب مهندسی پل و 
ساخت پل هایی با این مشخصات و دهانه ها در رتبه خودش جزء پروژه های 
ویژه و خاص است که توسط سازمان توسعه و عمران و مشاور برنامه ریزی و 
با سلامت انجام شد، گفت: کوچکترین خطا در اینگونه پروژه ها حوادث 
ناگواری در پی دارد که با پیش بینی خاصی که انجام شد بدون هیچ مشکلی 

کار صورت گرفت و رکورد خوبی را بر جای گذاشت.

مسیح مهاجری: : پدر دوگانه سازی بسوزد
گفت:  روحانیونِ سیاست باز  از  صریح  انتقادات  ضمن  اسلامی  جمهوری  روزنامه  مسئول  مدیر 
روحانیت امروز آن جایگاه 40سال پیش را ندارد. حجت الاسلام مسیح مهاجری در گفتگو با خبرآنلاین 
افزود: پدر دوگانه سازی بسوزد. این مسئله باعث شد خیلی ها نتوانند به جامعه خدمت بکنند. ۲0 سال 
تمام اجازه ندادند آقای هاشمی رفسنجانی به مردم خدمت کندوی ادامه داد: سیاستی که پدرسوخته 
بازی باشد، فریب باشد، برای پر کردن جیب باشد، برای به کرسی رساندن دوست و فامیل باشد، و در 
یک کلمه سیاست نه، بلکه سیاست بازی باشد بله ما مخالفیم. اگر روحانیت به سیاست بازی پیوند 
بخورد که متأسفانه یک جا هایی خورده، خطرناک است.مهاجری تاکید کرد: روحانیت امروز آن جایگاه 
40سال پیش را ندارد. آن زمان روحانیت جایگاه بالایی داشت و هرچه می گفت: مردم گوش می دادند 
و عمل می کردند. امروز جامعه روحانیت مبارز تهران، جامعه مدرسین و... که از تشکل های برجسته 
روحانی هستند اگر فهرست بدهند اینگونه نیست که مردم بدون، چون و چرا چشم بگویند. به دروغ 
دادگاه ویژه روحانیت را به عنوان تبعیض معرفی کردند. هیچ تبعیضی در محاکمه نیست. حتما محاکمه 

صورت می گیرد، حکم می دهند و اصلا رعایت و پارتی بازی هم نمی کنند.آ

آزادی دانشجوی نخبه ایرانی مقیم استرالیا 
دانشجوی  نخبه ایرانی مقیم استرالیا پس از ۱3 ماه بازداشت غیرقانونی به کشور بازگشت. رضا 
دهباشی، دانشجوی مقطع دکتری دانشگاه کوئینزلند استرالیا که ۱3 ماه پیش به اتهام تلاش برای 
کمک به سامانه دفاعی و ارسال تجهیزات نظامی به ایران بازداشت شده بود، سرانجام با پیگیری وزارت 
امور خارجه آزاد شد و از طریق فرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( به کشور بازگشت.دستگاه قضایی 
استرالیا قصد داشت این دانشجوی ایرانی را به آمریکا تحویل دهد که با پیگیری های مستمر دستگاه 
دیپلماسی سرانجام حکم آزادی وی صادر شد.دهباشی متهم بود که بدون سفر به آمریکا اقدام به 
خرید و ارسال تجهیزات راداری پیشرفته نظامی از طریق دوبی به ایران کرده است، رادارهایی که برای 
شناسایی موشک و جنگنده های رادارگریز استفاده می شود؛ براساس همین اتهام واهی دولت آمریکا 

خواهان تحویل دهباشی و محاکمه وی در این کشور بود.

 چند کارگر در کشور بیمه ندارند؟ 
یک کارشناس بازار کار درباره اعلام وجود سه و نیم میلیون کارگر غیر بیمه در کشور نیز گفت: از 
آنجایی که آمارها در کشور دقیق نیست نمی توانیم با قاطعیت درباره آمار اشتغال و کسانی که فاقد 
بیمه هستند اظهار نظر کنیم. بارها تاکید کردیم که میزان بیکاری در کشور بالای ۵.۵ میلیون تا 6 
میلیون نفر است ولی چون دقیق نیست نمی توانیم ثابت کنیم.حاج اسماعیلی افزود: خوشبختانه رفته 
رفته به سمتی پیش می رویم که بانک اطلاعاتی در کشور در حال پیشرفت است و در بحث یارانه ها که 
دولت درحال پیگیری است، مراکز متعددی به این سیستم متصل هستند که می توانند در جمع آوری 

اطلاعات بازار کار کشور موثر باشند و به استخراج آمارهای دقیق تر کمک کنند.
 

پرداخت غرامت 1.2 میلیارد پوندی انگلیس به بانک ملت 
حمید بعیدی نژاد سفیر ایران در انگلستان در توئیتی در صفحه شخصی خود نوشت: غرامت ۱.۲ 
میلیارد پوندی دولت انگلیس به بانک ملت پرداخت شد.وی ادامه داده است: غرامت دولت انگلیس به 
بانک ملت که بر اساس رای 4 ماه پیش دادگاه باید به آن پرداخت می شد، پرداخت شده است. غرامت 
بر مبنای رای دادگاه بریتانیا و به علت غیرقانونی بودن تحریم هایی می باشد که از خزانه داری انگلیس از 
سال ۲00۹ میلادی برای چند بر علیه بانک ملت اعمال کرده بود.سفیر ایران در انگلستان تاکید کرده 
است: نتیجه دادگاه بریتانیا و الزام خزانه داری آن کشور به پرداخت غرامت به بانک ملت یک موفقیت 

مهم حقوقی برای ایران محسوب می شود.

بازگشایی مرز  خسروی صحت ندارد
 سخنگوی ستاد اربعین استان کرمانشاه با اشاره به آخرین وضعیت بازگشایی مرز خسروی گفت: 
منتظر اعلام نظر دولت عراق در مورد تأمین امنیت زائران هستیم.مسعود بهرام نژاد ، با اشاره به اینکه ما 
منتظر اعلام نظر دولت عراق در مورد تأمین امنیت زائران هستیم اظهار داشت: این که امروز یا فردا مرز 
خسروی بازگشایی می شود شایعه است و مردم باید خبر را از منبع موثق آن پیگیری کنند.سخنگوی 
ستاد اربعین استان کرمانشاه با بیان اینکه ما منتظر نتیجه اقدامات طرف عراقی هستیم گفت: یک 
ساعت یکبار در حال پیگیری موضوع هستیم و مسئولان امنیتی عراق هم در این رابطه به ما اعلام 

کرده اند که نتیجه نهایی را به ما اطلاع می دهند.

مافیای کنکور به المپیادی ها هم رسیده است؟
فاطمه مهاجرانی، رئیس مرکز ملی پرورش استعداد های درخشان و باشگاه دانش پژوهان جوان با 
انتقاد از اینکه هم اکنون همانند صنعت کنکور دارای صنعت المپیاد هستیم گفت: در حال حاضر سهم 
شهرستان های ما از المپیاد ها دارد به سمت صفر میل می کند این در حالیست که ۸ استان کشور هرگز 

رنگ مدال کشوری به خود ندیده است.

به بهانه هفتم صفر، سالگرد رحلت آیت الله مرعشی نجفی

مرجع تقلیدی که حامی انقلابیون بود و پناه عوام 

درگذشت  با  است  برابر  صفر  ماه  هفتم 
آیت الله مرعشی نجفی. وی از جمله مراجع 
العظمی  آیت الله  درگذشت  از  پس  شیعه 
بروجردی بود. در منشِ اخلاقیِ او گفته اند 
که بسیار طبع لطیفی داشته و نماد کاملی از 

مهربانی بوده است. 
در وقایع و نزاع های پیش از پیروزی انقلاب 
اسلامی، بارها گزارش شده است که وی از 
ستمی که به مردم می رفته، حزین شده و به 
گریه افتاده است. مرحوم حاج آقا مصطفی 
رابطه ای  ایشان  با  امام-  -فرزند  خمینی 
سید  است.  داشته  صمیمی  و  نزدیک 
مصطفی در نامه ای که به مرحوم مرعشی 
می نویسد، وی را این گونه خطاب می کند: 
از  نامه ای  که  است  مدتی  مهربانم،  پدر 

جنابعالی نرسیده است، نگران هستم نکند کسالتی برای شما حاصل شده باشد. مصطفی خمینی، این 
مرجع تقلید را »پدر مهربان« خطاب کرده است. سید مصطفی در بحبوحه انقلاب نیز بارها نزد آیت الله 
مرعشی می رفته و ایشان را به عنوان مأمن امنی تلقی می کرده است. زمانی که ساواک به دنبال مصطفی 
خمینی می گشته تا وی را دستگیر کند، می دانسته که باید او را در اطراف بیت مرعشی نجفی بیابد. از 
همین رو بود که سید مصطفی را در خانه  مرعشی یافتند و دستگیر کردند. پس از این بود که آیت الله 
مرعشی نامه ای به آیت الله میلانی نوشته و شرح ما وقع داده بود: ... حقیر پای برهنه عقب او دویدم 
که مرا هم با او ببرید؛ نبردند و گفتند مأموریت نداریم. حقیر به قدری ناراحت شدم که بر سر خود زده و 
بی حال افتادم و فعلًا از امروز مرض قلبی شدت نموده و نمازها و درس ها تا حالِ تحریر تعطیل است.]۱[
مرحوم مرعشی و مصطفی خمینی روابط صمیمانه ای داشته اند و هر دو شوخ طبع نیز بودند. زمانی 
که امام خمینی از تبعید رها شده و وارد قم شده بودند، گفته می شود که ازدحام جمعیت زیادی در 
استقبال از ایشان وجود داشته است. زمان زیادی طول می کشد تا مرعشی و امام خمینی می توانند 
وارد مسجد شوند. در اثر ازدحام، عبای حاج آقا مصطفی از دوشش افتاده و او ناچار آن را به دست گرفته 
بود. مرحوم مرعشی خطاب به وی می گوید: مثل اینکه از ازدحام جمعیت بند شلوارت پاره شده است. 

حاضرین در مجلس همگی خندیدند.]۲[
مرجع تقلیدی که دلاک شد

طبع لطیف آیت الله مرعشی اما به اینجا بسنده نبود. گفته می شود در زمانی که اکثر مردم از حمام 
عمومی استفاده می کرده اند و دلاک ها هم معمولًا ریش بلندی داشتند و سرشان را می تراشیدند، روزی 
مرحوم آیت الله مرعشی که وارد حمام عمومی می شوند و از قضا تعدادی از مسافران اصفهانی مشغول 
استحمام بوده اند، فکر می کنند ایشان دلاک هستند. یکی با تحکّم می گوید: دلاک چرا دیر کردی؟ 
ما عجله داریم. ایشان بدون این که چیزی بگوید، مشغول کیسه کشیدن آنها می شود. یکی از آنها 
می گوید: اوستا خوب بلد نیستی کیسه بکشی. در این حین دلاک اصلی وارد می شود و آقا را در این 
حال می بیند. از ایشان معذرت می خواهد. آن اصفهانی هم متوجه اشتباه خود می شود و از آیت الله 

عذرخواهی می کند. ایشان اما می گوید، زائر حضرت معصومه)س( هستند، اشکالی ندارد.
این گونه رویّه  اخلاقی در شیوه  تدریس آیت الله نیز وجود داشته است. گفته می شود جلسه  درس 
ایشان یکی از مهم ترین حلقه های درسی حوزه علمیه قم بوده است. راز این فراگیری، مباحث اخلاقی 
و تربیتی بوده که ایشان در خلال مباحث فقهی و اصولی طرح می کردند. این روحیه در تدریس سبب 

می شد ایشان گاهی تا سطح فهم پایین ترین افراد هم، جلسه درس خود را تنزّل دهد.
مراودات سیاسی آیت الله

این ویژگی های اخلاقی البته سبب شده بود طیف های مختلف سیاسی و فکری نیز با آیت الله مراوده 
داشته باشند. هم اعضای نهضت آزادی و ملّیون با وی ارتباط داشتند و گاه از ایشان مشورت می گرفتند 
و هم فدائیان اسلام و نواب صفوی با وی مرتبط بودند. نزدیکی ارتباط فدائیان با مرحوم مرعشی 
به گونه ای بوده که خلیل طهماسبی – از سران فدائیان اسلام- در اوج مبارزات خود مدت دو ماه در منزل 
آیت الله مرعشی مخفی بوده و آیت الله خود برای وی غذا درست می کرده و اجازه نمی داده کسی مطلع 
شود.]3[ در طیف مقابل نیز اعضای نهضت آزادی با ایشان ارتباط داشته و به احترام و نیکی از وی یاد 
می کرده اند. زمانی که مهدی بازرگان مأمور تشکیل دولت می شود نیز از محضر مرعشی اجازه می گیرد 
و عنوان می کند: خواستم ضمن کسب اجازه از محضر پُرمهرتان استدعای عنایت و راهنمایی و التماس 

دعای خاص برای توفیق در چنین امر خطیری مافوق الطاقه ام بنمایم.]4[
با این خصایص روحی و تربیتی می باید شناخت.  آیت الله سید شهاب الدین مرعشی نجفی را 
روحیه ای که به واسطه  اخلاق کریمانه اش می تواند مأمن امنی برای همه  طیف های فکری شناخته شود 

و در مقام مرجعیت، معلم اخلاق نیز لقب گیرد.
]۱[ آیت الله العظمی مرعشی نجفی به روایت اسناد ساواک، ج اول، ص 376

]۲[ خاطرات آیت الله شیخ مرتضی بنی فضل، ص ۱7۲
]3[ نقل از سید محمود مرعشی، خبرگزاری رسا، ۸۹/۱0/۲۸

]4[ گنجینه شهاب، دفتر نخست، ص                                                                                            پژوهشگر دین
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 چنان با مردم مصاحبت داشته باش 
که خود دوست داری به همان 

گونه با تو مصاحبت کنند.

یکشنبه - چهاردهم مهرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4896

مهدی دلیر *

انتشار خبری مبنی بر اینکه ۷۰ درصد از 
کل سرقت های خودرو در کشور مربوط به 

سواری »پراید« است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: 
حضور  با  کیلومتر   114 طول  به  قم  جدید  کمربندی 
سرمایه گذاران جدید، دهه مبارک فجر امسال کلنگ زنی 

خواهد شد.
محسن بهشتی با اعلام این خبر افزود: این پروژه که به 
صورت مشترک با آورده 70 درصدی بخش خصوصی اجرا 
خواهد شد، نیازمند مجوز هیأت دولت برای تغییر سرمایه 
گذار در مصوبه قبلی است که به علت نوسانات اقتصادی 
از اجرای پروژه انصراف داده بود. وی با بیان اینکه سرمایه 

گذاران جدید کمربندی قم، بخش هایی از آزادراه تهران 
برگزاری  و  پیگیری  از  دارند،  اجرا  دست  در  را  شمال   ـ
جلسات مستمر با مسؤولان ذیربط برای انعقاد قرارداد 
خبر داد و گفت: از سرمایهگذاران خواسته ایم تا برنامه 
ریزی لازم برای شروع هرچه سریعتر عملیات اجرایی را 
داشته باشند. معاون عمرانی استانداری قم با اشاره به نیاز 
جدی برای راه اندازی این کمربندی جدید، خاطرنشان 
ضریب  افزایش  کشور،  آزادراهی  شبکه  گسترش  کرد: 
ایمنی در سفر و تسهیل در عبور و مرور در محورهای 

مواصلاتی استان از اهداف این پروژه است که امیدواریم با 
مشارکت و هماهنگی همه دستگاه های اجرایی، در کوتاه 
ترین زمان به بهره برداری برسد. کمربندی جدید قم به 
طول 114 کیلومتر با هزینه بالغ بر 2 هزار میلیارد تومان 
که 30 درصد آن آورده دولت است، از دو بخش کمربندی 
راهجرد به طول 74   ـ  ـسلفچگان  غربی حدفاصل قم 
کیلومتر و کمربندی جنوبی حدفاصل طرلاب تا آزادراه 
امیرکبیر به طول 40 کیلومتر تشکیل شده و نقطه اتصال 

 ـتهران کیلومتر 11 است. آن با اتوبان قم 

معاون عمرانی استانداری قم:

کمربندی جدید قم دهه فجر کلنگ زنی می شود

فرمانده سپاه استان قم گفت: امام حسین)ع( برای احیای دین که بالاترین امر به معروف 
و نهی از منکر است، از جان خود گذشت و باید دولتمردان در استان قم نیز بیش از پیش به 

مساله احیای این فریضه توجه داشته باشند.
سردار محمد تقی شاهچراغی عصر دیروز در آیین افتتاحیه قرارگاه امر به معروف و نهی از 
منکر ثارالله استان قم در سالن همایش های غدیر با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب نسبت 
به وضعیت شهر قم اظهار کرد: ایشان در جمع مردم قم نسبت به اهمیت این شهر تاکید 
کردند، سخنان رهبر معظم انقلاب از جایگاه ولایت و براساس حکمت است و این سخنان 
فرمان محسوب می شود و قرارگاه ۱۹ دی پس از آن در قم شکل گرفت وی ادامه داد: قرارگاه 
۱۹ دی هر هفته جلسات خود را برگزار کرده و این قرارگاه مسائل مطرح شده توسط رهبر 
معظم انقلاب در خصوص شهر قم را پیگیری می کند و نیروی انتظامی، فرمانداری، دفتر 
تبلیغات و حوزه علمیه حضور پررنگی در جلسات دارند. فرمانده سپاه استان قم افزود: قرارگاه 

۱۹ کارگروه هایی دارد و این قرارگاه وضعیت ادارات استان را نیز رصد می کند، قرارگاه دبیرخانه 
ای نیز دارد و فعال بودن قرارگاه ۱۹ دی به دلیل سخنان مقام معظم رهبری و انتظارات مردم 
متدین شهر قم است، شهری که کانون توجه مستضعفان جهان است و دشمن به آن توجه 
دارد. شاهچراغی با اشاره به طرح تذکر لسانی در شهر قم اظهار کرد: گروه های امر به معروف 
و نهی از منکر اقدام به تذکر لسانی در این شهر می کنند تا فضای شهر قم با سلامت همراه 
باشد، دشمن تلاش همه جانبه ای دارد تا جایگاه مرکزیت انقلاب اسلامی را خدشه دار کند 
و زیر سوال ببرد. وی ادامه داد: قرارگاه ۱۹ دی اصرار دارد که از ظرفیت مردمی استفاده کند، 
این قرارگاه نیازمند کمک همه است و اقدامات قرارگاه اثر خودش را داشته، اما هجمه دشمن 
زیاد است. فرمانده سپاه استان قم افزود: امام حسین)ع( برای احیای دین که بالاترین امر به 
معروف و نهی از منکر است، از جان خود گذشت و باید دولتمردان در استان قم نیز بیش از 

پیش به مساله احیای این فریضه توجه داشته باشند.

فرمانده سپاه استان قم خواستارشد

اهتمام مسؤولان به احیای امر به معروف و نهی از منکر 

فرماندار قم گفت: قم باید به الگویی در پذیرایی و اسکان 
زائران اربعین در سطح کشور تبدیل شود.

جلسه ستاد هماهنگی  در  روز شنبه  مرتضی حیدری 
اربعین در سالن جلسات فرمانداری افزود:  مصلای قدس 
نقطه نخست و مسجد مقدس جمکران دومین مکان در 
در  میدان  فرماندهی  بود،  خواهد  اربعین  زائران  اسکان 

قرارگاه اربعین با سپاه پاسداران است.
وی عنوان کرد: خدمات رسانی به زائران و قرارگاه اربعین 
وظیفه و رسالت تمام دستگاه و مدیران استانی بوده و تمام 

دستگاه ها باید به تعهدات خود دراین رابطه پایبند باشند.
وی افزود:از ۱۵ مهرماه تا ۲0 آبان ماه قرارگاه اربعین در 
به  و اسکان  ارائه خدمات کامل  آماده  مصلای قدس قم 

زائران اربعین است. 
عراق  مردم  با همت  اربعین  روی  پیاده  حیدری گفت:  
و هدایت های مقام معظم رهبری جنبه بین المللی پیدا 
کرده و لازم است تا در مسیر پویایی و شکوفایی این حرکت 

حماسی گام برداشته شود.

وی بیان داشت: بنابر بر دستور مقام معظم رهبری، سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در سراسر کشور مسئول هدایت و 

اسکان از زائران اربعین است.
فرماندار قم خاطرنشان کرد: ورود سپاه قم در خدمات 
رسانی در مصلای قدس و قرارگاه اربعین نیز به دلیل است 
تا مباحث امنیتی و پشتیبانی از زائران خارجی اربعین به 

نحو شایسته ای انجام گیرد.
صرفا  اربعین  قرارگاه  و  زائران  از  پشتیبانی  گفت:   وی 
درسپاه خلاصه نشده و تمام دستگاه های استان دراین 

رابطه مسئولیت مستقیم دارند.
و  راهنمایی  برای  استان  پلیس  کرد:  تصریح  حیدری 
هدایت زائران خارجی باید پیش بینیهای لازم را به وسیله 

امکانات نرم افزاری و سخت افزاری انجام دهد.
وی با تاکید بر ضرورت اسکان و استقبال شایسته از زائران 
اربعین خاطرنشان کرد: قم باید به الگویی در پذیرایی و 

اسکان زائران اربعین در سطح کشور تبدیل شود.
وی اهمیت اقدام های فرهنگی را مورد توجه قرار داد و 

اظهار کرد: آن چیزی که سبب ماندگاری و توسعه حرکت 
حماسی اربعین می شود اقدام های فرهنگی است که پیام 
های قیام عاشورا و راهپیمایی اربعین از طریق آن ارسال و 

مفهوم سازی می شود.
اختصاص۲۰ میلیارد تومان برای امهال بدهی 

کشاورزان قمی
شهرستانی  کارگروه  جلسه  در  همچنین  قم  فرماندار   
بررسی بند)خ(ماده 33 قانون برنامه ششم توسعه گفت: 
برای امهال بدهی کشاورزان قم ۲0 میلیارد تومان تسهیلات 

از 3 روز آینده به جریان خواهد افتاد. 
مرتضی حیدری تصریح کرد: این اعتبارات برای جبران 
خسارت های کشاورزان استان بر اثر حوادث غیرمترقبه در 

نظر گرفته شده است.
وی ادامه داد: با پرداخت این ۲0 میلیاردتومان درمجموع 
63 میلیارد تومان تسهیلات برای امهال بدهی کشاورزان 

استان پرداخت شده است.
حیدری خاطرنشان کرد: مجموع برآورد خسارت حوادث 
غیرمترقبه به کشاورزان استان از سال گذشته تاکنون رقمی 

بالغ بر ۱۲0 میلیارد تومان است.
در  قم  کشاورزان  بدهی  امهال  برای  کرد:  بیان  قم  وی 
مرحله سوم 30 میلیارد تومان نیاز است اما رقمی که به قم 

اختصاص یافته ۲0 میلیارد تومان می باشد.
وی گفت: برای امهال کامل بدهی کشاورزان قم باید سایر 

امکان های موجود استفاده شود.
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی جهاد کشاورزی قم نیز 
دراین جلسه بیان کرد: ۲6 میلیارد تومان اعتبار ابلاغی قم 
در مرحله نخست در رابطه با تسهیلات بند)خ( بوده که با 
استفاده از آن بدهی بیش از 4 هزار کشاورز استان امهال 

شد.
سید مصطفی منزوی افزود:  در مرحله دوم نیز ۱7 میلیارد 
تومان از محل تسهیلات بند)خ( به استان ابلاغ و بدهی 
بیش از 700 کشاورز استان بدون سقف تسهیلاتی امهال 

شد.
وی تصریح کرد: در مرحله سوم نیز ۲0 میلیارد تومان 
تسهیلات از این محل برای امهال بدهی های کشاوزی به 
قم ابلاغ شده و با بررسی های بانکی در حال امهال بدهی 

های کشاورزان است.

فرماندار قم :

قم باید به الگویی در پذیرایی اززائران اربعین تبدیل شود 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از اجرایی شدن طرح بازنگری خطوط اتوبوسرانی 
و اضافه شدن دو خط جدید در قم خبر داد. 

عباس ذاکریان با بیان لزوم تجدیدنظر و بازنگری در خطوط اتوبوسرانی اظهار داشت: 
کاهش و رسیدن به زیر ۱0 درصدی استفاده از حمل ونقل عمومی در ۱0 سال گذشته  دلایل 

بسیاری داشته که یکی از آن ها طراحی نامناسب مسیرهای اتوبوسرانی است.
وی بازنگری خطوط اتوبوسرانی را در طرح جامع حمل ونقل موردبررسی قرار داد و افزود: 
خطوط جدید بر مبنای کار آماری و علمی که در بازنگری طرح جامع حمل ونقل انجام شده 
طراحی شده است. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خاطرنشان کرد: استفاده از تیم 
آماری حرفه ای در انجام تحقیقات و بررسی دقیق و طراحی جدید خطوط اتوبوسرانی نقطه 

مثبت طراحی جدید خطوط اتوبوسرانی در سطح شهر قم است.

وی با بیان اینکه به زودی اتوبوس ها بر اساس مسیرهای جدید حرکت کرده و مسیرها به مردم 
و دانش آموزان اطلاع رسانی دقیق می شود، یادآور شد: تغییر مبنای اتوبوسرانی از مسافر مبنا 
به پیمایش مبنا برای ارائه خدمات مناسب و حفظ سرفاصله ها برای کاهش زمان انتظار و سفر 

انجام شده و مسیرهای جدید از قطری به شعاعی تغییر می کند.
ذاکریان انتخاب زمان اجرایی برای راه اندازی خطوط جدید را ثبات در ترافیک آغاز سال 
جدید اعلام و اضافه کرد: یک خط ویژه از 7۲ تن تا پردیسان و یک خط هم پیرامون حرم برای 

تغییر جابجایی مسافران در هسته مرکزی در نظر گرفته شده است.
کرد: حفظ  و خاطرنشان  داد  قرار  توجه  مورد  را  اتوبوس جدید  ورود ۱۱0 دستگاه  وی 
سرفاصله ها برای کاهش زمان انتظار و سفر نکته مهمی است که در این بازنگری به صورت 

جدی به آن پرداخته شده است.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :
طرح بازنگری در خطوط اتوبوسرانی قم به زودی اجرا می شود 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم در تشریح عملکرد شش ماهه نخست امسال از 
نصب و بهره برداری بیش از ۱00 ترانس جدید برق در این استان خبر داد. 

مهندس مهدی آهنین پنجه ضمن تشریح عملکرد شش ماهه نخست سال جاری شرکت 
توزیع نیروی برق استان قم با بیان اینکه در حال حاضر تعداد مشترکین برق این استان بالغ 
بر ۵6۸ هزار مشترک  است افزود:در مدت مذکور بالغ بر ۸ هزار و 3۵۲ مشترک جدید جذب 

شده است . 
  مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم با اشاره به حذف قبوض کاغذی برق در این 
استان از ابتدای  مهرماه جاری تصریح کرد:از محل حذف قبوض کاغذی برق در قم  علاوه بر 

کمک به حفظ محیط زیست سالانه بیش از 600 میلیون تومان صرفه جویی  مالی در بر دارد. 
وی در ادامه به عبور موفقیت آمیز از پیک بار تابستان امسال اشاره کرد و افزود:با همکاری 
و مشارکت همه بخش ها به ویژه واحدهای صنعتی ،کشاورزی ، اداری و همچنین با اقدامات 
پیشگیرانه و به موقع شرکت توزیع برق استان قم تابستان امسال را بدون اعمال خاموشی 
اضطراری سپری کردیم.  آهنین پنجه در ادامه نصب و تعدیل بار ۱0۱ ترانس با ظرفیت بیش 
از ۲4 مگاولت آمپر ، احداث و بهره برداری 6 فیدر فشار متوسط ،احداث و بهره برداری شبکه 
جدید به طول ۵6 کیلومتر در بخش خطوط فشار متوسط و ضعیف را از جمله اقدامات شرکت 

توزیع نیروی برق استان قم در مدت یاد شده برشمرد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم خبرداد

نصب و بهره برداری  بیش از 1۰۰ ترانس جدید برق 
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عب رئیس اداره تعاون و امور رفاهی اداره کل آموزش و پرورش استان قم 
با نهایت تاسف و تأثر درگذشت همسر گرامیتان را به شما و خانواده 

محترمتان تسلیت عرض نموده و برای آن مرحومه از درگاه ایزد منان 
علو درجات اخروی و برای بازماندگان صبر و اجر مسئلت داریم.

خانواده حاج علی عبداللهی

جناب آقای حسن عبدالهی مهر


